
ظریف در دیدار با وزیر خارجه ونزوئلا :

شهید سپهبد سلیمانی پس از شهادت 
الهام بخش مقاومت است

 وزیر امور خارجه شهید سپهبد سلیمانی را چهره برجسته ای از مقاومت یاد کرد که حتی در 
دوره پس از شهادت هم الهام بخش مقاومت بوده است. 

»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه در دیدار »خورخه آرئاسا« همتای ونزوئلایی خود، با 
تشکر از ابراز محبت و همدردی مردم و دولت ونزوئلا پس از شهادت سردار سلیمانی و همچنین 
حادثه تلخ هواپیمای اوکراینی و جانباختگان این حادثه دردناک، از شهید سپهبد سلیمانی به 
عنوان چهره برجسته ای از مقاومت یاد کرد که حتی در دوره پس از شهادت هم الهام بخش 
مقاومت بوده است. وی با اشاره به حضور خودجوش مردم سایر کشورها و مناطق جهان در 
مراسم های گرامیداشت این شهید مقاومت و ابراز تنفر آنها از اقدام تروریستی دولت آمریکا، 
حضور گسترده مردم کشورمان در مراسم تشییع این شهید و درخواست اقدام برای دفاع مشروع 
و همچنین سرخم نکردن در برابر زورگویی های رژیم آمریکا را برای همتای ونزوئلایی خود تشریح 
کرد.  وزیر امور خارجه با ابراز تاسف از حادثه تلخ سقوط هواپیمای اوکراینی، اقدامات فوری و 

روان ایران در ارائه تسهیلات به کشورهای دارای مسافر در این پرواز را تبیین کرد. 
»خورخه آرئاسا« وزیر امور خارجه ونزوئلا نیز در این دیدار با ابراز همدردی و تسلیت به مردم 
و دولت جمهوری اسلامی ایران در شهادت سپهبد سلیمانی و همچنین جان باختن مسافران 
هواپیمای اوکراینی، تاثیر بالای شهادت سردار سلیمانی را در ونزوئلا و در بین مردم و خصوصا 
جوانان و در فضای مجازی تشریح و گفت: معتقدیم به افتخار این شهید بزرگ باید بیش از پیش 
روابط دو کشور را گسترش دهیم. وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و ونزوئلا در این 
دیدار همچنین همکاری های دو کشور در موضوعات دوجانبه و بین المللی را مورد تبادل نظر 

و رایزنی قرار دادند. 

رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد

تلاش برای رفع موانع بخش خصوصی در 
بخش ریال و ارز 

رییس کل بانک مرکزی گفت: فعالان بخش خصوصی و تعاونی، موتور محرکه رشد اقتصادی 
کشور محسوب می شوند و بانک مرکزی با تمام توان و در رفع موانع آنها در زمینه ریال و ارز 

تلاش می کند. 
عبدالناصر همتی در نشست دوره ای رییسان اتاق های بازرگانی، اصناف و تعاون در محل اتاق 
اصناف گفت: ایجاد شناخت و درک متقابل نسبت به مشکلات، نخستین مرحله رفع مشکلات 
است و تاکنون تصمیمات مفیدی در این جلسات اخذ شده است. همتی افزود: با توجه به تحریم 
های سنگین و بی سابقه، اقتصاد کشور در شرایط خاصی قرار دارد و با توجه به این شرایط، بانک 
مرکزی ناچار به اتخاذ سیاست ها با توجه به منافع کلی کشور است. وی اضافه کرد: اکنون در 
این شرایط باتوجه به اصول اقتصاد مقاومتی و ظرفیت های داخلی، تقویت اقتصاد باید مورد 
توجه قرار گیرد. رییس کل بانک مرکزی ضمن تشکر از اقدام های فعالان بخش خصوصی و 
تعاونی کشور تصریح کرد: مقاومت در برابر تحریم ها بدون همراهی تشکل های اقتصادی و اتاق 
ها امکان پذیر نبود، بانک مرکزی هم به تنهایی قادر به مدیریت این شرایط نیست. وی اضافه 
کرد: برخلاف تمام فشارها، اقتصاد کشور با ثبات است و مقاومت مردم نیز در این شرایط جای 
تقدیر دارد. اعضای اتاق های بازرگانی، اصناف و تعاون نیز ضمن تشکر از برگزاری این جلسات 
و اهتمام بانک مرکزی به حل مشکلات و موانع موجود، به طرح پیشنهادات، دغدغه ها و موارد 

مدنظر پرداختند و در پایان این نشست، تصمیمات لازم اتخاذ شد.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :

سالهای آینده از واردات دارو بی نیاز می شویم
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با همت داروسازان و جوانان اندیشمند در 

شرکت های دانش بنیان، تا چند سال آینده از واردات دارو بی نیاز می شویم. 
سعید نمکی روز دوشنبه در سومین یادواره ایثارگران و شهدای داروساز در موزه دفاع مقدس 
افزود: اکنون با همت صنعت داروسازی، ۹۷ درصد داروهای مورد نیاز مردم در داخل تولید می 
شود اما ارزی که برای سه درصد داروهای وارداتی صرف می شود، ۲.۵ برابر آن ۹۷ درصد تولید 
داخل است. وی ادامه داد: در شرایطی زندگی می کنیم که سخت ترین سالهای اقتصادی 
بعد از انقلاب است اما در این وضعیت میزان کمبود دارو یک سوم زمان مشابه در سال گذشته 
است و توانسته ایم به همت داروسازان کشور کاری کنیم که در دورترین نقاط کشور در کنارک و 
سرباز مردم کمبود دارویی را حس نمی کنند. نمکی گفت: وظیفه برای پاسداشت خون شهدا 
این است که تک تک ما داروسازان از پاکیزگی جامعه داروسازی دفاع کنیم و نگذاریم مردم ذره 
ای فکر کننند که داروسازان در عرصه تولید و واردات آلوده به فساد است یا به بیت المال خیانت 
می کند. مردم نمی پذیرند که داروسازان دارویی را برای کودک سرطانی وارد می کند که اصالت 
ندارد. وزیر بهداشت افزود: جامعه داروسازی خود پاسدار دفاع از پاکیزگی این حرفه خواهد بود 
تا هر روز در عرصه داخلی و بین المللی سرافراز باشیم و اجازه نمی دهیم آمریکا به آرزوی خود 
برسد که ملت ما در مقابل آنها زانو بزند.نمکی گفت: آمریکا به دروغ می گوید که مانع واردات دارو 

به ایران نیستیم اما بیشترین نیرنگ را برای تحریم دارو اعمال می کند که مردم را به زانو درآورد.
وی افزود: وظیفه ما در قبال شهدا این است که از حق مردم برای تامین دارو دفاع کنیم تا سالم 

بمانند و داروهای مورد نیاز خود را  در دسترس داشته باشند.
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
 رئیس قوه قضائیه به مردم مناطق سیل زده اطمینان داد که با تلاش های 
دستگاه قضایی، هیچگونه نگرانی راجع به تثبیت مالکیت بویژه اراضی 
کشاورزی خود نداشته باشند. به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی قوه 
قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای 
عالی قوه قضائیه با اشاره به حادثه سیل در سیستان و بلوچستان، صبوری 
مردم بلوچ و سیستانی را زبانزد دانست و با قدردانی از تلاشهای مردم، 
دولت، نهادهای انقلابی، نیروهای نظامی و دستگاه های امدادی برای 

کمک رسانی به مردم سیل زده افزود: در بخش امدادرسانی، گام خوبی

رهبر انقلاب اسلامی بهره گیری از فرصت حج برای رساندن سخن نو 
جمهوری اسلامی به دنیا یعنی الگوی مردم سالاری دینی را مورد تأکید 
قرار دادند و فرمودند: ایستادگی جمهوری اسلامی ایران مقابل آمریکا 
و زیر بار زور نرفتن ملت ایران، حقیقتی جذاب برای دنیا است که باید 
از این جاذبه برای نشر حقایق اسلام و ملت ایران استفاده کرد. حضرت 
آیت الله خامنه ای صبح روز دوشنبه در دیدار مسئولان حج، هماهنگی 
و هم افزایی دستگاه های مختلف برای اجرای پر شکوه فریضه حج را 

قابل تقدیر دانستند و با تأکید بر اهمیت مسئله حج به عنوان یک

رئیس قوه قضائیه:

سیل زدگان نگران تثبیت مالکیت 
اراضی خود نباشند

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان حج: 

ایستادگی ملت ایران آمریکا را 
عصبانی کرده است
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محمدجوادظریف: 

هیچ کس به اندازه من از توان 
موشکی ایران دفاع نکرده است

کمیسیون اصل۹۰ و گزارش هایی که بایگانی می شود

تحقیق وتفحص های
 پرهزینه اما کم نتیجه

7

کمیسیون اصل ۹۰ مجلس دهم با وجود تهیه گزارش هایی در مورد پرونده های مختلف به ویژه در حوزه اقتصادی، نتوانست 
آنچنان که باید انتظارها را برآورده سازد. در این دوره، برخی از موضوعاتی که در دستور کار کمیسیون قرارگرفت یا گزارش هایی 
که از این نهاد در صحن عمومی قرائت شد، به نتیجه ای مشخص نرسید. همچنین قرار بود کمیسیون به دیوان مستقلی برای 
انجام مسئولیت هایش مبدل شود که این فرایند هم تاکنون فرجامی نیافته است.مجلس دهم در شرایطی تشکیل شد که فضای 
سیاسی کشور با روی کارآمدن دولت تدبیر و امید دچار تغییر و تحولات عمده ای شده بود. زمستان سیاسی به سرآمده بود و 
مردم طلیعه بهار پرنشاط سیاسی در کشور را مشاهده می کردند. تابستان داغ عرصه سیاست برای مردم با گره گشایی در عرصه 
سیاست خارجی آغاز شد؛ گره گشایی که تداوم آن در انتخاب مجلس به چشم می آمد. درواقع، حضور گسترده مردم جرقه امید

توان  از  من  اندازه  به  کس  هیچ  گفت:  خارجه  امور  وزیر   
موشکی جمهوری اسلامی دفاع نکرده است. محمدجواد 
مجتبی  حجت الاسلام  سوال  به  پاسخ  برای  که  ظریف 

ذوالنوری نماینده قم در مجلس شورای اسلامی حضور یافته 
است،  با اشاره به خروج زودهنگام خود در سوال قبلی از 

مجلس که در یکی از جلسات مجلس رخ داد گفت: من به

سلطان سوخت دستگیرشد
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معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با توجه به رأی قطعی شورای حل اختلاف 
استان پروژه تقاطع غیرهمسطح خیابان امام خمینی)ره( و بلوار شهید کیوانفر اجرا شده و 
تنها طرح پیشنهاد شهرداری برای انحراف ترافیک بازنگری می شود. عباس ذاکریان با اشاره 
به حواشی اجرای پروژه تقاطع خیابان امام خمینی)ره( و  خیابان شهید کیوانفر اظهار داشت: 
این پروژه بیش از 11 ماه در کمیته ترافیک استان متوقف مانده است. وی با یادآوری پروسه 
طی شده این پروژه افزود: با وجود تصویب شورای اسلامی شهر قم و سپس تصویب کمیته 
ترافیک استان و در نهایت رأی قطعی شورای حل اختلاف استان برای اجرای این پروژه، اما 
هنوز حواشی آن تمام نشده و کمیته ترافیک استان مانع آغاز عملیات عمرانی طرح شده است. 
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم جلسه روزیکشنبه کمیته ترافیک استان را با ریاست 
استاندار و حضور شهردار قم مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: در این جلسه تنها طرح انحرافی

رئیس کل دادگستری استان قم بر لزوم ساماندهی کارگاه های بازیافت و ذوب سرب تاکید کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری از صدور دستور به منظور ساماندهی کارگاه های 
بازیافت و ذوب سرب در راستای احیای حقوق عامه خبر داد و گفت: با توجه به تصریح اصل 
1۵۶ قانون اساسی و دکترین حقوقی مبنی بر ضرورت احیای حقوق عامه، از آنجا که فلز 
سرب را عنصری مخرب و آسیب زا در هوا بر می شمارند که سلامت جسمانی نسل فعلی و 
نسل های آینده را در معرض خطر جدی قرار می دهد و تأثیرات وراثتی و ژنتیکی آن پیامدی 
جز بیماری های صعب العلاج برای نسل فعلی و ایجاد نسل های معیوب به همراه دارد، ضرورت 
دارد ضمن بررسی جدی سقف نیاز استان نسبت به ادامه و گسترش فعالیت این کارگاه ها 
و ممنوعیت فعالیت واحدهای غیرمجاز با قید فوریت اقدام شود. وی تأکید کرد: با عنایت به 
هماهنگی های به عمل آمده با دادستان قم و معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع دادگستری

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پروژه تقاطع شهیدکیوانفر قطعاً اجرا می شود
رئیس کل دادگستری استان قم:

کارگاه های بازیافت و ذوب سرب ساماندهی شوند

خودمان را باید با 
مردم تطبیق دهیم نه 

مردم را با خودمان

مسعود پزشکیان: 

علی صوفی: 

ائتلاف جایی در راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان ندارد

فرمانده نیروی قدس:

 دشمن سردار سلیمانی را جوانمردانه خواهیم زد
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باید با مردم با انصاف برخورد کنیم وبه آنها عشق بورزیم

نباید مردم را اجنبی، نفوذی و خائن خطاب کنیم

عکس/احمدمعینی جم

چرا تنور انتخابات داغ نیست ؟
حدود یک ماه دیگر انتخابات مجلس یازدهم برگزار می شود 
و فضای انتخابات، از روزهای برفی زمستان نیز سردتر است. 
به خلاف دوره های پیش که دستکم از 6-۵ هفته قبل از رأی 
گیری، بحث های انتخاباتی نقل محافل مردم بود، اکنون هیچ 

علاقه ای در این باره دیده نمی شود و انگار نه انگار که دوم اسفند همین امسال، قرار است 
انتخابات مجلس شورای اسلامی برگزار شود.

به نظر می رسد دو دلیل عمده برای این وضعیت وجود دارد:
1 - دلیل بنیادین را می توان در ناامیدی فراگیری دانست که جامعه را فراگرفته است. باید از 
خودسانسوری و شعارگرایی عبور و تصریح کرد که بسیاری از مردم، نه امیدی به اصولگرایان دارند 
و نه به اجاق کور اصلاح طلبان چشم دوخته اند؛ آنها بخت خود را در هر دو ورطه آزموده و رخت 

خود را از آن بیرون کشیده اند.
ناامیدی، بی تفاوتی به بار می آورد و اگر استمرار یابد، می تواند به طغیان نیز منجر شود. 

ممکن است جریان سیاسی اصولگرا از کاهش مشارکت مردم در انتخابات خوشحال باشد چرا 
که شانس پیروزی اش در فقدان مشارکت مناسب است، اما اگر این طیف واقعاً نگران آینده ایران 
و نظام و انقلاب است، با توجه به این که بافت اصلی قدرت را در اختیار دارد، باید در رویکردهای 
خود تغییرات اساسی به نفع مردم صورت دهد و الّا عیش پیروزی انتخاباتی، دیری نخواهد پایید.

۲ - دلیل دوم که عامل تشدید کننده وضعیت حاضر است، تک جناحی شدن انتخابات است. 
بسیاری از اصلاح طلبان واقعی و شناخته شده با پیش بینی شرایط حاضر، ترجیح دادند زیر تیغ 
رد صلاحیت ها نروند و اندک اصلاح طلبان، میانه روها و منتقدانی هم که کاندیدا شدند، مانند 

علی مطهری و محمود صادقی عمدتاً رد صلاحیت شدند.
وضعیت به گونه  ای است که اصلاح طلبان و میانه روها و منتقدان، حتی نمی توانند یک لیست 

سراسری داشته باشند و لذا اساساً امکانی برای رقابت عادلانه ندارند.
در مقابل، تعداد نیروهای اصولگرا که تأیید صلاحیت شده اند )حتی از رد شدگان دوره قبل، 
این بار تأیید صلاحیت شده اند(، به حدی زیاد است که از هم اکنون بین شان درباره بستن 
لیست واحد اختلاف افتاده است و احتمال می رود آنها با ۲ یا حتی سه لیست در انتخابات 
شرکت کنند و بدین ترتیب، انتخابات مجلس یازدهم تبدیل می شود به انتخابات درون حزبی با 

مشارکت حامیان یک جناح که در حد آن جناح، دارای سلائق مختلف هستند.
این وضعیت، هرگز خواسته مردمی نبود که در سال 13۵۷ با شعار "استقلال، آزادی، جمهوری 

اسلامی" انقلاب کردند و قرار بود "میزان، رأی مردم" باشد نه رأی یک گروه از مردم.

عضو حقوقدان شورای نگهبان:

۹۰ درصد ردصلاحیت ها به دلایل 
غیرسیاسی است

عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: حدود ۹۰ درصد از نمایندگان رد صلاحیت شده به دلایل 
غیر سیاسی تأیید نشده اند. 

»هادی طحان نظیف« روز دوشنبه در صفحه اینستاگرام خود درباره رد صلاحیت نمایندگان 
مجلس نوشت: همانطور که پیشتر گفتم این روزها اعضای شورای نگهبان در حال بررسی 
شکایات داوطلبان از نتایج بررسی صلاحیت ها هستند. پیش از این بررسی صلاحیت داوطلبان 
در دو مرحله هیات های اجرایی وزارت کشور و هیات های استانی و هیات مرکزی شورای نگهبان 

انجام شده و در واقع این مقطع، سومین مرحله بررسی صلاحیت داوطلبان می باشد.
وی افزود: بسیاری از داوطلبانی که رد یا عدم احراز صلاحیت شده بودند در هنگام ثبت 
شکایت خود مدارک و مستنداتی را دالّ بر اثبات صلاحیت خویش ضمیمه کرده بودند که همه 

آنها نیز در حال بررسی و انطباق با مستندات پرونده هاست.
 عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: طبیعتاً در مرحله رسیدگی به شکایات مواردی که احیاناً 
اشتباه شده باشد، یا مدارک جدید، مستندات قبلی را مخدوش نماید، یا قابل اغماض باشد 
مورد تجدیدنظر قرار می گیرد و نتایج هیات مرکزی تغییر می کند. مواردی نیز که نتواند نظر هیات 

مرکزی را مخدوش نماید مورد تأیید قرار می گیرد.
طحان نظیف یادآور شد: من نیز در بررسی پرونده ها تلاشم این بود که گزارش های غیرمعتبر یا 
مخدوش را به هیچ عنوان ملاک قرار ندهم. حتی در مواردی که پرونده و یا مستندات آن ابهامی 
داشت با خود داوطلب تماس گرفتم و بدون معرفی، مندرجات در پرونده را از او سئوال کردم. 
از داوطلبی که گزارش های سوئی در پرونده او درج شده بود، خواستم سوء پیشینه خود را به 
دفتر نظارت استان تحویل دهد تا دلیلی برای تأیید صلاحیتش داشته باشم. همکاران ما نیز در 
ستاد دریافت شکایات تهران با مشاوره حقوقی به داوطلبان، برای تأیید صلاحیت آنان کمک می 

کردند. رویکرد شورا در این خصوص کاهش بی دلیل داوطلبان نیست.
وی یادآورشد:  این روزها تعدادی از داوطلبان از جمله نمایندگان فعلی مجلس که در مراحل 
قبلی رد صلاحیت شده بودند به شورا می آیند. موارد پرونده شان با خود آنها در میان گذاشته شد 

و آنها اکنون می توانند دلایل را به اطلاع مردم برسانند.
 طحان نظیف اضافه کرد: حدود ۹۰ درصد از نمایندگان رد صلاحیت شده به دلایل غیر 
سیاسی تأیید نشده اند و بارها گفته شده شورای نگهبان به دلایل قانونی از اعلام عمومی دلایل 
منع شده ولی هر داوطلبی که بخواهد می تواند مستندات و محتوای پرونده اش را با دیگران 
مطرح کند.  وی در پایان تصریح کرد: رد یا تأیید نمایندگان در حال شورای نگهبان اثری نمی کند. 

مهم این است آنچه قانون می گوید عمل شود. خواسته مردم همین است.

جعفر محمدی*

انقلاب  پاسداران  سپاه  قدس  نیروی  فرمانده 
با بیان اقدام ناجوانمردانه دشمن برای به  اسلامی 
لطف  به  گفت:  سلیمانی،  سردار  رساندن  شهادت 
الهی و به همت همه آزادمردانی که در سرتاسر عالم 
خون خواه او هستند، جوانمردانه دشمن او را خواهیم 

زد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی، سردار سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی  در 
آیین معارفه فرمانده نیروی قدس سپاه روز دوشنبه با 
حضور فرماندهان و مسئولان عالی رتبه نیروهای مسلح 
در ستاد فرماندهی کل سپاه، اظهار داشت: این مراسم 
در واقع میثاق با فرمانده ای دلاور، مردمی و ولایت مدار 
است و ما گرد هم آمدیم تا با این الگوی قهرمان مقاومت 
ببندیم که راهش همچنان  پیمان  انسان ملکوتی  و 

استمرار خواهد داشت.
وی با بیان اینکه دشمن ناجوانمردانه سردار سلیمانی 
ما را به شهادت رساند، گفت: آنان مرد میدان جنگ 
نبودند که در میدان با حاج قاسم درگیر شوند؛ در اوج 
ناجوانمردی سردار عالی مقام ما را به شهادت رساندند، 
آزادمردانی که در  و به همت همه  الهی  به لطف  اما 
سرتاسر عالم خون خواه او هستند، جوانمردانه دشمن 

او را خواهیم زد.
فرمانده نیروی قدس سپاه خاصیت شیطان بزرگ 
و اظهار کرد:  و خباثت عنوان  را شیطنت، دشمنی 
دشمنان ما زبانی غیر از زور را نمی فهمند، از این رو باید 
در مقابل آنان مستحکم بایستیم؛ اگر ما به وظیفه خود 
به خوبی عمل کنیم همه تهدیدها قابلیت تبدیل شدن 

به فرصت را دارند.
سردار قاانی در توصیف سردار شهید سپهبد قاسم 
فضائل  توصیف  از  زبان  چند  هر  گفت:  سلیمانی، 
اخلاقی حاج قاسم قاصر است اما  تبعیت محض از 
سردار  این  اقدامات  محور  و  اصلی  شاخص  ولایت، 
سربلند بود، همواره با اخلاص عمل می کرد و خالصانه 
درمسیر گام برمی داشت و سرانجام پس از سال ها 
مجاهدت در مسیر اعتلای اسلام، به آرزوی دیرین خود 

-شهادت- رسید.
فرمانده نیروی قدس سپاه  یگانه راه غلبه بر دشمن 
را ایستادگی و مقاومت برشمرد و تاکید کرد: راه و مسیر 
روشنی که حاج قاسم در آن با اقتدار و صلابت گام بر 
می داشت، همانگونه که در حکم فرماندهی معظم 
کل قوا تصریح شده است، با قدرت استمرار خواهد 

داشت.

فرمانده نیروی قدس:

 دشمن سردار سلیمانی را جوانمردانه خواهیم زد
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مرزبندی های داخلی را 
کناربگذاریم

»چالش های سلسله وار در سیاست خارجی و داخلی« 
شاید عنوانی مناسب برای توصیف شرایط سیاسی ایران در 

هفته های اخیر باشد. بعد از ترور مذبوحانه سردار قاسم سلیمانی به دست دولت آمریکا و 
بالا گرفتن مجدد تنش بین تهران و واشنگتن، مجموعه ای از اتفاقات ناخواسته و دردناک 
شکل گرفت که آرامش و ثبات سیاسی کشور را بر هم زد. هر چند تقریباً سران همه کشورها 
در جایگاه اعلام موضع، تصمیم آمریکا در ترور سردار سلیمانی را اقدامی تنش زا در شرایط 

کنونی ارزیابی کردند، اما آنچه این مقامات در عمل انجام دادند تا حد زیادی متفاوت بود.
تروئیکای اروپایی از ترس تعرفه های تنبیهی آمریکا »مکانسیم ماشه« در برجام را به کار 
انداخت، برخی گروه های عراقی به ویژه کُردها از لزوم باقی ماندن نیروهای آمریکایی در 
عراق بر خلاف مصوبه مجلس این کشور سخن گفتند و حتی کنفدراسیون فوتبال آسیا که 
تحت نظر رئیسی بحرینی اداره می شود، نیز در یک جنگ روانی برای ناامن جلوه دادن 

کشورمان، تصمیم گرفت برگزاری بازی های لیگ قهرمانان آسیا در ایران را منع کند.
بنابراین می توان گفت اگر چه در گفتار و سیاست اعلامی بسیاری از کشورها و سازمان ها 
در برابر اقدام آمریکا علیه ایران سکوت یا حداقل از تأیید و همراهی با آن پرهیز کردند، اما در 
سیاست اعمالی با این قدرت زورگو و یا به تعبیر وزیر امور خارجه کشورمان »قلدر مدرسه« 
همراهی نشان دادند و هر یک به طریقی کوشیدند حجم فشارها بر ایران را افزایش دهند و از 

این نمد کلاهی برای خود برگیرند.
انگلیس در این زمینه از بقیه کشورها جلوتر بود و نه تنها به خاطر اقدامات خارج از عرف 
دیپلماتیک سفیرش در ایران عذرخواهی نکرد، بلکه نخست وزیر این کشور نخستین عضو 
باقی مانده در برجام بود که از لزوم جایگزینی این توافق بین المللی مورد تأیید شورای امنیت 

با طرح مورد نظر رییس جمهوری آمریکا سخن گفت.
هر چند مواجهه با چنین رویکردهای سودجویانه و خصمانه ای برای ملت و مقامات ایران 
سنگین است، اما باید پذیرفت که در روابط بین الملل کنونی به ویژه بعد از روی کار آمدن 
ترامپ، جهان هر چه بیشتر به سمت سیاست های ماکیاولیستی سوق پیداکرده که در آن 
کفه ترازو به سمت قدرت های بی اخلاق که برای دست یابی به اهداف، استفاده از هر ابزار 
و راهکاری را مجاز می دانند، سنگینی می کند. متأسفانه توافقات حقوقی بین المللی نیز 

دستمایه خواسته ها و امیال فرصت طلبانه مقامات این کشورها قرار می گیرد.
امروز دیگر حکومت ها برای نیل به قدرت، ازدیاد، حفظ و بقای آن به هر عملی از قبیل 
کشتار، خیانت، ترور، تقلب دست می زنند و هرگونه شیوه ای حتی منافی اخلاق، شرف و 
عدالت را برای رسیدن به اهداف خود روا می دارند. در بخشی از کتاب شهریار ماکیاولی آمده 
است: »... پادشاه باید پیمان خود را نگه دارد، اما اگر ضروری دید آن را زیر پا بگذارد. بر این 
اساس، سلطان باید برای جلوگیری از اثر بدی که ممکن است بدعهدی اش  به جا بگذارد، 
بیشتر بر فریب تکیه کند ...پادشاه باید در عین نمایان ساختن صفات انسانی، صفات 
حیوانی را به کار اندازد« و عمل به این توصیه های ماکیاولی مشق امروز سیاستمداران 

آمریکایی و اروپایی شده است.
حال در چنین شرایطی که بی اخلاقی، نقض عهد، فریب و جنگ رسانه ای به برنامه 
نخست سران کشورهای قدرتمند تبدیل شده، جمهوری اسلامی ایران چه می تواند بکند؟ 
به نظر می رسد تنها و تنها راه ممکن تقویت انسجام ملی و اتحاد داخلی و تکیه به نیروی پر 

قدرت »ملت« است.
متأسفانه در کنار بحران های خارجی که در هفته های اخیر بر کشور تحمیل شد، برخی 
بی تدبیری ها، عدم صداقت ها و غریبه انگاشتن مردم در مواردی سبب شد تا روحیه وحدت 
ملی که به دنبال شهادت سردار سلیمانی ایجاد شده بود تا حدی تضعیف شود و در برخی 

موارد جای خود را به انشقاق و اختلاف بخش ها و طیف های مختلف جامعه بدهد.
این در حالی است که کشور در حال حاضر به انسجام و یکپارچگی برای مقابله با دشمن 
نیاز دارد و راهکار این انسجام نه ایجاد مرز بین شهروندان و دسته بندی آنها به خودی و غیر 
خودی، بلکه عذرخواهی به خاطر اشتباهات صورت گرفته، دلجویی از آنها و نشان دادن 
صداقت و یک رویی با ایجاد شفافیت است. ایران امروز بیش از هر مقطعی از دوران انقلاب 
در معرض فشار و تهدید قرار دارد و عبور از این شرایط مستلزم فروتنی، صداقت، درایت و 

اخلاق گرایی مسئولان و البته صبوری بیشتر و همراهی و همدلی مردم است.

مسعود پزشکیان: 

خودمان را باید با مردم تطبیق دهیم نه مردم 
را با خودمان

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با 
بیان این که » باید خودمان را مردم تطبیق 
دهیم نه مردم را با خودمان« گفت: نباید 
و خائن خطاب  نفوذی  اجنبی،  را  مردم 

کنیم.
روز  علنی  جلسه  در  پزشکیان  مسعود 
در  اسلامی  شورای  مجلس  دوشنبه 
نطق میان دستور خود گفت: ما در یک 
جنگ تمام عیار اقتصادی از طرف آمریکا 
هستیم. او با تمام قدرت ایستاده تا ما را 
به زانو دربیاورد و ما یک راه بیشتر نداریم و 
آن این است که به حرف و راه امام اعتقاد 

داشته باشیم و آن را ادامه دهیم؛ امروز وحدت ما بسیار مهم است.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با قرائت بخش هایی از نامه حضرت علی )ع( در 
منشور حکومتی به مالک اشتر گفت: شاخص مردم هستند و حق با مردم است. باید با 
مردم با انصاف برخورد کنیم. نه این که به جناح، گروه، دسته و قومیت خاص یا طبقه خاص 
دقت کنیم بلکه باید با تمام وجود به مردم عشق بورزیم و خدمتگزار مردم باشیم؛ بدانیم که 

این یک امتحان الهی است.
نباید با خشونت و خشم با مردم برخورد کنیم

پزشکیان تاکید کرد: باید با گذشت با مردم رفتار کنیم و با آنها برخورد خشن نداشته باشیم. 
باید از آمرانه عمل کردن اجتناب کنیم. معنای مالک در منشور حکومتی حضرت علی )ع( 

دولت، مجلس، قوه قضاییه و کل حکومت است.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: حضرت علی در 
آن نامه می گوید که مردم پشت سر شما حرف هایی را خواهند زد که شما پشت سر حاکمان 
قبلی می گفتید. این که ما درست هستیم یا غلط، مردم مشخص می کنند. عمود جامعه 
مردم است. آمریکا و قدرت های استکباری از مردم ما می ترسند نه از موشک ما. موشک 
ارزش و افتخار ما است اما قدرت ما مردمی است نه دفاعی. اگر مردم در صحنه باشند آمریکا 
هیچ غلطی نمی تواند بکند. وی با بیان اینکه » باید بررسی کنیم که آیا آن حرف هایی که 
سابقا پشت سر حاکمان می گفتیم را هم اکنون مردم پشت سر ما می گویند یا نه« تصریح 
کرد: خودمان را باید با مردم تطبیق دهیم نه مردم را با خودمان. نباید دیگران را اجنبی، 
نفوذی و خائن بدانیم، باید با مردم با انصاف برخورد کنیم، با تمام وجود به مردم عشق بورزیم 
و صحبت کنیم. مردم از نظر حضرت علی دو دسته اند یا بردار دینی تو هستند و یا در خلقت 
با تو برابرند. پس اگر مشکلی پیدا می کنند و یا تخلفی انجام می دهند باید با گذشت و رافت 

با آنها برخورد کنیم.
پزشکیان گفت: حضرت علی معتقد بود اگر گذشت می کنیم نباید پشیمان شویم و نباید 

با خشونت و خشم با مردم برخورد کنیم. نگویید ما امیر هستیم، شما مامور هستید.
وی در پایان نطق خود مسئولان را دعوت به مطالعه منشور حکومتی حضرت علی به 
مالک اشتر کرد و گفت: ادبیات آمرانه جایگاه مسئول قلب ها را سیاه می کند، دین را تضعیف 

می کند و انقلاب و دگرگونی را نزدیک می کند.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

سلطان قاچاق سوخت بازداشت شد
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از بازداشت سرباند اصلی قاچاق سوخت با پرونده 
1۲۵ میلیارد تومانی خبر داد و گفت: با دستگیری وی، از میلیون ها لیتر قاچاق به خارج 

از کشور جلوگیری شد.
علی مویدی خرم آبادی دیروز در نشست خبری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: 
رویکردهای دانش محور و مبارزه تخصصی آگاهانه را برای کاهش قاچاق کالا و ارز در پیش 
گرفته ایم که اگرچه با همکاری ۲6 دستگاه عضو این ستاد به توفیقات خوبی دست یافتیم 

اما تحریم های ظالمانه در مبارزه با قاچاق و ارز تأثیر منفی داشت.
وی افزود: علیرغم تحریم ها توانستیم از قاچاق کالاهای اساسی به خارج از کشور 
جلوگیری کنیم و در حال حاضر شاهد کمترین مورد خروج کالای اساسی از کشور هستیم.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه با نگاه پیشگیرانه توانستیم از خروج 
منابع ملی جلوگیری کنیم یادآور شد: با کمک وزارت اطلاعات و نیروی انتظامی بر روی 
شبکه های اصلی قاچاق کالا متمرکز شدیم که در یک سال اخیر با سرباند ها و یقه سفید ها 

مبارزه کردیم که باند آنها متلاشی شد.
مویدی خرم آبادی افزود: در یکی از پرونده های اصلی فردی که در دستگاه قضائی نفوذ 
داشت اجازه پیشرفت کار را نمی داد ولی با کمک اطلاعات سپاه و دستگاه قضائی علاوه 
بر آنکه از خروج میلیون ها تن سوخت قاچاق جلوگیری کردیم توانستیم این فرد را بازداشت 

کرده و رقم قطعی 1۲۵ میلیارد تومان به عنوان جریمه برای این فرد محکومیت بگیریم.
این مقام مسئول با اشاره به رسیدگی به 1۸6 پرونده قاچاق کالا و ارز در سال جاری گفت: 
مجموع این پرونده ها ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بود که با کمک دستگاه قضائی زمان 

رسیدگی به این پرونده ها کاهش چشمگیری داشته است.
به گفته مویدی خرم آبادی با شوتینگ که همان قاچاق کالا با استفاده از خودروهای 

سبک است مقابله شده و دستورالعمل های لازم به استان های مرزی ابلاغ شده است.
این مقام مسئول یادآور شد: سال گذشته ۹ میلیارد لیتر در مصرف سوخت صرفه جویی 

شد اما از هدایت و انتقال این میزان سوخت به سمت قاچاق جلوگیری کردیم.

 معاون اول رییس جمهوری:

 صرفه جویی انرژی نقش موثری در
 اقتصاد ملی دارد

 معاون اول رییس جمهوری ضمن تاکید بر افزایش راندمان و صرفه جویی در مصرف انرژی، 
گفت: اجرای طرح های صرفه جویی انرژی نقش موثری در اقتصاد ملی دارد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، »اسحاق جهانگیری« روز دوشنبه 
در جلسه شورای اقتصاد که به ریاست وی برگزار شد، با اشاره به پیشنهاد وزارت نیرو برای اجرای 
طرح جایگزینی کولرهای گازی فرسوده اظهار داشت: طرح هایی که در راستای افزایش راندمان 
و صرفه جویی در مصرف انرژی باشد طرح هایی مثبت و سازنده هستند چراکه در مقطع فعلی 
که با محدودیت های منابع مالی مواجه هستیم، اجرای اینگونه طرح ها می تواند در اقتصاد ملی 

نقش موثر ایفا کنند. بنابراین باید برای صرفه جویی انرژی به ویژه گاز برنامه ریزی شود.
در این جلسه که وزیران فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی، رضا رحمانی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت،   رضا اردکانیان وزیر نیرو، بیژن زنگنه وزیر نفت، محمد شریعتمداری تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، محمدباقر نوبخت معاون رییس جمهوری و 
رییس سازمان برنامه و بودجه و سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری نیز حضور 
داشتند، درخواست ها و پیشنهادات برخی دستگاه های اجرایی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

در این جلسه پیشنهاد وزارت جهاد کشاورزی مبنی بر تعیین قیمت خرید تضمینی محصولات 
باغی سال 13۹۸ مطرح شد که پس از ارائه توضیحات لازم، به تصویب رسید.

اجرای سیستم پایش هوشمند تردد ناوگان حمل و نقل جاده ای )سپهتن( نیز درخواست وزارت 
نفت بود که پس از ارائه توضیحات وزیر نفت و نظر کمیسیون مربوطه، این پیشنهاد تصویب شد.

هدف از اجرای این طرح مجهز کردن 3۵۰ هزار دستگاه خودرو ناوگان باری )انواع کامیون( 
برون شهری به سامانه پایش هوشمند تردد ناوگان است و کاهش مصرف سوخت ناشی از عدم 

توقف کامیون ها در ایستگاه های پلیس بین راهی از جمله مزایای اجرای این طرح خواهد بود.
اصلاح مصوبه شورای اقتصاد؛ طرح توسعه میدان نفتی مسجد سلیمان از دیگر پیشنهادات 
مطرح شده در جلسه از سوی وزارت نفت بود که پس از ارائه توضیحات لازم مبنی بر ضرورت 

اصلاح سالهای بازپرداخت این مصوبه، اعضای شورای اقتصاد با این اصلاح موافقت کردند.
در ادامه این جلسه پیشنهادات وزارت نیرو مطرح شد که جایگزینی کولرهای گازی فرسوده 
با کولرهای گازی راندمان بالا از جمله این پیشنهادات بود که با آن موافقت شد و براساس این 
پیشنهاد یک میلیون کولر گازی راندمان بالا با کولرهای گازی فرسوده در شهرستان های دارای 
تعرفه برق مناطق گرمسیر جایگزین خواهد شد. وزارت نیرو همچنین پیشنهاد اصلاح جدول 
زمان بندی سالهای دریافت و بازپرداخت تسهیلات مالی خارجی برای اجرای طرح سد و نیروگاه 
بسته "اردل" را در این جلسه مطرح کرد و پس از ارائه گزارش توجیه مالی و اقتصادی این طرح،   

با این پیشنهاد موافقت شد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

نشر اخبار کذب درمورد موادغذایی برای 
جامعه سم است

 عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در واکنش به برخی ادعاها مبنی بر ناسالم 
بودن مواد غذایی گفت: نشر و انتشار خبرهای کذب در مورد مواد غذایی و یاد هر مورد دیگر، 

برای وضعیت کنونی جامعه سم است.
معصومه آقاپور علیشاهی افزود: مطالبی که به تازگی از صدا و سیما پخش و در شبکه های 
اجتماعی دست به دست می چرخد، به کاهش سرمایه های اجتماعی و اعتماد عمومی منجر 
می شود. وی با تاکید بر اینکه خبرهای کذب برای وضعیت کنونی جامعه سم است، خاطرنشان 
کرد: این اخبار کذب چه تولید داخل یا خارج باشد، دشمن واقعی جامعه است. نماینده مردم 
شبستر در مجلس شورای اسلامی درمورد اخبار کذب در مورد مواد غذایی یادآور شد: به این 
اخبار از دو منظر عرضه و تقاضا باید نگاه کرد. از نگاه عرضه به این معنا که تولیدکنندگان به دلیل 
این که مصرف و تقاضای داخلی کاهش پیدا می کند، به شدت آسیب می بینند و وجهه صادرات 
غیرنفتی که تا حدودی مطیع بخش صنایع غذایی است را از دست می دهیم. وی افزود: از منظر 
تقاضا هم باید مورد توجه قرار گیرد زیرا با انتشار اخبار کذب مواد غذایی، کاهش مصرف مواد 
غذایی در جامعه رقم می خورد که به سوءتغذیه و مشکلات سلامتی برای جامعه منجر می شود.

مجلس تذکرات زیادی به صدا وسیما داده است
آقاپور علیشاهی درباره عملکرد و واکنش مجلس شورای اسلامی به انتشار اخبار کذب از طریق 
صدا وسیما گفت: در این باره، مجلس تذکرات زیادی به صدا وسیما داده اما به نظر می رسد 
باید از طریق کمیسیون فرهنگی به صورت جدی به این مساله ورود کرد و رسانه را مورد تحقیق 

وتفحص قرار داد.
 

با حکم فرمانده کل سپاه؛

سردار حجازی جانشین فرمانده 
نیروی قدس سپاه شد

سردار سرتیپ پاسدار سیدمحمد حجازی با حکم فرمانده کل سپاه به عنوان جانشین فرمانده 
نیروی قدس سپاه منصوب شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه،  آیین معارفه فرمانده نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و پاسداشت مجاهدت های سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی فرمانده فقید این نیرو، روز دوشنبه با حضور فرماندهان و مسئولین عالی رتبه نیروهای 
مسلح در ستاد فرماندهی کل سپاه برگزار شد. سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رییس ستاد 
کل نیروهای مسلح، سرلشکر پاسدار سید یحیی صفوی دستیار و مشاور فرماندهی معظم کل 
قوا، سرتیپ بسیجی محمد شیرازی رییس دفتر نظامی فرمانده معظم کل قوا، سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی فرمانده کل سپاه، حجت الاسلام و المسلمین حاجی صادقی نماینده ولی فقیه 
در سپاه، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش و سردار اشتری فرمانده نیروی 
انتظامی از جمله مقامات عالیرتبه ای بودند که در این مراسم حضور داشتند. در این مراسم که امیر 
حاتمی وزیر دفاع، سردار محسن رضایی و جمعی از معاونین ستاد کل نیروهای مسلح، فرماندهان 
و معاونین سپاه و ارتش و خانواده معظم سردار سربلند سپاه اسلام حاج قاسم سلیمانی حضور 
داشتند، با قدردانی از مجاهدت های این فرمانده بزرگ جبهه مقاومت، حکم انتصاب سردار 
سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی به وی اعطا شد. همچنین با حکم فرمانده کل سپاه سردار سرتیپ 

پاسدار سید محمد حجازی به عنوان جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه منصوب شد.
 

سخنگوی ناجا: 

فضای مجازی نباید به حال خود رها شود
 سخنگوی نیروی انتظامی حفظ نظم و امنیت عمومی و آرامش جامعه در همه عرصه ها را 
خط قرمز ناجا دانست و گفت: طرح موضوعی نباید سبب دغدغه و نگرانی مردم بویژه در فضای 
مجازی شود و نباید این فضا را در هر صورت به حال خود رها کنیم.   سردار احمد نوریان اظهار 
داشت: کارکنان پرتلاش مدافع حفظ نظم و امنیت به صورت ۲۴ فعال بوده و در غم و شادی 
مردم پای کار هستند.  وی تصریح کرد: در واقع هر موضوعی که موجب ایجاد دغدغه و نگرانی 
در جامعه شود با آن برخورد خواهیم کرد زیرا حفظ نظم و امنیت عمومی از مهم ترین وظائف ناجا 
است. معاون اجتماعی نیروی انتظامی با بیان اینکه پیگیری و انجام برخی اقدامات متخلفان 
فضای مجازی به عهده پلیس فتا است، افزود: هر موضوعی از جنس جرم که در فضای مجازی 
رخ دهد بطور قطع پلیس فتا آن را پیگیری خواهد کرد. سردار نوریان اظهار داشت: در واقع هر 
گونه شایعه ای در فضای مجازی که بخواهد ذهنیت مردم را به خود مشغول کرده و مقدمات جرم 
را فراهم سازد و خبر آن توسط هر شخص یا دستگاهی منتشر شود، مورد پیگیری قرار خواهد 
گرفت. سخنگوی نیروی انتظامی افزود: فضای مجازی، فضایی کنترل شده نیست و با هر 
موضوعی که موجب خدشه دار شدن امنیت عمومی شود بنا به نوع آن، با آن جرم به هر میزان که 
بخواهد امنیت جامعه را به خطر بیاندازد، برخورد خواهد شد. معاون اجتماعی ناجا با بیان اینکه 
ارتباط جرم و برخورد با آن بستگی به آثار بجای مانده از آن خواهد داشت، گفت: با هر موضوعی 

و عواملی که موجب مخدوش شدن امنیت عمومی شود، برخورد خواهد شد.
 

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا  تشریح کرد

ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت سربازی
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت کارکنان 
وظیفه حین خدمت را تشریح کرد و گفت: بر اساس ابلاغیه ستاد کل نیروهای مسلح، بخشش 
اضافه خدمت غیبت سربازی، تنها شامل مشمولانی می شود که به خدمت سربازی اعزام شوند.
سردار تقی مهری افزود: در صورتی که در سوابق خدمتی کارکنان وظیفه، حسن خلق، جدیت 
در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری از سوی فرماندهان تایید شود، تمام یا بخشی از اضافه 
خدمت سنواتی آن ها برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد. رئیس سازمان وظیفه عمومی 
ناجا ادامه داد: ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی 
ستاد کل نیروهای مسلح به کلیه یگان های خدمتی ابلاغ شده است. سردار مهری افزود: اضافه 
خدمت سربازان حین خدمت در مواردی مانند سرباز نمونه و موفقیت در ثبت ابتکار منجر به تولید 
محصول یا مقاله علمی معتبر، حفظ حداقل یک جزء قرآن کریم، گذراندن دوره های تخصصی 
مورد نیاز یگان نیروهای مسلح در صورت تایید فرماندهان بخشیده می شود. وی ادامه داد: 
سربازان برای بهره مندی از این تسهیلات باید به نیروی انسانی یگان خدمتی خود مراجعه کنند.

 
 محمدرضاعارف: 

زوایای پیدا و پنهان سقوط هواپیما باید 
مشخص شود

 رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت روشن شدن ابعاد پیدا و 
پنهان حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: فراکسیون امید به جد پیگیر روشن شدن واقعیت 
و رفع ابهامات در این حادثه است. »محمدرضا عارف« روز دوشنبه به همراه تعدادی از اعضای 
این فراکسیون با حضور در منزل تعدادی از خانواده های جان باختگان سقوط هواپیمای اوکراینی 
ضمن عرض تسلیت، با آنان ابراز همدردی کردند. رییس فراکسیون امید مجلس در دیدار 
خانواده شهید سعید کدخدازاده، جان باختن هموطنانمان به ویژه نخبگان جوان کشورمان در 
این سانحه غم انگیز را بهت آور دانست و اظهار داشت: این مصیبت برای کشور ما ضایعه ای بسیار 
دردناک و غیرقابل جبران است و می دانم شما عزیزان روزهای بسیاری سختی را تحمل می کنید.
عارف بر ضرورت روشن شدن ابعاد پیدا و پنهان این حادثه تاکید کرد و افزود: شخصا و به همراه 
همکارانم در فراکسیون امید به طور جد پیگیر روشن شدن واقعیت و رفع ابهامات در حادثه سقوط 
هواپیما هستیم. وی خاطرنشان کرد: برای من این حادثه، غم بسیار بزرگی بود و خداوند متعال به 

شما و همه ما صبر هضم این واقعه دردناک را عنایت کند.

رهبر انقلاب اسلامی بهره گیری از فرصت حج برای 
رساندن سخن نو جمهوری اسلامی به دنیا یعنی الگوی 
مردم سالاری دینی را مورد تأکید قرار دادند و فرمودند: 
ایستادگی جمهوری اسلامی ایران مقابل آمریکا و زیر 
بار زور نرفتن ملت ایران، حقیقتی جذاب برای دنیا است 
که باید از این جاذبه برای نشر حقایق اسلام و ملت ایران 

استفاده کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز دوشنبه در دیدار 
دستگاه های  هم افزایی  و  هماهنگی  حج،  مسئولان 
مختلف برای اجرای پر شکوه فریضه حج را قابل تقدیر 
دانستند و با تأکید بر اهمیت مسئله حج به عنوان یک 
البته  افزودند:  اجتماعی  و  اعتقادی  سیاسی،  حرکت 
مهم حج  کارکردهای  و  اهمیت  از  از کشورها  بسیاری 
غافلند ولی امام بزرگوار به ما آموختند که حج یک نقطه 
تحرک جدی و بین المللی است و منافع فراوانی از آن برای 
امت اسلامی مورد انتظار است. رهبر انقلاب اسلامی با 
برای  به تلاش های گوناگون قدرت های جهانی  اشاره 
جلوگیری از شکل گیری امت واحده اسلامی، گفتند: 
واحد  یک  یعنی  آن،  واقعی  معنای  به  اسلامی  امت 
اقدام کند، هنوز  اراده و هدف مشترک  با  منسجم که 
شکل نگرفته است و متأسفانه در مقابل دعوت دلسوزان 
و خیرخواهان به اتحاد اسلامی، تهمت زنی و تعارض و 
جنگ در کشورهای اسلامی رواج دارد. حضرت آیت الله 
خامنه ای با تأکید بر »حضور زائران ایرانی در نمازهای 
جماعت مسجدالحرام و مسجدالنبی«، »تلاوت کلام الله 
مجید توسط قاریان برجسته ایرانی در این مساجد« و 
»حضور فعال نخبگان مسلط به زبانهای خارجی از ایران 
مبانی  انعکاس  گفتند:  شبهات«  به  پاسخگویی  برای 
سیاسی نظام جمهوری اسلامی و تبیین سخن نو آن 

برای دنیا یکی دیگر از کارهای مهم و لازم در حج است.
رهبر انقلاب اسلامی منظور آمریکایی ها از این حرف 
را که ایران باید به یک کشور عادی تبدیل شود، دست 
دنیا  برای  آن  نو  سخن  از  اسلامی  جمهوری  کشیدن 
یعنی »تلفیق آراء مردمی با افکار اسلامی و مبانی دینی 

در تشکیل و اداره جامعه« دانستند و افزودند: الگوی 
مردم سالاری دینی برای دنیا ناشناخته است و در مقابل 
میلیون ها وسیله تبلیغاتی که امروز در حال فعالیت علیه 
جمهوری اسلامی است، می توان از فرصت حج برای 
تبیین این الگو و مسائلی مانند علت دشمنی آمریکا و 

منطق زیر بار زور نرفتن ملت ایران استفاده کرد.
ایشان مبانی تفکر اسلامی و تشریح مصادیق آن از 
جمله ایستادگی جمهوری اسلامی را برای دنیا جذاب 
خواندند و گفتند: علت عصبانیت آمریکایی ها از ملت 
نظام  یک  ایستادگی  تصویر  از  ناشی  جذابیت  ایران، 
مستقل در مقابل یک قلدر سر گردنه است که باید از 
این جاذبه برای نشر و توسعه حقیقت اسلام و ملت ایران 

استفاده کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین خودسازی و تغییر 
بنیادین و اساسی افراد پس از بازگشت از حج را مهم 
دانستند و با تأکید بر مسئولان حج و تبلیغات دینی برای 
کار وبرنامه ریزی در این خصوص، مسئولان سازمان حج 
را به برخورد گرم، گیرا، مهربانانه و متواضعانه در مواجهه با 

زائران و مسائل آنان توصیه کردند.
در این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین نواب نماینده 
ولی فقیه در امور حج و زیارت و سرپرست زائران ایرانی و 
آقای رشیدیان رئیس سازمان حج و زیارت از اقدامات 
گزارش  آینده  برنامه های  و  امسال  حج  در  انجام شده 

دادند.

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان حج: 

ایستادگی ملت ایران آمریکا را عصبانی کرده است

 وزیر امور خارجه گفت: هیچ کس به اندازه من از توان موشکی جمهوری اسلامی دفاع نکرده 
است.

محمدجواد ظریف که برای پاسخ به سوال حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری نماینده قم در 
مجلس شورای اسلامی حضور یافته است،  با اشاره به خروج زودهنگام خود در سوال قبلی 
از مجلس که در یکی از جلسات مجلس رخ داد گفت: من به هیات رییسه مجلس اعلام کرده 
بودم که جلسه شورای عالی امنیت ملی با حضور سردار سلیمانی برای بررسی موضوعات 
مربوط به کشور عراق در ساعت 3 برگزار می شود و من موظف به حضور در آن جلسه هستم و 
هیات رییسه به من این اطمینان را داده بود که با توجه به شروع جلسه علنی در ساعت ۲ پس 
از ۴۵ دقیقه سوال و پاسخ آن به اتمام می رسد اما زمانی که من با هماهنگی رییس جلسه در 
ساعت و سه و ده دقیقه صحن مجلس را ترک کردم همچنان توضیحات پایانی نماینده باقی 

مانده بود که اعلام کردم بخش پایانی را از رادیو می شنوم.
وی افزود: هر چند  درجلسه شورای امنیت ملی با نیم ساعت تاخیر حضور یافتم، اما اگر 
برخی نمایندگان احساس کردند که ترک جلسه جسارت به جایگاه نمایندگان است، علیرغم 

این که چنین نیتی در کار نبوده از آنان عذرخواهی می کنم.
ظریف در پاسخ به سوال مجتبی ذوالنوری خاطرنشان کرد: بنده افتخار می کنم در خارج از 
کشور محکم ترین دفاع ها را از همه سیاست های جمهوری اسلامی داشتم. چه خودم در این 
سیاست ها نقش داشته باشم، چه نداشته باشم، من بارها اعلام کردم که همه ما در تحلیل باید 
مجتهد باشیم اما در عمل باید مقلد باشیم و من با دفاع از تمام سیاست های جمهوری اسلامی 
به نقش خود عمل کردم، هیچ کس به اندازه من از توان موشکی جمهوری اسلامی دفاع نکرده 
است. وی با اشاره به این که صحبت های او را بزرگنمایی و تقطیع کرده اند، گفت: عرض بنده 
در مورد توان موشکی ایران همان سخن امام راحل در سال اول انقلاب است، ایشان معتقد 
بودند آنچه انقلاب و کشور ما را حفظ می کند حضور و حمایت مردم است نه چیز دیگر. بر همین 
اساس من در سخنرانی کوتاه خود در دانشگاه تهران پس از تقدیر از توانمندی های نظامی 
کشور تاکید کردم آن چیزی که کشور ما را حفظ می کند سلاح های نظامی، که در مقابل توان 
تسلیحاتی آمریکا چندان قوی نیست نخواهد بود، بلکه فرهنگ و ایثار مردم است که انقلاب را 

حفظ می کند اگر اشتباه فکر می کنم به من بفرمایید.
وزیر امور خارجه با انتقاد از یک خبرگزاری که سخنان او را تقطیع کرده بود تاکید کرد: من 
همواره در خارج و داخل از توان دفاعی و موشکی کشور دفاع کرده ام و مصداق این موارد را می 

توان در سخنانم در اجلاس های کشورهای هند، آستانه و دوحه بیان کرد.
 منافعی در کشور وجود دارد که مانع امضای معاهدات می شود

ظریف درباره بخش دوم سوال ذوالنوری در خصوص ادعای وجود پولشویی در کشور پاسخ 
داد: در دنیا به خاطر این که کنوانسیون های مربوط به پولشویی را امضا نمی کنیم، دولت 
جمهوری اسلامی متهم به پولشویی است. اما من تاکید کرده ام دولت و نظام جمهوری 
اسلامی از این اتهام مبرا هستند اما در کشور منافعی هم وجود دارد که مانع امضا معاهدات 
می شود. وزیر امور خارجه با توضیح آن که آنچه که من در مورد پولشویی گفتم با آنچه برخی 
ادعا می کنند متفاوت است، گفت: امروز دشمن کل ملت ایران را نشانه گرفته است فاجعه ترور 
شهید سلیمانی، فاجعه کرمان و فاجعه هواپیمای اوکراینی که 1۷6 خانواده را داغدار کرد، باید 
ما را به یکدیگر نزدیکتر کند، در هند به من گفتند در ۴3۰ شهر هند برای شهید سلیمانی مراسم 
گرفته شده است این وحدت را در چنین شرایطی که استکبار علیه همه ملت ایران شمشیر را از 

رو بسته است باید حفظ کنیم، همه ما با عقاید مختلف زیر یک پرچم زندگی می کنیم.
وی در بخش دوم پاسخ های خود اظهار داشت: من با اصل سخنان آقای ذوالنوری موافق 
هستم و درباره این که طرف مقابل ما باید در مقابل توان این مردم احساس ضعف کند موافق 
هستم اما تاکید می کنم آنچه که باعث احساس ضعف آمریکایی ها تا امروز شده است توان 
نظامی ما نبوده بلکه اتحاد مردم بوده است. ظریف اضافه کرد: از منابع موثق عرض می کنم 
یکی از مراکز تصمیم گیری آمریکا ضمن طراحی دقیق انهدام مرکز فردو این سوال را مطرح 
کرده است که پس از تخریب فردو چه می شود و آنان به این جواب رسیدند که پس از این اتفاق 
مردم ایران متحدتر و منسجم تر می شوند و وقوع این اتفاق زیان بیشتری برای آمریکا دارد، این 
تایید سخنان رهبر معظم انقلاب است که فرمودند شهید سلیمانی از سردار سلیمانی برای 

انقلاب موثرتر است.
آمریکایی ها از مردم ما می ترسند نه از سلاح ما

رییس دستگاه دیپلماسی با تاکید بر این که باید پیروزی خون بر شمشیر را باور داشته باشیم، 
اظهار داشت: من در صحبت های خود درباره توان موشکی ایران چیزی را نفی نکردم بلکه در 
اثبات چیز دیگری صحبت کردم این یک واقعیت است که آمریکا سالانه دو تریلیون دلار هزینه 
نظامی می کند در حالی که ایران 16 میلیارد دلار برای توان دفاعی خود هزینه می کند ما این 
را باید باور کنیم که همان گونه که امام راحل فرمودند آمریکایی ها از مردم ما می ترسند نه از 
سلاح ما، توان دفاعی ما برای دنیا مشخص است. وی با تاکید بر این که کار خود را در امور 
دیپلماتیک بلد است گفت: در یکی از مذاکرات جان کری به من گفت چرا شما فردو را ساختید 
اگر بخواهیم می توانیم آن را به راحتی نابود کنیم من به او گفتم بعدش چه می شود، کری به 
من پاسخ داد به خاطر نگرانی از همین است که این کار را نمی کنیم. این نکته مهمی است 
که باید در داخل کشور به آن توجه کنیم و من با طرح این موضوع در آن سخنرانی خواستم به 

اندیشمندان آمریکایی این نکته رابگویم به قدرت مردم ما توجه داشته باشند.
وزیر امور خارجه با تاکید بر این که منطق قدرت جمهوری اسلامی ایران نظامی نیست، 
خاطر نشان کرد: چه دلیلی دارد که با منطق نظامی با دنیا رو به رو شویم بعد از شهادت سردار 
سلیمانی چه چیزی نشان داد که ما در دنیا قدرتمندیم حضور مردم در خیابان ها نشانه قدرت 
ما بود حتی فاجعه کرمان هم فاجعه عشق بود این حضور نشان داد منطق قدرت ما مردم 

هستند تکرار این نکته برای همه ما بسیار ضروری است.
 چرا جنایت  آمریکا در تقویت پولشویی را به پای ظریف می نویسید 

ظریف در بخش دیگری از سخنان خود در مورد وجود پولشویی در ایران گفت: من در آنجا 
ضمن مبرا دانستن نظام و دولت جمهوری اسلامی از اتهام پولشویی تاکید کردم منابعی در 
ایران پولشویی انجام می دهند اما این به خاطر تحریم های آمریکاست. زمانی که از بانک 
کونلون 6 درصد برای یک ترنز اکشن کمیسیون در نظر گرفته است اما با 1۵ تا ۲۰ درصد 
این ترنز اکشن برای ایران هزینه برمی دارد 1۴ درصد اختلاف کجا می رود آمریکایی ها باید 
بدانند که با تحریم خود باعث شدند چنین پولشویی هایی در ایران تقویت شود. وی با خطاب 
قرار دادن نماینده سوال کننده گفت: چرا جنایت آمریکا را در تقویت پولشویی به پای ظریف 
می نویسید این واقعیت است که چنین مراوداتی که به دلیل تحریم ناچار به انجام آن هستیم 

پولشویی است اما دامن نظام از این مساله پاک است و این پولشویی ها گردن آمریکاست.
وزیر امورخارجه گفت: من با صحبت های آقای ذوالنوری درمورد برجام موافق نیستم. در 
برجام ما بردیم اروپا نبرد. در برجام اروپا در برابر آمریکا مجبور شد که سیاست های خود را کنار 
بگذارد. به همین دلیل است که آمریکا خودش را می کشد که اروپا هم از برجام خارج شود. 
واقعیت این است. چرا آمریکا تهدید می کند ۲۵ درصد تعرفه خودروهای اروپایی را بالا ببرد مگر 

این که آنها از برجام خارج شوند.  
 فکر براندازی جمهوری اسلامی هیچ گاه از ذهن آمریکا خارج نشده است

رییس دستگاه دیپلماسی در بخش دیگری از سخنانش اظهارداشت: من با نکاتی که نماینده 
کاشان مطرح کردند مشکلی ندارم که بخواهم به آن پاسخ بدهم؛ حتما ایالات متحده به دنبال 

براندازی بوده و در هیچ لحظه ای از ۴۰ سال گذشته این فکر از ذهن آنها خارج نشده است.
ظریف افزود: فکر براندازی جمهوری اسلامی ایران واقعیت رژیم آمریکا است و  ما نیز همین 
را از آمریکا می شناسیم و با همین روش با  آنها برخورد می کنیم؛ برخی رژیم های کوچک نیز 
در منطقه ما هستند از رژیم صهیونیستی گرفته تا برخی رژیم های کوچک منطقه که ادعا می 
کنند ایران صرف نظر از اینکه چه کسی در آن حاکم باشد، بزرگتر از حد لازم است، گفتند که 
ایران زیادی از حد بزرگ است؛ که ان شاءالله این ایران بزرگ ۷ هزار سال بزرگ بوده ۷هزار سال 

دیگر بزرگ خواهد بود و آنها هم همین ذره و یا کمتر خواهند بود.
آمریکا را در شورای امنیت منزوی کردیم  

وزیر امورخارجه درباره اقدامات وزارت امورخارجه در برابر اقدامات و دشمنی های آمریکا 
تصریح کرد: ما آمریکا را در شورای امنیت سازمان ملل که ملک طلق خود می دانند منزوی 
کردیم؛ شورای امنیت را علیه آمریکا بسیج کردیم. این که بتوانیم آنها را مانع شویم از این کارها 
انجام بدهد.   ظریف گفت: آمریکا نزدیک به ۷۰ سال پس از پایان جنگ جهانی دوم همواره 
خطا می کند و باز هم خطای خود را تکرار می کند؛ مگر آمریکا در ویتنام و عراق دور اول خطا 

نکرد و این خطا را در دور دوم هم تکرار نکرد و چرا آنها در سوریه در افغانستان خطا کردند؟  
وی بیان کرد: اگر آمریکایی ها کم فهم هستند و متوجه نمی شوند که واقعیات چیست که 

گناه ما نیست. گناه کم فهمی طرف مقابل است، ما همه اقدامات را انجام دادیم.
ما معلم های بدی نیستیم، طرف مقابل کند ذهن است

ظریف افزود: حوزه سوم دیپلماسی عمومی که در این بخش هم آمریکایی ها و سیاست 
ها و مداخلات آنها را افشا کردیم، در مورد اخیر در مورد انگلیس با همین روش برخورد شد 
و بر اساس تصمیم گیری هایی که شد، برخورد قاطعی صورت گرفت تا ما بتوانیم از روش مانع 
بشویم که اینها احساس کنند می توانند این کارها را انجام دهند. وزیر امور خارجه گفت: اگر 
آنها کند ذهن باشند و از این اقدامات به این راحتی درس نگیرند، زیاد هم گناه ما نیست و گرنه 

ما معلم های بدی نیستیم اما طرف مقابل بیش از حد کند ذهن است.

محمدجوادظریف: 

هیچ کس به اندازه من از توان موشکی ایران دفاع نکرده است

 رئیس قوه قضائیه به مردم مناطق سیل زده اطمینان داد 
که با تلاش های دستگاه قضایی، هیچگونه نگرانی راجع به 

تثبیت مالکیت بویژه اراضی کشاورزی خود نداشته باشند.
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی قوه قضائیه، حجت 
الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای 
عالی قوه قضائیه با اشاره به حادثه سیل در سیستان و 
بلوچستان، صبوری مردم بلوچ و سیستانی را زبانزد دانست 
و با قدردانی از تلاشهای مردم، دولت، نهادهای انقلابی، 
نیروهای نظامی و دستگاه های امدادی برای کمک رسانی 
به مردم سیل زده افزود: در بخش امدادرسانی، گام خوبی 
برداشته شده اما گام بعدی که بسیار مهم است، جبران 
خسارت های مادی است که باید با توجه به برودت هوا، هر 
چه زودتر برداشته شود و خانه های آسیب دیده به سرعت 

مورد بازسازی قرار گیرد.
وی ابراز امیدواری کرد که آلام مردم گرفتار سیل با حضور 
مردم و نهادهای انقلاب همچنین پیام دلنشین و آرامش 
بخش مقام معظم رهبری و پیگیری مسئولان و مدیران، هر 

چه زودتر کاهش یابد.

فرمایشات رهبری نقشه راه برای مردم و بویژه 
مسئولان بود

معظم  مقام  فرمایشات  به  اشاره  با  قضائیه  قوه  رئیس 
رهبری در نماز جمعه اخیر تهران را راهبردی خواند و افزود: 
حضور مردم در این اجتماع عظیم، نماد وحدت امت و امام و 

پیوند همیشگی مردم و نظام جمهوری اسلامی بود. 
وی ادامه داد: دشمن تصور می کرد بتواند با القای شبهه 
و شایعات، وانمود کند که مشکلات، نارضایتی ها و نگرانی 
ها، در رابطه میان مردم و نظام خلل وارد می کند اما حرکت 
میلیونی مردم عزیز در تشییع پیکر شهید سلیمانی، نماد 
پیوند مردم با نظام و رأی به مقاومت و ایستادگی مقابل 
دشمن بود و حضور در نماز جمعه تهران نیز از روزهای به 
یادماندنی انقلاب شد. رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: 
فرمایشات مقام معظم رهبری، نقشه راه برای همه مردم و 

بویژه مسئولان بود که تلاش کنند کشور قوی شود.
رئیسی خاطرنشان کرد: اینجا فقط بحث قوت نظامی 
مطرح نیست زیرا قدرت دفاعی، فقط یکی از جلوه های 
باید  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایش  در  آنچه  است.  اقتدار 

مدنظر قرار گیرد این است که قوت مورد تاکید ایشان در 
همه حوزه های اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و تعاملات 
بین المللی است. وی به موضوع قوت در عرصه قضایی 
پرداخت و با بیان اینکه اجرای عدالت، مبارزه با فساد و 
اجرای قانون به صورت پیگیرانه، هماهنگ و مستمر، از 
جلوه های قوت نظام قضایی کشور است، بر لزوم رسیدگی 
قوی به دعاوی و پیگیری و دفاع جانانه از حقوق مردم تاکید 
کرد. رئیس قوه قضائیه افزود: همه همکاران ما در دستگاه 
قضایی، مخاطب فرمایشات مقام معظم رهبری هستند و 
این فرمایشات باید با حضور خالصانه مدیران و انجام وظایف 

قانونی، به صورت کامل تحقق یابد. 
مکتب سردار سلیمانی، خدمت خالصانه به 

مردم است 
وی تصریح کرد: این موضوع هم تنها با سخنرانی اتفاق 
نمی افتد بلکه باید همانند شهید سلیمانی در صحنه حضور 
داشت. مکتب سردار سلیمانی )رضوان الله تعالی علیه(، 
مکتب حضور و خدمت خالصانه به مردم است و ایشان نماد 

خدمت خالصانه به مردم شدند.

رئیس قوه قضائیه:

سیل زدگان نگران تثبیت مالکیت اراضی خود نباشند

محمد مهدی مظاهری*
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چالش های هرکدام  را بخوانید 

زایمان طبیعی یا سزارین؟
از  ناشی  درد  ترس  از  زنان  از  بسیاری 
زایمان طبیعی به سزارین فکر می کنند؛ 
اما بهتر است بدانیم هر یک از این روش ها 
به  توجه  با  دارند.  ریسک هایی  و  مزایا 
اینکه اغلب زنان در دوره بارداری تصمیم 
خودشان را می گیرند که چه روشی را تجربه 
 کنند، در این مطلب به مزایا و ریسک های 

هر روش می پردازیم.
و  نگرانی ها  با  همیشه  بارداری 
مسائل  از  که  است  همراه  دشواری هایی 
دوره بارداری تا فکر کردن به زایمان را در 
بارها  قطعا  باردار  زنان  همه  برمی گیرد. 
به شیوه زایمانشان فکر می کنند و حتی 
می کنند.  شرکت  آموزشی  دوره های  در 
را  زایمان  حین  در  تنفس  چگونگی 

می آموزند و یاد می گیرند که از حمایت عاطفی همسرشان استفاده  کنند. بسیاری از زنان 
در سال های گذشته بدون نگرانی به زایمان سزارین فکر می کردند تا این که حتی پزشکان به 
آن ها توصیه کردند که به شیوه طبیعی کودک خود را به دنیا بیاورند. دوگانه ای که بسیاری 
از مواقع ترس و استرس زیادی را به زنان وارد می کند و هر یک معایب و مزایایی برای آن ها 

دارد.
انتخاب ما همیشه قطعی نیست

انتخاب زنان همیشه هم قطعی نیست و برخی از شرایطی می گویند که مجبور شده اند 
راه دیگری را انتخاب کنند:  »تصمیم گرفتم زایمان طبیعی داشته باشم اما به علت بزرگ 
بودن بچه، مجبور شدم سزارین شوم. سزارین من با بیهوشی کامل نبود و از روش اپیدورال 
استفاده کردم. به همین علت توانستم پس از به دنیا آمدن بچه، با او تماس پوستی داشته 
باشم که برای من مهم بود. کودک وقتی به دنیا می آید و از فضای رحمی خارج می شود، 
نیاز به حمایت و در آغوش گرفته شدن توسط مادر دارد و من برای این هدف زایمان طبیعی 
را انتخاب کرده بودم. به علاوه نمی خواستم بعد از زایمان آنقدر درد داشته باشم که نتوانم 

به کودک عشق بورزم.«
هر کدام چقدر طول می کشد؟

زایمان طبیعی: در زایمان طبیعی با گشاد شدن دهانه رحم، زایمان انجام می شود. 
انقباضات رحمی، مانند گرفتگی قاعدگی، بسیار قوی عمل می کند و سر بچه به پایین 
هدایت می شود. همچنین برخی از زنان از مسکن ها و اپیدورال استفاده می کنند. زایمان 
برای مادران در اولین بار 1۲ تا 1۴ ساعت طول می کشد و در زایمان های بعدی سریع تر 

است. درد حین زایمان طبیعی بیشتر اما پس از آن بسیار آرامش بخش تر از سزارین است.
زایمان سزارین: عمل جراحی برای تولد کودک حدود ۴۵ دقیقه طول می کشد و کودک 
در 1۰، 1۵ دقیقه اول متولد می شود. در اغلب جراحی های سزارین فعلی، در حالی که 
مادر اپیدورال می گیرد، عمل انجام می شود و زمان زیادی از زایمان را مادر در حالت بیدار 
است. همین حالت به برخی افراد استرس زیادی را وارد می کند و برای برخی اثر ویژه ای 

ندارد.
بهبودی و بازیابی زایمان طبیعی و سزارین؟

زایمان طبیعی: پیش بینی زمان بهبودی کار دشواری است. مادران پس از زایمان میزان 
مختلفی از درد را تجربه می کنند. اما بیشتر مادران یک الی دو روز پس از زایمان طبیعی در 
بیمارستان می مانند. عوارض جانبی این نوع زایمان خونریزی، گرفتگی، تورم و درد است 

اما در حالت کلی بسیار سبک تر از زایمان سزارین است.
زایمان سزارین: در این نوع زایمان عوارض جانبی شدیدتر است.  در طول روز احساس 
تهوع و ضعف طبیعی است. سرفه، عطسه و یا خندیدن می تواند موجب درد شود. شما را به 
بلند شدن و حرکت کردن تشویق می کنند که برای جلوگیری از ایجاد مایعات در ریه شما، 
تقویت گردش خون و کمک به هضم غذای شما است. استراحت در این حالت بیشتر از 

حالت طبیعی است و یک ماه تا شش هفته بعد به حالت عادی خود باز می گردید.
عوارض هر نوع زایمان می تواند چه باشد؟

زایمان طبیعی: ممکن است در زایمان طبیعی پارگی روده به وجود آید. برش واژن و 
بخیه خوردن آن در بسیاری از زایمان های طبیعی وجود دارد که می تواند درد ایجاد کند. 
مشکلات مربوط به کنترل مثانه پس از تولد نیز ممکن است و همچنین امکان پرولاپس لگن 
وجود دارد. در این نوع زایمان کودکان به علت اینکه در معرض باکتری های کانال زایمان قرار 
می گیرند، سیستم ایمنی قوی تری خواهند داشت. همچنین مادران زودتر از حالت سزارین 

می توانند کودک خود را نگاه داشته و از شیر مادر تغذیه کنند.
زایمان سزارین: از عوارض بالقوه این روش عفونت های لایه رحم و برش، خون ریزی 
بیش از حد، صدمه به مثانه یا روده در هنگام عمل، واکنش منفی به بیهوشی، لخته های 
احتمالی خونی و آمبولی ریوی است. عوارض این نوع زایمان امروزه بسیار کم است و 
جراحی بی خطری محسوب می شود اما به طور بالقوه خطرات بالا را دارد. خطرات برای 
کودک حداقلی است اما گاهی مشکلات تنفسی وجود دارد. زایمان طبیعی به رهایی 
مایعات از ریه کودک کمک می کند و از این جهت نیز روش بهتری محسوب می شود و اکنون 

بسیاری از پزشکان به این روش توصیه می کنند.
انتخاب زنان در مورد شیوه زایمان به عوامل متعددی بستگی دارد که پزشکان در دوره 
بارداری در این زمینه اطلاعاتی را به آن ها می دهند. اندازه لگن، استرس زایمان، فشار خون 
بالا  و دیابت از جمله عواملی هستند که زنان پیش از زایمان، با توجه به آن تصمیم خودشان 
را می گیرند اما باید بدانیم تمام برنامه ریزی ما در هنگام زایمان ممکن است به علت شرایط، 
دستخوش تغییر شود. بنابراین قطعیتی در این زمینه وجود ندارد و تجربه های مثبت 
زایمان، به هر دو شیوه وجود دارد. بهتر است به هیچ شیوه ای نگاه منفی نداشته باشیم 
چون ممکن است شرایط ما را مجبور به تصمیم گیری دیگری بکند و همین امر اضطراب 
زیادی را به ما وارد بکند. باید بدانید اگر بند ناف طولانی یا قطع جفت وجود داشته باشد 
مجبور به انجام سزارین هستید و به همین علت پس از تصمیم اولیه، نگاه منفی به روش 

دیگر نداشته باشید.

سیستم ایمنی و 5 مکمل زمستانی ویژه! 
طی فصل زمستان، مدت زمان بیشتری را در داخل ساختمان سپری کرده و همچنین 
ممکن است در این فضاها با عطسه ها و سرفه های دیگران مواجه باشید. برای مبارزه موثر 

با میکروب ها در این شرایط به یک سیستم ایمنی قوی نیاز دارید. 
احتمال ابتلا به بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا با کاهش دما طی فصل 
زمستان بیشتر می شود. عفونت های ویروسی و باکتریایی این چنینی می توانند موجب 

علائم ناخوشایندی مانند آبریزش چشم و بینی، گرفتگی بینی، سرفه و تب شوند.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز"، تقویت سیستم ایمنی یکی از بهترین اقداماتی است که می 
توانید برای پرهیز از ابتلا به بیماری های شایع زمستانی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا انجام 
دهید. جدا از مواد مغذی که می توانید از رژیم غذایی خود دریافت کنید، مصرف برخی 

مکمل ها نیز می تواند به تحقق این هدف کمک کند.
روی: طی فصل زمستان، مدت زمان بیشتری را در داخل ساختمان سپری کرده و 
همچنین ممکن است در این فضاها با عطسه ها و سرفه های دیگران مواجه باشید. برای 
مبارزه موثر با میکروب ها در این شرایط به یک سیستم ایمنی قوی نیاز دارید. برای حصول 
اطمینان از عملکرد درست سیستم ایمنی بدن مصرف ماده معدنی روی به میزان کافی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. روی نه تنها برخی انواع خاصی از سلول های ایمنی را فعال 
می کند، بلکه به سیستم ایمنی برای کنترل سطح التهاب در بدن که می تواند در نتیجه 
عفونت افزایش یابد، کمک می کند. همچنین، مصرف روی نشان داده است که به کاهش 

دوره سرماخوردگی کمک می کند.
ویتامین C: به گفته پژوهشگران کلینیک کلیولند، ویتامین C یکی از بهترین مواد مغذی 
برای تقویت سیستم ایمنی بدن انسان است. بر همین اساس، برای کاهش احتمال ابتلا به 
بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا در زمستان می توانید افزایش مصرف ویتامین 
C را مد نظر قرار دهید. اگر با مشکلات جذب مواد مغذی مواجه هستید می توانید مکمل 
های لیپوزومال ویتامین C را به جای اشکال سنتی آن انتخاب کنید زیرا مطالعه ای جدید 

نشان داده است که این نوع به افزایش جذب کمک می کند.
ویتامین D3: ویتامین Dبه نام ویتامین آفتاب نیز شناخته می شود اما به واسطه کوتاه 
شدن روزها در فصل زمستان و مدت زمان کمتری که در فضای باز سپری می کنید، ممکن 

است به میزان کافی این ویتامین را از نور خورشید دریافت نکنید.
کمبود ویتامین D می تواند با پیامدهای ناخوشایندی مانند موارد زیر همراه باشد:

- ضعف استخوان ها  - سرطان - بیماری قلبی  - افسردگی - افزایش وزن
بر همین اساس است که مصرف مکمل ویتامین D در فصل زمستان می تواند به تقویت 

سلامت شما کمک کند.
ویتامین E: ویتامین Eنه تنها برای حفظ سلامت سیستم ایمنی بدن انسان اهمیت دارد، 
بلکه استفاده از محصولات حاوی این ویتامین روی پوست می تواند به مبارزه با خشکی، 
تحریک شدگی و پوسته پوسته شدن پوست که احتمال مواجهه با این شرایط در فصل 
زمستان افزایش می یابد، کمک کند. ویتامین E یک آنتی اکسیدان قدرتمند نیز است و می 
تواند به مبارزه با رادیکال های آزاد مضر و همچنین استرس اکسیداتیو ناشی از ابتلا به یک 

عفونت، مانند آنفلوآنزا کمک کند.
الدربری : احتمال ابتلا به آنفلوانزا در فصل زمستان افزایش می یابد. الدربری یکی از 

مواد غذایی یا مکمل هایی است که می تواند به مقابله با این شرایط کمک کند.
اگرچه نتایج مطالعات در این زمینه یکدست نیستند اما مطالعه ای جدید که در دانشگاه 
سیدنی استرالیا انجام شد، نشان داد که الدربری می تواند از بهترین گزینه های برای مبارزه 
با آنفلوآنزا باشد. پژوهشگران دریافتند که الدربری با مهار فعالیت و تکثیر ویروس ها در بدن 

انسان و تقویت سیستم ایمنی به مبارزه با این بیماری کمک می کند.
مکمل های الدربری در اشکال مختلف در دسترس هستند.

پس اگر قصد ندارید در فصل زمستان با بیماری، افسردگی یا مشکلات پوستی مواجه 
شوید می توانید مصرف این مکمل ها را مد نظر قرار دهید.

سلامت 

اگر ناخودآگاه دست هایتان به سمت موهایتان رفته، آنها را کنده و از کندن موهایتان 
لذت می برید، اگر از ظاهر بدی که برای موهایتان ایجاد کرده اید خجالت زده اید و روی 
رفتن به خارج از خانه را ندارید متأسفانه شما به وسواس کندن مو مبتلا شده اید. اختلالی 

روانی مزمنی که نیاز به طول درمان دارد.
»تریکوتیلومانیا« یا »وسواس کندن« مو یک اختلال روانی غیرارادی است که فرد را 
ترغیب به کشیدن موهای سر، ابروها،  مژه ها، دست و یا دیگر نقاط بدن می کند. این 
اختلال معمولًا در اوایل دوران نوجوانی )1۰ تا 13 سالگی( شروع می شود و در هر 
دو جنس مذکر و مونث به یک میزان شیوع دارد و شدت آن در افراد مختلف متفاوت 
است. به دلیل ظاهر کم پشت و زشتی که موها پیدا می کنند فرد را در روابط خانوادگی و 

اجتماعی با مشکل روبرو و تأثیر بدی بر زندگی او خواهد گذاشت.
افراد مبتلا به وسواس کندن مو چه نشانه هایی دارند:

- افزایش فشار عصبی و اضطراب قبل از کندن موها
- بازی کردن با موها و پیچیدن موها دور انگشتان دست

- کشیدن و بیرون آوردن موها از پوست 
- احساس آرامش بعد از کندن موها
- گازگرفتن، جویدن و خوردن موها

- کم پشت شدن و طاسی منطقه ای در محل کندن موها
سابقه خانوادگی، سن، فشارهای روانی و اختلالاتی دیگری چون افسردگی، اضطراب 

و وسواس فکری از عوامل موثر در وسواس کندن مو هستند.
چرا برخی افراد از وسواس کندن مو رنج می برند؟

برخی از افراد مبتلابه وسواس کندن مو برای فرار از اضطراب و فشار عصبی، به 

کندن موهایشان پناه برده و پس از کندن آنها به آرامش می رسند. برخی دیگر نیز 
ناخودآگاه در زمان هایی که بیکار، خسته و بی حوصله هستند دست به این کار 
می زنند. همچنین این اختلال می تواند با عوامل احساسی مرتبط باشد. گاهی هم 
کندن موها راهی برای مقابله با احساسات منفی مانند ترس، تنهایی، خستگی و... 
است. تغییرات هورمونی در دوران قاعدگی خانم ها نیز در تشدید این اختلال نقش 
دارد. مصطفی صابری یکی از روان شناسان بالینی؛ در رابطه با این اختلال می گوید: 
زمانی که افراد یکسری مسائل حل نشده در ذهن داشته باشند و وجود آن را انکار 
کنند به صورت ناخواسته تنشی در بدن فرد ایجاد می شود که فرد با کندن مو سعی 

در کنترل آن تنش دارد. 
چرا به وسواس کندن مو )تریکوتیلومانیا( مبتلا می شوید؟

دلیل مشخصی برای این اختلال نیست ولی ممکن است مانند بسیاری از اختلالات 
روانی دیگر ناشی از ترکیبی از عوامل ژنتیکی و محیطی از قبیل سابقه خانوادگی، سن، 

فشارهای روانی و اختلالاتی دیگری چون افسردگی، اضطراب و وسواس فکری باشد.
وسواس کندن مو )تریکوتیلومانیا( چه عوارضی دارد؟

- شرم و خجالت، کاهش اعتمادبه نفس، افسردگی
- نداشتن دوست صمیمی و خودداری از حضور در فعالیت های اجتماعی و از دست 

دادن موقعیت های شغلی
- آسیب رساندن به پوست و عوارض دیگری مثل خارش، آسیب های بافتی و عفونت و 

همچنین تأثیر بد روی رشد موها
- ایجاد مشکلات گوارشی که با خوردن موها به  وجود می آید از قبیل انسداد روده ها، 

کاهش وزن و در موارد شدیدتر فوت فرد مبتلا.

- گرایش به مصرف مواد مخدر 
انواع درمان برای وسواس کندن مو )تریکوتیلومانیا(

و  در واقع نوعی گفتگو درمانی است که در حل مشکلات عاطفی  روان درمانی: 
سلامت بهداشت روان بسیار مؤثر است. یک نوع رایج از روان درمانی، درمان شناختی 
رفتاری است که روانپزشکان با بهره گیری از آن به شخص مبتلا کمک می کنند تا افکار 

خود را در مورد خود و ارتباط با دنیای اطرافشان بهبود بخشند. 
درمان معکوس: این درمان به شما در مورد وضعیت خود و نحوه درمان کمک می کند 
و باعث می شود که احساستان را شناسایی کرده و در مقابل آن واکنشی جدید از خود 
نشان دهید. ممکن است علت تمایل شما به کندن موها زمانی باشد که در شرایط 
استرس زا قرار می گیرد بنابراین زمانی که نیاز شدید به کشیدن موهایتان داشتید یاد 
می گیرید که یک واکنش جدید از خود نشان دهید مثلًا به جای کندن مو، دست هایتان 

را مشت کنید یا موانعی را ایجاد کنید که مانع از کشیدن موهایتان شود. 
هیپنوتیزم:هیپنوتیزم نیز یک روش درمانی است که به شما در ترک وسواس کندن 

مو کمک می کند.
حمایت عاطفی خانواده: افراد مبتلابه وسواس کندن مو به ویژه افرادی که در دوره 
نوجوانی به سر می برند به احتمال زیاد دچار مشکلات عاطفی زیاد و حس غرق شدن 
در گناه دارند بنابراین برای مقابله با این احساسات حمایت عاطفی خانواده بسیار مهم 

است.
 چند راه برای متوقف کردن وسواس کندن مو )تریکوتیلومانیا(

- روزی چند بار با خود بگویید که موهایم به بدنم تعلق دارد من نباید آن ها بکشم.
- بیکاری بیش از حد برای شما خطرناک است. اوقات فراغت خود را پر کنید و خودتان 

را مشغول نگه  دارید.
- به دستان خود عطر بزنید تا متوجه شوید که چه زمانی دست هایتان برای کندن مو 

حرکت می کند.
- استفاده آگاهانه از یک توپ یا یک وسیله دیگر برای مشغول نگه  داشتن دست ها در 

موقعیت هایی که امکان کندن مو وجود دارد.
- موهایی را که کنده ایددر گوشه ای از اتاقتان جمع کنید و روزی چندبار به آن ها خیره 
شده و خود را در معرض اضطراب حاصل از کندن موهایتان قرار دهید. با دیدن موهای 

کنده شده به کاری که می کنید فکر کرده و کمتر تکرارش می کنید.
- برای تسکین اضطراب یک حمام طولانی بگیرید.

-در طول روز از کلاه گیس استفاده کنید و زمانی که به رختخواب میروید کلاه بگذارید.
- موچین را از جلوی دست  خود بردارید و فقط زمانی که نیاز به آن داشتید از آن 

استفاده کنید.
- از ژل یا وازلین استفاده کنید تا موها به سختی قابل کندن باشند.

- در طول روز بارها زندگی بدون موی خود را تصور کنید.
- از موهایتان به خوبی نگهداری و مراقبت کنید، روزی چندبار شانه بزنید و حداقل 

روزی یکبار بشویید.
- یک تکه خز لباس تهیه کنید و دست هایتان را روی آن به حرکت دربیاورید تا به کاهش 

اضطرابتان کمک کند.
- از نقاط کم پشت و طاس بدن خود عکس بگیرید و در مکان هایی که موهایتان را 

می کشید قرار دهید.
- از دوستان و خانواده خود کمک بگیرید تا در توقف آن کمکتان کنند.

همه آنچه باید از وسواس کندن مو بدانید 

چرا از کندن موهایتان لذت می برید؟!

 اندکی پس از برنامه تلویزیونی صبحگاهی که ادعای ناسالم 
در  ناسالم  شیر  ماجرای  پای  و  رد  کرد،  مطرح  را  شیر  بودن 
شبکه های مجازی پیدا  شد و همه به هم توصیه کردند که شیر 
نخورید؛ چنانچه احتمالًا شما هم چندین پیام در این زمینه 

دریافت کرده باشید. اما واقعیت چیست؟
ایمنی  و  بهداشت  انجمن علمی  بازرس  اظهارنظر جنجالی 
مواد غذایی ایران مبنی بر آلوده بودن حدود 33 درصد شیرهای 
پاستوریزه در کشور و اعلام آمار 6۰ درصدی برای مرکز مازندران 
با  انداخت که مردم  راه  به  را  نگرانی ها  از  تلویزیون موجی  در 
پیام هایی به یکدیگر توصیه کردند که هرگز شیر نخورید. اما 
شیرهای  واقعا  آیا  و  چیست  آفلاتوکسین  چیست؟  واقعیت 

پاستوریزه بازار موجب سرطان کبد در ما می شود؟
آفلاتوکسین چیست؟

قارچ های آفلاتوکسین به طور گسترده در طبیعت رواج یافته 
است و مواد غذایی را برای انسان ها و حیوانات آلوده کرده و در 
نتیجه خطراتی برای سلامتی و حتی مرگ را در پی دارد. این 
قارچ های طبیعی می توانند سرطان زا باشند. گندم، جو و برنج 

نسبت به این قارچ مقاوم تر هستند.
آفلاتوکسین ها چه تأثیری در سلامت ما دارند؟

آفلاتوکسین ها می توانند منجر به مشکلات مختلف مربوط به 
سلامتی، از جمله بیماری کبدی، عفونت مکرر به علت سرکوب 
سیستم ایمنی بدن، سقط جنین و بیماری هایی در رابطه با 

ایمنی بدن و حتی مرگ شوند.
چرا نگران آفلاتوکسین و مایکوتوکسین هستید؟

طبق آمار سازمان بهداشت جهانی )WHO( و سازمان غذا و 
کشاورزی )FAO( سازمان ملل متحد، ۲۵ درصد از محصولات 
جهان تحت تأثیر افلاتوکسین ها و مایکوتوکسین ها هستند. 

آفلاتوکسین و مایکوتوکسین را می توان در محصولات مزارع 
برداشت  از  پس  آلودگی  کرد.  پیدا  محصول  برداشت  از  قبل 
می تواند در صورت تاخیر در خشک شدن محصول رخ دهد و 
همچنین رطوبت رسیدن به محصول می تواند عامل باشد. چه 
در محصولات خام و چه در محصولات فراوری شده این قارچ ها 
وجود دارند و بزرگ ترین نگرانی در محصول »ذرت« است. این 
خوراک آلوده به آفلاتوکسین در دامداری ها، منجر به محصولات 

آلوده لبنی می شود.
میزان مجاز آفلاتوکسین چقدر است؟

انجیر  آجیل، غلات،  انواع  در  آفلاتوکسین ها  میزان  حداکثر 
خشک و شیر در دامنه ۰.۵ تا 1۵ میکروگرم بر کیلوگرم است. 

برای جلوگیری و کاهش خطر آفلاتوکسین ها در مواد غذایی 
پیشگیرانه  اقدامات  بهداشت عمومی  و خوراکی، در کدکس 

مناسب ارائه شده است.
کنترل آفلاتوکسین ممکن است؟

کنترل آفلاتوکسین ها قابل اجرا است. قبل از برداشت و بعد 
از برداشت قابلیت کنترل این سم وجود دارد. طولانی ترین و 
از  قبل  آفلاتوکسین  آلودگی  کنترل  برای  حل  راه  پایدارترین 
برداشت از طریق افزایش توانایی در برابر عفوت های قارچی و 
قارچ های مهاجم است. این کار می تواند از طریق اصلاح نباتات 
یا مهندسی ژنتیکی انجام شود. این فرایند پر زحمت و وقت گیر 
است. بنابراین استراتژی مداخله موثر، پایدار و قابل اجرا مورد 

نیاز است.
چند نکته؛  آیا شیرهای فعلی آفلاتوکسین دارند و برای سلامتی 

خطر دارند؟
پژوهش  از  نقل  به  می شود  مطرح  تلویزیون  در  که  آماری    •
تعدادی از دانشگاهیان مطرح شده است که رسمی نبوده و قابل 
استناد نیست. به گفته مقامات رسمی کشور میزان آفلاتوکسین 

در مواد غذایی و لبنیات رو به کاهش است.
• اینکه امسال مقداری ذرت تراریخته و آلوده وارد کشور شده 
است صحت دارد اما اینکه بدانیم این  میزان به دام ها خورانده 
است  گرفته  صورت  جغرافیایی  مناطق  چه  در  دقیقا  و  شده 
ممکن نیست. آمادگی مدیر تضمین کیفیت شیر ایران بر تحقیق 
واقعیت صحه  این  بر  نیز  پژوهش در مورد شیرهای موجود  و 

می گذارد که ادعای ناسالم بودن شیر ایران نادرست است.
• محصولات لبنی ایران صادر می شوند: بسیاری از محصولات 
صادر  کشور  از  خارج  به  جهانی  استانداردهای  با  ایران  لبنی 
می شوند. همانطور که گفتیم، هیچ یک از مقامات به عدم وجود 
آفلاتوکسین اشاره نمی کنند اما روند آن را کاهشی دانستند و 

میزان موجود را بدون خطر دانستند.
• شیرها سالم هستند؛ از سبد غذایی حذف نکنید: میانگین 
شیرهای  تمام  در  لیتر  در  گرم  نانو  تا 6۰  حدود ۵۰  سم  این 
با  ایران  شیر  در  موجود  آفلاتوکسین  میزان  است.  کشور 
مورد  نیز  است  اروپا  به  مربوط  که  کدکس  سخت گیرانه ترین 
تأیید است. البته محصولات ایرانی 3۰ الی ۴۰ نانوگرم بیشتر 
از محصولات اروپایی دارای آفلاتوکسین است که این میزان هر 
ساله رو به کاهش است. همچنین وضعیت سرطان کبد در ایران 
بیشتر مربوط به سیروز هپاتیت مزمن بوده است و سرطان ناشی 

از آفلاتوکسین بسیار نادر است.

آفلاتوکسین ها چه تأثیری در سلامت ما دارند؟

ماجرای آفلاتوکسین در شیرهای پاستوریزه؛ از شایعه تا واقعیت

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: افراد پس از ترک سیگار با مصرف برخی مواد 
غذایی می توانند روند پاکسازی بدن خود را بهبود ببخشند. 

نرگس جوزدانی متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره روند پاکسازی بدن پس از ترک سیگار 
اظهار کرد: به طور تقریبی 1۲ ساعت پس از ترک سیگار بدن خود را از گاز مونوکسید کربن 
پاکسازی می کند؛ بیشتری و بدترین سمی که در سیگار وجود دارد، مونوکسید کربن است 
که می تواند در دوز های بالا برای زنان بارداری که سیگار را استعمال می کنند یا در معرض 
دود سیگار هستند، مضر باشد، زیرا این گاز موجب می شود که اکسیژن رسانی به جنین 

کاهش پیدا کند.
استعمال سیگار پایانه های عصبی را تخریب می کند

او بیان کرد: استعمال سیگار پایانه های عصبی را تخریب می کند، بنابراین افراد مزه ها و 
بو ها را نسبت به دیگران کمتر احساس می کنند؛ حدود دو روز پس از ترک سیگار پایانه های 
عصبی به حالت طبیعی خود برمی گردند، بنابراین اشخاص مزه ها را بهتر احساس کرده و 
بو ها را قوی تر استشمام می کنند. جوزدانی افزود: سه روز پس از ترک سیگار افراد اغلب به 
بی قراری، سردرد شدید و گرسنگی مداوم دچار می شوند. حدود یک ماه پس از ترک سیگار 
عملکرد ریه ها شروع به بهبود کرده و تا ۹ ماه این روند ادامه دارد؛ ریه ها مهم ترین اندام هایی 
هستند که تحت تاثیر آثار استعمال سیگار قرار می گیرند. به طور تقریبی با گذشت یک سال 
از ترک سیگار احتمال سکته قلبی در فرد کاهش پیدا می کند. استعمال سیگار فشار خون، 

تپش قلب و احتمال بروز بیماری های قلبی و عروقی را افزایش می دهد.
مناسب ترین میوه ها و سبزی ها برای پاکسازی بدن از سموم سیگار

این متخصص تغذیه و رژیم درمانی تاکید کرد: به طور کلی میوه ها و سبزی ها به علت 
داشتن ویتامین cفراوان در پاکسازی بدن از سموم سیگار موثر هستند که از بین این میوه ها 
و سبزی ها، سیب و گوجه فرنگی بیشترین نقش را دارند. از دیگر ویتامین ها و مواد معدنی 
مناسب برای افرادی که سیگار را ترک کرده اند می توان به ویتامین E و اسید های چرب 
امگا 3 که در مکمل های امگا 3 و ماهی های چرب )ماهی های دریای جنوب( وجود دارند، 
اشاره کرد؛ ویتامین E هم در انواع آجیل ها، زیتون و کنجد وجود دارد. او تصریح کرد: به 
طور کلی اشخاص پس از ترک سیگار باید از رژیم های غذایی کم چرب و سرشار از میوه ها و 
سبزی ها استفاده کنند. مصرف چربی ها به ویژه چربی های اشباع )روغن های جامد حیوانی 
و گیاهی( در پایداری سموم در بدن نقش دارد؛ وقتی فردی چربی ها به ویژه چربی های جامد 
را بیش از حد استفاده می کند، این چربی ها به محل نگهداری انواع سموم تبدیل می شوند به 
عبارتی چربی ها جذب کننده سموم هستند. جوزدانی یادآوری کرد: افراد پس از ترک سیگار 
باید در رژیم غذایی روزانه خود دو واحد سبزی )یک لیوان سبزی پخته یا دو لیوان سبزی 

خام( و سه واحد میوه )سه عدد میوه متوسط( را بگنجانند.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی :

چگونه بدن را پس از ترک 
سیگار پاکسازی کنیم؟ 
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درجلسه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد

کمک سه میلیارد ریالی شهرداری قم  به سیل 
زدگان شرق کشور 

اعضای شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه دریکصد و بیست و نهمین جلسه این شورا، 
لایحه دوفوریتی ارائه شده از سوی شهرداری مبنی برکمک سه میلیارد ریالی به سیل زدگان 
استان های هرمزگان و سیستان و بلوچستان را تصویب کردند.  زین العابدین قراچورلوی عضو 
شورای شهر قم دراین جلسه ضمن قرائت متن لایحه پیشنهادی اظهار داشت: شهرداری 
قم درصدد است تا این مبلغ را به عنوان کمک به مردم سیل زده دراستان های شرقی کشور 
پرداخت نماید. رییس کمیسیون برنامه و بودجه وسرمایه گذاری شورای اسلامی شهر نیز در 
این جلسه بیان داشت: با توجه به اینکه اعتبارهای هر شهر باید در داخل همان شهر هزینه 
شود، پرداخت های اعتباری شهرداری قم به استان های دیگر از نظر قانونی چگونه است؟ 
مجید اخوان همچنین در واکنش به سخنان مطرح شده در این جلسه درخصوص کمک 
شهرداری قم به مراسم اربعین حسینی نیز یادآور شد: شهرداری قم برای اربعین پولی را به 
صورت نقدی نداد، بلکه هزینه کرد. یکی دیگر از اعضای شورای اسلامی شهر قم نیز در این 
جلسه گفت: شهرداری روی کاغذ و طبق قانون امکان هزینه کردن از محل منابع خود در 
شهر دیگر را ندارد. حجت الاسلام سید محمد آتش زر افزود: بخش نامه های وزارت کشور 
در هنگام وقوع سیل و زلزله، شهرداری را به این امر مکلف کرده است به این جهت مشکلی 
وجود ندارد. عبدالله جلالی رییس شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: در ستاد مدیریت 
بحران کشور ،قم مُعین استان های شرقی به شمار می آید، به همین علت این پرداخت بلامانع 
می باشد. سخنگوی شورای شهر قم نیز گفت: پیشنهاد ما این است که این مبلغ در اختیار 
گروه های جهادی و طلبه هایی که عازم مناطق سیل زده هستند قرار بگیرد. معاون خدمات 
شهری شهرداری قم نیز دراین جلسه با تاکید بر اینکه این کمک ها باید به صورت نقدی انجام 
شود، گفت: کمک ها باید به صورت ریالی از طریق هلال احمر و کمیته امداد امام )ره( که 
دارای مجمع خیرین هستند و در قم و سیستان و بلوچستان نیز با آنها ارتباط داریم، به دست 
سیل زدگان برسد. سید امیر سامع اضافه کرد: شهرداری قم می تواند به منظور نظارت برنحوه 
هزینه کَردِ این مبلغ نمایندگانی را به منطقه بفرستد. همزمان با بارندگی های ۲۰ تا ۲۲ دی در 
استان های شرقی کشور از جمله هرمزگان و سیستان و بلوچستان و جاری شدن سیلاب، 
آسیبهای جدی به بخش های مختلف این دو استان وارد شده است. همچنین در این جلسه 
لایحه انتخاب اعضای شورای شهر قم در کمیته رسیدگی به امور قضایی شهرداری قم نیز مورد 
بررسی قرار گرفت. مدیرکل حقوقی شهرداری قم در خصوص کمیته مذکور گفت: این کمیته 
برای جلوگیری از اطاله دادرسی و ارجاع پرونده شکایات علیه شهرداری به دادگاه ها، تشکیل 
شده است. سید محمد ابراهیمی افزود: دادگستری به دفاتر نمایندگی خود اعلام کرده از 
پذیرش دعاوی مرتبط با شهرداری خودداری کنند، از این رو تحقق این امر مستلزم تشکیل 
این کمیته است. وی ادامه داد:  تصمیم های این کمیته متشکل از نمایندگانی ازدادگستری، 
شهرداری و شورای اسلامی شهر است و مبنای پرداخت غرامت ها و خسارت های شهرداری 
قرار می گیرد. وی افزود نماینده دادگستری نظر دستگاه قضایی راجع به پرونده ها را به 
شهرداری اطلاع می دهد. در ادامه حسین اسلامی به عنوان عضو اصلی شورای اسلامی شهر 
و حسن طلایی نیز به عنوان عضو علی البدل جهت شرکت در جلسه های این کمیته انتخاب 
شدند. همچنین در این جلسه لایحه اخذ مجوز اصلاحیه دوم بودجه سال ۹۸ سازمان قطار 

شهری قم به مبلغ ۵۹ میلیارد و 6۰۰ میلیون ریال نیز تصویب شد.
 

معاون جهاد کشاورزی  استان قم:

۹هزار میلیارد ریال فرصت سرمایه گذاری 
درکشاورزی قم احصا شد

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: ۹ هزار میلیارد ریال 
فرصت سرمایه گذاری درقالب طرح های متنوع اقتصادی برای فعالیت بخش خصوصی در 
زیرمجموعه بخش کشاورزی استان فراهم  شده است.  سید مصطفی منزوی ضمن اشاره 
به این که حجم مراجعه برای سرمایه گذاری دربخش کشاورزی استان قابل توجه است، بیان 
کرد:  نکته مهم در واگذاری طرح های شناسایی  شده به سرمایه گذاران،  بررسی اهلیت آنان 
در اجرای این فعالیت های اقتصادی است. وی افزود: سرمایه گذاران باید توانایی لازم برای 
فعالیت درعرصه های اقتصادی شناسایی  شده را داشته و با مهارت های موردنیاز درزمینهٔ 
بازاریابی محصولات کشاورزی و صنایع وابسته،  آشنا باشند. وی ادامه داد: سازمان جهاد 
کشاورزی قم نیز آمادگی دارد تا به سرمایه گذاران دارای اهلیت و توانمند، خدمات مشاوره ای 
و تخصصی موردنیاز برای داشتن کسب وکار موفق در این حوزه مهم اقتصادی را ارائه دهد. 
منزوی گفت:  مهمترین اولویت های بخش کشاورزی استان برای حضور سرمایه گذاران در 
حوزه ایجاد و توسعه کشت های گلخانه ای،  گسترش کشت گیاهان دارویی، تاسیس صنایع 
تبدیلی و تکمیلی و طرح های مرتبط با توسعه شیلات است. وی افزود: بسته های حمایتی 
متنوعی همچون پرداخت تسهیلات رونق تولید برای کمک به حضور بخش خصوصی در 
فرصت های سرمایه گذاری حوزه کشاورزی استان در نظر گرفته شده است و این روند همچنان 
ادامه دارد. وی بیان کرد:  سرمایه گذاری دربخش کشاورزی علاوه بر دستاوردهای اقتصادی و 
توسعه فضای تولید و اشتغال، موجب خودکفایی در تامین محصولات اساسی و افزایش امنیت 
غذایی مردم می شود و به همین دلیل از اهمیت ویژه ای نسبت به سایر حوزه ها برخوردار است. 
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 1۰۵ هزار و ۷3۰ هکتار است که این 
رقم ۴6 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل ۲1 
هزار هکتار باغ و ۴۴ هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم 
در سال برابر ۷۴6 هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن 

آبزیان و 3۲۰ هزار تن محصولات دامی است.
 

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم :

پنجمین نمایشگاه بین المللی کفش استان قم 
افتتاح می شود

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: پنجمین نمایشگاه بین المللی کفش 
استان قم با حضور 1۲3 شرکت تولیدکننده و دارای برندهای معروف کشور افتتاح می شود. 

ابوالفضل فراهانی با اشاره به افتتاح پنجمین نمایشگاه بین المللی کفش استان قم در یکم 
بهمن ماه در محل نمایشگاه های بین المللی قم اظهار کرد: این نمایشگاه با حضور 1۲3 

شرکت تولیدکننده و دارای برندهای معروف کشور به بهره برداری می رسد.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در پنجمین نمایشگاه کفش، صندل و 
صنایع وابسته، نشانه های برتر تجاری کفش کشور حضور دارند و عرضه محصولات می پردازند.
وی تحقق رونق تولید در صنعت کفش را یکی از اهداف مهم نمایشگاه برشمرد و تصریح 
کرد: نمایشگاه تا چهارم بهمن ماه باهدف رشد صادرات استان و معرفی برندهای برتر ویژه 
علاقه مندان داخلی و خارجی فعال خواهد بود. فراهانی بیان کرد: در این نمایشگاه ۵۰ درصد 
از نمایشگاه برای تولیدکنندگان قمی و ۵۰ درصد دیگر نیز برای تولیدکنندگان از شهرهای 
مشهد، همدان، کرج، قزوین و تبریز جانمایی شده است. وی خاطرنشان کرد: کلیه مراحل 
ثبت نام برای حضور در این نمایشگاه به صورت الکترونیکی انجام شد و بعد از اعلام فراخوان 
در مدت 3 روز بیش از ۲۵۰ شرکت تولیدی اقدام به ثبت نام کردند که به واسطه محدودیت 
فضای نمایشگاهی بخشی 1۲3 شرکت حضور پیدا می کنند. رئیس خانه صنعت، معدن و 
تجارت استان قم عنوان کرد: یکی از ویژگی های مهم نمایشگاه امسال، استقبال گسترده 
تولیدکنندگان داخلی از فضای نمایشگاهی است، در حالی که سال گذشته تولیدکنندگان 
تنها در نیمی از فضای نمایشگاه حضور یافتند. وی گفت: یکی دیگر از ویژگی های پنجمین 
نمایشگاه کفش، صندل و صنایع وابسته در سال جاری، اطلاع رسانی وسیع و گسترده در 
کشورهای هدف و دعوت از 1۸۰ مهمان خارجی در قم است، همچنین ۲ هزار جلد کتاب 
در معرفی تولیدات در نمایشگاه و بین علاقه مندان توزیع خواهد شد. فراهانی عنوان کرد: در 
این نمایشگاه ۷۴ درصد فضا در اختیار کالاهای مرتبط به تولید صنعت کفش، 1۴ درصد چرم 
مصنوعی، 6 درصد، ماشین آلات صنعت کفش 6 درصد و دیگر بخش ها شامل صنایع وابسته 
ازجمله بسته بندی، قالب سازی، شرکت های تأمین کننده مواد اولیه و پتروشیمی 6 درصد 
است. وی اظهار کرد: وجود برخی از مشکلات در صنعت کفش موجب شده بود تنها ۷۰ 
واحد تولیدی کفش در قم فعال باشد اما با پیگیری مسئولان و انجمن کفش در سطح استان، 
امروز بیش از 3۰۰ واحد فعال است. رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم تصریح 
کرد: ما در صادرات نیز در سال ۹۷ فقط ۸۰ میلیون دلار ارزآوری داشتیم اما با وجود تحریم ها و 
مشکلات اقتصادی، امسال ارزآوری بهتری نسبت به سال قبل در صادرات کفش وجود دارد.

 
استاندار قم:

طلاق در قم ۱۲ درصد کاهش یافت
 استاندار قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان آذرماه، 1۲ درصد کاهش طلاق در استان 
با آسیب های  مقابله  با تلاش مسئولان در حوزه های دیگر  باید  توفیق  این  داشته ایم که 
اجتماعی گسترش یابد. بهرام سرمست روز یکشنبه در نشست هم اندیشی مشاورین بانوان 
دستگاه های اجرایی، بحث آسیب های اجتماعی را از چالش های مسئولان استان دانست 
و افزود: از ظرفیت مشورتی و اجرایی زنان باید در این راستا بهره گرفته شود. وی در ادامه با 
اشاره به استفاده از ظرفیت زنان در دستگاه های اجرایی برای پیشبرد اهداف دولت در استان 
قم، بر حمایت از زنان کارآفرین استان تاکید نمود . سرمست گفت: به برکت جمهوری اسلامی 
ایران، در راستای حضور اجتماعی بانوان در عرصه های مختلف اجتماعی فضای مناسبی 

شکل گرفته است که قابل نادیده گرفتن نیست.
 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد

انتقاد از عملکرد کمیته امداد در بهره برداری 
از دریاچه نمک 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از عملکرد کمیته امداد به عنوان بهره بردار 
دریاچه نمک انتقاد کرد و خواستار تغییر پیمانکار فعلی شد. احمد امیرآبادی با اشاره به 
ضرورت بهره برداری از دریاچه نمک اظهار کرد: کمیته امداد به عنوان بهره بردار برای احداث 
مسیر دسترسی دریاچه نمک عملکرد نامطلوبی در سال های اخیر داشته است. وی با بیان 
اینکه کمیته امداد در حال حاضر دریاچه نمک را ملک شخصی خود می داند، تصریح کرد: 
این نهاد سرمایه گذار به صورت عملی امکان بهره برداری از این دریاچه را برای دیگر سرمایه 

گذاران غیرممکن کرده است. 

اجتماعی

سالیان متمادی از درگیری کلان شهرهای سراسر جهان 
با معضلی به نام آلودگی هوا می گذرد و در این زمینه قوانین 
مختلفی نیز تصویب شده است. به همین منظور ضروری 
به نظر می رسد، ایران نیز برای دستیابی به هوای پاک با 
برنامه ریزی های صحیح و رعایت استانداردهای جهانی 
در جهت مبارزه با این پدیده زیست محیطی تدابیر موثر 

را اتخاذ کند و از پیامدهای زیانبار بحران آلودگی بکاهد.
محیطی  زیست  معضل  یک  عنوان  به  هوا  آلودگی 
همزمان با گسترش شهرها و افزایش تجمع های انسانی 
به وجود آمد که سابقه ای چندصد ساله دارد. این چالش 
تا پیش از سده 1۸ و وقوع انقلاب صنعتی به دلیل آن که 
ورود پسماند فعالیت های بشری و از جمله آلاینده های 
هوا به طبیعت در سطح بود، طبیعت توان جبران و جذب 
توانایی  این  تدریج  به  زمان  آن  از  اما پس  را داشت  آنها 
کاهش یافت. برخورداری از محیط زیست سالم و به طور 
خاص بهره مندی از هوای پاک، یکی از دغدغه های مهم 
امروز و آینده بشر است. برپایه آمارهای جهانی، آلودگی 
هوا چهارمین عامل مرگ و میر در جهان است. بر اساس 
همین آمارها، یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تن در جهان در 
معرض آلودگی هوا قرار دارند و سالیانه 3 میلیون تن در 
دنیا جان خود را به دلیل عوارض مستقیم یا غیرمستقیم 
آلودگی هوا از دست می دهند. پرسشی که مطرح می 
شود، این است که جوامع بین المللی در توسعه مفهوم 
حق بهره مندی از هوای پاک و ضمانت های اجرای مرتبط 
با آن چه نقشی داشته و چه رویکردی در این راه کامیاب 
تر بوده است؟ ایران نیز در کنار دیگر کشورها برای مبارزه 
با این پدیده انسانی به ارایه برنامه ریزی ها و راه حل های 
گوناگونی اقدام کرده است زیرا همگان بر تاثیر زیان بار 
بودن آلاینده های هوا و ضرورت کاستن از آن پی برده 
اند. سازمان بهداشت جهانی در میان 3 کلان شهر جهان، 
آلوده ترین شهر به لحاظ  ذرات معلق کوچک تر  تهران را 
سازمان  گزارش  به  کرده است.  اعلام  میکرون   ۲.۵ از 
بهداشت جهانی ۲6 هزار مرگ و میر به دلیل آلودگی هوا 
تنها در ایران رخ می دهد. اهمیت این مهم سبب شد تا 
در  هوا  آلودگی  کاهش  اجرایی  ستاد  طرف  از  دی   ۲۹
13۷۴خورشیدی، روز ملی هوای پاک نامگذاری شود که 
هدف از آن ایجاد حساسیت در میان قشرهای گوناگون 
جامعه، افزایش مشارکت های مردمی و ایجاد هماهنگی 
میان دستگاه های مختلف به منظور مقابله با آلودگی 
هوا محسوب می شود. با گذری بر تجربیات کشورهای 
به  بتوان  هوا شاید  آلودگی  با  مقابله  در  مختلف جهان 
راه حل های مناسبی در این زمینه دست یافت. راه حل 

های مناسب جهت کاهش آلودگی هوا در لندن
ماموران کفن و دفن لندن از تمام شدن تابوت ها به علت 
آلودگی هوا خبر دادند، این مطلب عنوان خبری بود که 
روزنامه های لندن در حدود 6۰ سال پیش منتشر کردند، 
خبری که ضمن تعجب همه مردم سبب شد تا مسوولان 
در این زمینه به فکر فرو روند و برنامه هایی را دستور کار 
خود قرار دهند. سرانجام پس از بحث های مختلف در 
1۹۵6 میلادی، لایحه هوای پاک در پارلمان این کشور 
تصویب شد، به طوری که قوانین سوزاندن زغال سنگ 

در منازل محدود شد، کارخانه ها به مناطق اطراف و دور 
از شهرها منتقل شدند. افرادی که با خودرو وارد مناطق 
مرکزی لندن می شدند، باید هزینه ای سنگین را به عنوان 
عوارض پرداخت می کردند و این هزینه به قدری بود که 
بیشتر مردم وسایل نقلیه عمومی را که راحتر در دسترس 
باعث  اقدام  همین  دادند.  می  ترجیح  داشت،  قرار 
کاهش چشمگیر حجم ترافیک و افزایش سرعت متوسط 
خودروها در مناطق مرکزی شد و آلودگی را کم کرد. برای 
تولیدکنندگان خودرو در چارچوب برنامه های اتحادیه اروپا 
مقررات سختی در نظر گرفته شد تا خودروهایی مناسب 
با سوخت پاک تولید کنند. وسایل نقلیه آلاینده از جمله 
های  ماشین  از  استفاده  با  شدند.  تعویض  ها  اتوبوس 
فشرده کننده گرد و خاک از ورود گردوخاک سطح خیابان 
به هوای شهر جلوگیری کردند. استاندارد سوخت اروپا 
یورو 1 تا یورو 6 اجرا شد تا با این اقدام مردم هوای تمیزتری 
را تنفس کنند. یعنی بنزین یورو 1 برای خودروهای سواری 
و تراکتورهای سبک،  یورو ۲ برای موتورسیکلت،  یورو 3 
برای همه وسایل نقلیه،  یورو ۵ و یورو 6 برای خودروهای 
تجاری مورد استفاده قرار گرفت. گفتنی است که لندن 
یکی از پرجمعیت ترین کشورهای جهان به شمار می رود.

اقدامات چینی ها در مقابله با آلودگی هوا
کشور چین برای مقابله با آلودگی هوا عجیب ترین راه 
حل دنیا یعنی پرتاب یُن نقره به ابرها برای تولید کریستال 
باران را مورد  یا  بارندگی به شکل برف  های یخ و ایجاد 
استفاده قرار دادند. راه حل دیگر کشور چین استفاده و 
ساخت آسمان خراش های بسیار بلند و پاشیدن آب از آن 
ارتفاع به آسمان است. راه حل دیگر استفاده از دوچرخه 
های پاک کننده هوا است. راه حل خلاقانه دیگر در چین 
یک جاروبرقی مکنده هواست که می تواند با استفاده از 
نیروی الکترواستادیک ذرات گرد و غبار و آلودگی موجود 
را پاک می کند.  را مکش کرده و هوا  در سطح آسمان 
کنترل صنایع که به میزان زیاد مواد زاید و آلاینده تولید 
می کنند از دیگر اقداماتی بود که چین انجام داد. برپایه 
تصمیمات جدید این کشور در حوزه آلودگی هوا میزان 
گازهای آلاینده خروجی از صنایع تا پایان ۲۰1۷ میلادی 
3۰ درصد کاهش یافت. منتقدان طرح های دولت چین 
می گویند، این محدودیت ها به اندازه کافی سختگیرانه 
پایه مصوبه جدید، طرح های ساختمان  بر  اند.  نبوده 
های  ارزیابی  در  را  لازم  های  تاییدیه  نتوانند  که  سازی 
زیست محیطی به دست آورند، مجوز ادامه کار را دریافت 
نخواهند کرد. تنظیم ساختار انرژی کشور، افزایش در 
دسترس قراردادن سوخت های پاک مانند گاز طبیعی 
و متان، افزایش کیفیت سوخت خودروها و از رده خارج 
کردن اتومبیل های قدیمی تر از دیگر اقدام هایی که قرار 

است، انجام شود.
جزییات تدابیر هندی ها در مقابله با آلودگی هوا

بر اساس طبقه بندی سازمان جهانی بهداشت،  دهلی 
نو آلوده ترین پایتخت جهان از نظر تمرکز ذرات بیش از 
و ۵۰۰  میلیون  هشت  حدود  است.  میلی گرم  نیم  و   ۲
هزار دستگاه خودرو در خیابان های پایتخت هند حضور 
دارند و هر روز یک هزار و ۴۰۰ دستگاه خودرو جدید به 

این تعداد افزوده می شود. در دهلی نو در زمان رسیدن 
آلودگی به سطح خطرناک برای سلامت، هیچ هشداری 
داده نمی شود. بنابراین دستگاه قضایی هند چندین راه 
حل را برای مبارزه با آلودگی هوا تصویب کرده که از آن 
جمله می توان به برقراری عوارض اضافی برای کامیون 
هایی که شبانه وارد پایتخت می شوند، اشاره کرد. البته 
تردد  است.  نشده  اجرا  هنوز  حال  عین  در  تدبیر  این 
خودروهای دیزلی در پایتخت این کشور ممنوع است. 
این کشور قصد دارد تا پایان ۲۰۲۰ میلادی بیش از هفت 
میلیون دستگاه اتومبیل هیبریدی در جاده های خود 
داشته باشد. استاندارد کردن میزان آلایندگی خودروها از 
جمله راهکارهای کاهش آلودگی هوا است. دهلی نو طرح 

زوج و فرد را هم تجربه می کند.
راه کارهای کلی مقابله با آلودگی هوا در فرانسه

شهرداری پاریس عزم جدی دارد، برای مقابله با آلودگی 
هوا در پنج سال آینده مسیرهای ویژه دوچرخه در شهر 
را گسترش دهد و 1۰ هزار پارکینگ دوچرخه بسازد. آنه 
ایدالگو شهردار پاریس مصمم است، کلان شهر محبوبش 
را تا پایان ۲۰۲۰ میلادی به پایتخت دوچرخه تبدیل کند. 
وی برای رسیدن به هدفش از پشتیبانی تمامی احزاب و 
بسیاری از گروه های اجتماعی فعال در پاریس برخوردار 
است. افزایش مسیرهای دوچرخه سواری از دیگر اقدامات 

پاریس جهت کاهش آلودگی هوا محسوب می شود.
اقدامات موثر در نیویورک جهت مقابله با آلودگی هوا

در 1۹63 میلادی مه دود مرگبار ناشی از وارونگی هوا 
باعث مرگ ۲۰۰ تن شد. پس از تصویب قانون هوای پاک 
در انگلیس، مقام های آمریکایی به فکر افتادند تا فکری 
برای آلودگی هوای شهرهای بزرگ خود بکنند و در همین 
راستا کنگره آمریکا لایحه هوای پاک را به تصویب رساند. 
مقامات شهری نیویورک با اعمال قانون استفاده از سوخت 
های پاک را اجباری کردند. هیچ راننده ای حق ندارد، 
بیش از یک دقیقه در نزدیکی مدارس، خودروی خود را 
بدون حرکت روشن نگه دارد. رانندگان در صورت نقض 
این قانون مجبور به پرداخت 3۵۰ دلار جریمه می شوند. 
در ۲۰۰۵ میلادی خودروهای دیزلی مجبور شدند که از 
سوخت جدید با گوگرد کم استفاده کنند. با تسهیل حمل 
و نقل عمومی در سال های گذشته در این شهر، تمایل 
به خرید خودرو شخصی در میان ساکنان نیویورک نسبت 
به ۲۰۰۷ میلادی نزدیک به ۲3 درصد کاهش یافت  و 
دی اکسید کربن آنها 6۹ درصد کاهش پیدا کرده است. 
نیویورک، بزرگترین ناوگان اتوبوسرانی هیبریدی در آمریکا 
را دارد و نخستین شهری است که تاکسی های هیبریدی 
در آن فعالیت می کنند. مقام های این شهر گفته اند می 
خواهند تا ۲۰3۰ میلادی این شهر را به عنوان نمونه ای 

موفق در مقابله با آلودگی هوا تبدیل کنند.
بزرگ  شهرهای  کلان  بیشتر  هوا،  آلودگی  تشدید  با 
صنعتی و پرجمعیت دنیا که به عنوان شهرهای آلوده در 
جهان معرفی شده اند، راهکارهایی در پیش گرفته اند تا 
بدین وسیله از این معضل بزرگ کم کنند. سالیان متمادی 
از درگیری کلان شهرهای ایران با معضلی به نام آلودگی 
هوا می گذرد. قوانین مختلفی در مبارزه با آلودگی هوا 
تصویب شد و در این میان هم لوایح و قوانین مختلفی 
که به نوعی می توانست در مبارزه با آلودگی هوا موفق 
باشد؛ جنبه اجرایی پیدا نکرد. کشور های موفق جهان 
با عمل به این چند راهکار که عبارتند از: تنظیم جریان 
ترافیک، کاهش تردد خودروهای شخصی با تقویت ناوگان 
حمل و نقل عمومی به خصوص مترو و تسهیل سفرهای 
برای  و سالم  پایدار  منابع  تامین  بین شهری،  و  شهری 
شهرداری ها و استفاده از ناوگان اتوبوسرانی و تاکسی های 
هیبریدی توانستند در این زمینه موفقیت هایی را کسب 
اعتقادند که  این  بر  کنند. کارشناسان زیست محیطی 
معضل آلودگی هوا تنها منوط به تصمیم گیری به وسیله 
یک سازمان نیست بلکه به جهت کلان بودن موضوع و 
حساسیت درباره آن باید مجموعه دولت وارد میدان شده 
و راهکاری برای رفع آن در نظر بگیرند. اتخاذ راهکارهایی 
برای رفع آلاینده های هوا نیازمند همکاری جدی است 
که افزون بر سازمان محیط زیست، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت یا نهادهای وابسته به حمل و نقل عمومی نقش 

مهمی را در این ارتباط برعهده دارند.

راه حل های مناسب  برای کاهش آلودگی هوا چیست ؟

معاون عمرانی استاندار قم :آلودگی هوا؛ قاتل خاموش در کلان شهرها

مخالف احداث تقاطع کیوانفر به خیابان امام 
هستم 

طرح احداث تقاطع کیوانفر به خیابان امام با وجود 11 ماه از تصویب آن در شورای شهر قم 
همچنان محل نزاع و اختلافات شدید مسئولان شهرداری و مقامات استانی است. 

جلسه بررسی نحوه اجرای تقاطع غیر همسطح شهید کیوانفر به خیابان امام خمینی ره( 
بار دیگر محل نزاع و اختلاف بین اعضای شهرداری قم و سایر اعضای شورای ترافیک شد.

در بخشی از این جلسه "محسن بهشتی" معاون عمرانی استاندار قم به عنوان یکی از 
منتقدین سرسخت اجرای طرح پس از اینکه طبق قانون و نظر شورای حل اختلاف احداث 
این تقاطع جنبه رسمی به خود گرفته بود؛ بیان کرد: من به صراحت می گویم که با این طرح 

مخالف هستم.
استاندار قم ضمن اشاره به وجهه قانونی مصوبات شورای حل اختلاف خطاب به بهشتی 
گفت: آقای بهشتی دیگر ناراحت نباشید شما تلاش خودتان را کردید که بهشتی در پاسخ 
گفت: اتفاقا من امروز ناراحت نیستم چون جلسه ضبط و فیلمبرداری می شود و مانند جلسه 

تصمیم گیری منوریل نیست که مردم از آن با خبر نشوند.
استاندار در ادامه گفت: بالاخره آقای بهشتی شما ساکن و از اهالی قم هستید و نگرانی 
های شهر را بهتر از ما که مجاور هستیم می فهمید، بهشتی هم در کنایه به شهردار اصفهانی 

قم گفت: فعلا که مجاوران برای قمی ها تصمیم می گیرند.
استاندار قم هم که از ابتدا مخالفت خود را با اصل اجرای این طرح بارها اعلام کرده بود 
گفت: شهرداری این طرح را اجرا کند اما بداند که این اقدام آنها در تاریخ و جغرافیای استان 

قم ثبت می شود.
همچنین استاندار قم گفت: در شورای حل اختلاف به احترام نظر کارشناسی رای مخالف 

داده بودم اما اینجا به احترام اعضای شهرداری رای موافق می دهم.
سرمست همچنین با انتقاد از وضعیت مبهم این طرح ترافیکی بیان کرد: برای بنده به 
عنوان استاندار قم قابل قبول نیست که ۸۰ تن در جلسه شورای ترافیک شرکت کنند اما 

نتوانند برای یک تقاطع تصمیم گیری کنند.
شهردار قم هم که به شدت از بلاتکلیفی 11 ماهه این طرح ناراحت بود بارها شورای ترافیک 
را فاقد جایگاه قانونی برای تصمیم گیری این پروژه دانست و بیان می کرد این شورا فقط می 

تواند طرح پیشنهادی در انحراف ترافیک را تصویب کند.
"سیدمرتضی سقائیان نژاد" که بسیار دلزده از ادامه این طرح نشان می داد، بیان کرد: این 
تقاطع کارنامه من به عنوان شهردار قم را تیره کرده و دیگر هیچ انگیزه ای برای اجرای این 
طرح ندارم.  وی همچنین به کنایه گفت: بنده "مرده شور" هستم و در اجرای این پروژه یا عدم 

اجرای آن به صورت علی السویه دیگر هیچ اصراری ندارم.
رییس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه خاطرنشان کرد: در رابطه با اصل اجرای 
تقاطع غیرهمسطح کیوانفر به خیابان امام)ره( تمام کارهای کارشناسی و تطابق با طرح های 

تفصیلی و ترافیکی شهر انجام شده است.
عبدالله جلالی ابراز کرد: تنها مطلبی که در اجرای این طرح باقی مانده اخذ مصوبه شورای 

ترافیک برای انحراف ترافیکی در طول زمان عملیات عمرانی است.
وی تاکید کرد: با تصویب انحراف ترافیکی این طرح دیگر مانعی در آغاز عملیات عمرانی این 

تقاطع در شهر قم باقی نخواهد ماند.
نایب رییس شورای اسلامی شهر قم نیز تاکید کرد: در هیات حل اختلاف بر اجرای این 

طرح تاکید شده و شورای ترافیک صرفا مسئولیت نظارت بر اجرای این طرح را دارد.
حسن بختیاری خاطرنشان کرد: شورای شهر و شهرداری قم می خواستند در مساله 
گره گشایی ترافیکی یک اقدام ماندگار در شهر بر جای بگذارند که به نظر می رسد به نتیجه 
نخواهد رسید. وی ابراز کرد: رای گیری مخفی در رابطه با اجرای طرح تقاطع غیرهمسطح 

کیوانفر به خیابان امام)ره( مغایر نظر شورای حل اختلاف و همراه با تبعات اجتماعی است.
وی بیان کرد: این طرح هم مطابق با طرح تفصیلی و هم طرح جامع ترافیک بوده و هیچ 
نیازی به مصوبه کمیسیون ماده ۵ ندارد. وی افزود: شورای حل اختلاف با تمام ایراداتی که 

داشته نسبت به اجرای این تقاطع نظر مثبت داده است.
وی تاکید کرد: آن چیزی که امروز در اجرای این تقاطع محل بحث است مدیریت مقدار 

انحرافات ترافیکی می باشد و در اجرای اصل طرح اختلافی نیست.
در نهایت برای اجرای طرح پیشنهادی شهرداری قم در انحراف ترافیک دو بار رای گیری 
شد که بار اول 3 موافق، 3 مخالف و یک تن ممتنع و بار دوم با ۴ مخالف و 3 رای موافق طرح 
پیشنهادی شهرداری قم در اجرای این تقاطع رای نیاورد و پرونده آن بسته شد و به این ترتیب 

باید شهرداری باید به دنبال جایگزینی طرح دیگری باشد.
گفتنی است بعد از پایان جلسه درگیری لفظی شدیدی بین عباس ذاکریان معاون حمل 
و نقل ترافیک شهرداری قم و حسن بختیاری نایب رییس شورای شهر با دو تن از مسئولان 

پلیس راهور استان بر سر برخی اجزای این طرح رخ داد.

رئیس اداره آب و فاضلاب شهر قنوات :

کیفیت شبکه آبرسانی شهر قنوات
 افزایش یافت 

رئیس اداره آب و فاضلاب شهر قنوات از افزایش سطح کیفیت شبکه آبرسانی شهر قنوات 
و برطرف شدن بخشی از مشکلات موجود در شبکه توزیع با نصب یک دستگاه شیر خط 

۴۰۰ میلی متری خبر داد. 
به نقل از روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، محسن بقایی با اشاره به وضعیت 
آبرسانی به شهر قنوات گفت: حجم قابل توجهی از آب مورد نیاز این شهر از سرشاخه های 
دز تأمین می شود. وی با اشاره به وجود بالغ بر ۴ هزار و ۲۰۰ اشتراک آب در قنوات اظهار 

کرد: آبرسانی به این تعداد اشتراک با شبکه ای به طول بیش از ۵۰ کیلومتر انجام می شود.
رئیس اداره آب و فاضلاب شهر قنوات فرسودگی شبکه را یکی از مشکلات عمده آبرسانی 
در این شهر برشمرد و خاطرنشان کرد: اصلاح شبکه آب شهر قنوات جزو برنامه های مستمر 
و سالانه اداره آب و فاضلاب بوده که با همراهی و تعامل مناسب شهرداری توانسته ایم از سال 

۹1 تاکنون بیش از ۷ هزار متر از شبکه موجود را اصلاح کنیم.
وی همچنین از توسعه هزار و ۸۰۰ متری شبکه در سال جاری خبر داد و گفت: تمام تلاش 
ما این است که علاوه بر تامین آب مورد نیاز شهر، مقدمات بهره بردای از شرب و بهداشتی 
برای متقاضیان جدید بالاخص در قطعات تفکیکی شهری که عموماً متوجه جوانان و افراد 
کم بضاعت هست را هم فراهم کنیم که امیدواریم مردم نیز در قبال خدماتی که ارائه می شود 
در استفاده بهینه از آب دقت لازم را داشته باشند. بقایی همچنین با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته به منظور افزایش سطح کیفیت شبکه آبرسانی شهر قنوات و برطرف کردن بخشی از 
مشکلات و نواقص موجود در شبکه گفت: در این راستا در هفته گذشته اقدام به نصب یک 

شیر خط ۴۰۰ میلی متری و یک شیر هوا بر روی خط انتقال شهر انجام شد.
وی با بیان اینکه به منظور نصب این شیر خط باید آب کل شهر به مدت طولانی قطع 
می شد، ابراز داشت: با تسریع در عملیات اجرایی و با پیش بینی تمهیدات لازم ، کار نصب 
در حداقل زمان ممکن صورت گرفت تا مردم دچار مشکل نشوند که حل دارد از صبوری 
مردم تشکر کرد . رئیس اداره آب و فاضلاب شهر قنوات خاطرنشان کرد: همچنین به منظور 
کاهش تعداد قطعی آب بخش مرکزی و شهر قنوات عملیات تعویض کنتور ۴۰۰ میلی متری 

بر روی این خط نیز همزمان با تعویض شیر خط انجام شد.
 

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان اعلام کرد

پیشرفت ۹5درصدی مدول دوم و سوم  
تصفیه خانه فاضلاب داران 

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت: مدول دوم و سوم تصفیه خانه 
فاضلاب داران با پیشرفت ۹۵ درصدی اجرای تاسیسات فاضلاب در آستانه بهره برداری قرار 

دارد.
مهندس هاشم امینی اعلام کرد:فاز اول تصفیه خانه فاضلاب داران با ظرفیت 1۷۰۰ متر 
مکعب در شبانه روز در سال ۹۲ به بهره برداری رسید و از سال ۹۴ توسعه این تصفیه خانه در 
دستور کار قرار گرفت که پیش بینی می شود در روزهای آینده مدول دوم و سوم این تصفیه 
خانه در مدار بهره برداری قرار گیرد. وی با بیان اینکه در حال حاضر بیش از 1۰ هزار نفر در 
شهرستان داران تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارند،خاطرنشان ساخت: با بهره برداری از 
مدول دوم وسوم تصفیه خانه فاضلاب داران بیش از ۲۰ هزار نفر تحت پوشش خدمات شبکه 
فاضلاب قرار می گیرند و در افق طرح در سال 1۴۰۷ بیش از ۴۲ هزار نفر   در این شهرستان 
از خدمات شبکه فاضلاب بهره مند شوند. مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با 
اشاره به روش تصفیه در تصفیه خانه فاضلاب داران اعلام کرد:با توجه به اقلیم آب وهوایی و 
 lass شرایط زیست محیطی این منطقه از روش تصفیه لاگون هوادهی با برگشت لجن فعال

استفاده شده است.
 

رئیس پالایش منطقه الف شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

بهره برداری ازواحد زیست محیطی  جامد 
سازی گوگرد  تولیدی 

رئیس پالایش منطقه الف شرکت پالایش نفت اصفهان گفت : در راستای حفظ و رعایت 
نفت  پالایش  تولیدی شرکت  گرانول)جامد سازی( گوگرد  واحد  زیست محیطی  مسائل 
اصفهان با هدف جامد سازی، انبارش و بسته بندی گوگرد طبق استاندارد های زیست 

محیطی با  ظرفیت 3۰۰ تن در روز به بهره برداری رسید.
  اصغر صابری ضمن اعلام این خبر اظهار داشت: بنابر نیاز احتمالی،  این واحد قابلیت 

افزایش جامدسازی،  انبارش و بسته بندی گوگرد تولیدی  را  تا 6۰۰ تن در روز دارد.
       اصغر صابری گفت: واحد تولید گوگرد گرانول در اواسط سال  بهره برداری اولیه گردید 
و تولید گوگرد از شکل کلوخه ای به گرانول تغییر یافت و در حال حاضر با گذشت چند ماه از 

فعالیت  واحد و رفع  اشکالات احتمالی  به بهره برداری کامل رسیده است.  
   وی مزیت های تغییر روند تولید گوگرد را برشمرد و تصریح کرد:  حذف ذرات گرد و غبار 
که باعث آلایندگی هوا می شود، حفظ کیفیت محصول و افزایش ظرفیت تولید و سرعت کار 
از فواید احداث این واحد است .   رئیس پالایش منطقه الف شرکت پالایش نفت اصفهان  
افزود: در حال حاضر کل گوگرد تولیدی این شرکت به صورت گرانول در انبارهای مخصوص 
و سرپوشیده گرانول، انبارش و بارگیری می شود.   وی هزینه انجام شده برای احداث واحد 

جامد سازی گوگرد  برابر با 3/۵میلیون یورو و3۷۰میلیارد ریال اعلام کرد. 

امیرحسین غلامزاده

مطابق با گزارش های رسانه ای، مؤسسه هایی کنکور، علیرغم گردش مالی ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی در سال، از معافیت مالیاتی برخوردارند که اگر چنین نبود می توانستند 

سالانه نزدیک به 6 هزار میلیارد تومان برای دولت درآمدزایی داشته باشند.
اگر بنا باشد کنکور را با چیزی غیر از دانشگاه گره بزنیم، بی تردید عرصه اقتصادی و 
درآمدزایی است. این مطلب به حدی از اهمیت در جامعه ایران برخوردار است که تدارک 
هزینه های هنگفت مالی از جانب خانواده ها، علیرغم وضعیت دشوار اقتصادی کنونی،به  
بخشی لاینفک از زندگی اجتماعی خانواده ایرانی بدل شده است. مطابق با گزارش 
رسانه ها هزینه مؤسسه های کنکور در کلان شهر تهران از 1۰ تا 1۰۰ میلیون برآورد می شود 
که این موضوع با توجه به وضعیت اقتصادی می تواند با خود آسیب های زیادی از جمله 
بی عدالتی اجتماعی، برای خانواده ها،  از بین رفتن خلاقیت و نشاط کودکی برای فرد 

و تشکیل سازمان های موازی در رقابت با نظام آموزشی کشور را به همراه داشته باشد.
بی عدالتی اجتماعی در نتیجه معافیت مالیاتی

از نقش مالیات در برنامه ریزی و نهایتاً رونق کشور، معافیت مالیاتی می تواند  فارغ 
از  بسیاری  حقوق  پرداخت  از  قبل  که  چرا  نماید،  تقویت  هم  را  اجتماعی  نارضایتی 
کارکنان دولت، مالیات حقوقی آن ها کسر می شود. تب و تاب معافیت مالیاتی بسیاری 
از سلبریتی های حوزه سینما و سرباز زدن پزشکان از هماهنگی با نظام مالیاتی کشور، 
موضوعاتی است که افکار عمومی را با ابهامات زیادی مواجه کرده است. افکار عمومی 
هنوز از این سردرگمی بیرون نیامده بود که این بار معافیت مالیاتی مؤسسه های کنکور هم 
بدان اضافه شد. به عنوان مثال و مطابق با گفته های »سید محمد بطحایی« وزیر اسبق 
آموزش و پرورش، مؤسسه هایآموزشی و آمادگی کنکور به رقم گردش مالی ۴۰ هزار میلیارد 

تومانی درسال از معافیت مالیات 6 هزار میلیارد تومانی هم برخوردارند.
این میزان از درآمد مالیاتی که مطابق با مصوبه دولت، از گردونه درآمدی حذف شده، 
6۰ درصد از معوقات معلمانی است که طی 1۵ سال از آن محروم مانده اند. به گفته »سید 
حمایت میرزاده«، سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، برخی مطالبات 
فرهنگیان از وزارت آموزش و پرورش که به بیش از 1۵ سال رسیده، رقم 1۰هزار میلیارد 

تومان بدهی این وزارت به معلمان را نشان می دهد.
مضاف بر موارد یاد شده هزینه های گزاف تبلیغات تلویزیونی این مؤسسه ها که در 
مجموع حاکی از رقم ۵۰۰ میلیارد تومان در ماه است، نکته دیگری است که بر شائبه 
بی عدالتی دامن می زند. در نظر داشتن این مؤسسه ها برای پرداخت مالیات، علاوه بر 
ایجاد درآمد دولتی و مرتفع کردن بخش عمده ای از نیازهای مالی دولت، می تواند عدالت 

مالیاتی را رعایت و به تبع آن افکار عمومی را هم تسکین  دهد.   
تشکیلات موازی با نظام آموزشی و ترغیب به مدرک گرایی

یکی از دغدغه های اصلی مؤسسه های کنکور، افزایش حساسیت پذیری جامعه نسبت 
به مساله کنکور است. مطابق با گزارش همین مؤسسه ها به دلیل مشروعیت بخشی به 
کتاب های کمک آموزشی بوده که درآمد میلیاردی آن ها را با تهدیدی جدی روبرو می کند. 
مطابق با بودجه پیشنهادی دولت به مجلس در سال 13۹۹، بودجه آموزش و پرورش برابر 
با ۵6 هزار و 3۰۹ میلیارد است که این رقم نسبت به گردش مالی ۴۰ هزار میلیاردی این 

مؤسسه ها بسیار قابل توجه است.
را به شکلی آشکار و پنهان به دخالت در  از سرمایه مالی می تواند آن ها  این میزان 
سیاست های کلان آموزشی ترغیب کرده و حتی در مواردی مخالفت با بسیاری از آن ها 

را با اقناع عمومی و تلاش برای کمرنگ کردن نقش وزارت آموزش و پرورش انجام دهد.
این اقدام بی تردید مؤسسه ها مذکور را در کنار وزارت آموزش و پرورش قرار داده که اگر با 
همین منوال ادامه یابد می تواند در قامت وزارتی پنهان ولی اثرگذار در جهت منافع خود، 
در عرصه آموزش و پرورش عمل کند. این امر نیز تبعات گسترده ای از جمله هدایت افکار 

عمومی به سوی »مدرک گرایی بدون مهارت« دارد.
چنانچه به گفته »سید حمایت میرزاده« سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس، به دلیل 
اینکه آموزش های مهارتی هزینه بر بوده و امکانات و دستگاه ها و سالن های بسیاری نیاز 
دارد و از طرفی معضل اشتغال هم در جامعه وجود دارد، مدرک گرایی به اندازه ای رواج 

یافته که مهارت اهمیت خود را از دست داده است. در این وضعیت فرد فقط یک صفحه 
کاغذ به عنوان مدرک ارائه می دهد و زمانی که می پرسند چه چیزی بلد هستی فقط 
می گوید که لیسانس دارد درحالی که مشکل ما لیسانس و فوق لیسانس نیست، بلکه 

مشکل کارآفرین بودن و روی پای خود ایستادن است.
با  موازی  اقدامی  شک  بدون  می توان  را  آموزشی  مؤسسه های  از  عملکرد  نوع  این 
سیاست های وزارت آموزش و پرورش دانست که به جای آموزش مهارت، به مدرک گرایی 

روی آورده اند.
فروکش کردن خلاقیت و نشاط کودکی

نتایج منتشر شده از سوی دانشگاه استنفورد در رابطه با »تکالیف شبانه« دانش آموزان 
نشان می دهد که این تکالیف موجب استرس، مشکلات جسمی، عدم توازن و حتی 
دوری از خانواده و جامعه شده و به نوعی تاخیر در میزان بلوغ اجتماعی را موجب می شود. 
بنابراین تحقیق، مشق شب بیش از دو ساعت در شب می تواند کارکرد معکوس داشته و 
فرد را از آموزش اصلی جامعه دور نموده و یادگیری و تعامل کامل آن ها را با تاخیر روبرو  کند. 
۵6 درصد این دانش آموزان مشق شب را عامل اصلی استرس عنوان کرده و تنها 1 درصد 

معتقد بودند که مشق شب برای آن ها مفید است.
بدیهی است مشق شب یا تکالیف مدرسه بسیاری از دانش آموزان را از محافل دوستان 
و همالان دور کرده و بنابر گفته »چارلز هورتون کولی«، جامعه شناس آمریکایی، موجب 
می شود تا بسیاری از خلاقیت هایی که کودک در اثر تعامل با سایر دوستان و همالان خود 
آن را تجربه کرده و برای زندگی اجتماعی خود به کار می بندد، مختل شود. چنین فردی 
بعد از مدتی این قابلیت را دارد که به »ضد جامعه« تبدیل شده و از تسهیلات جامعه مطابق 

با عادتواره های ذهنی خود، تنها در جهت منافع شخصی استفاده  کند.
در موردی دیگر و مطابق با گزارشی از ایرنا در سال ۹۷ هنوز از استقرار پایه دوازدهم در 
نظام آموزشی جدید چند ماهی نگذشته بود که افزایش ساعت های آموزشی و الزام قانونی 
دانش آموزان به ماندگاری در مدرسه، دستمایه تحریک خانواده ها برای مخالفت با آموزش 
و پرورش و درخواست تعطیلی ساعات رسمی آموزشی شد. موسسات آموزشی کنکور 
با تبلیغات فراوان و اقناع عمومی مبنی بر درس خواندن و صرف زمان زیاد از سال های 
ابتدایی و متوسطه برای دانش آموزان فرصت طلایی شکل گیری خلاقیت و نشاط را 

درست زمانی از فرد دریغ می کنند که باید این روحیه برای زندگی آتی آن ها شکل بگیرد.

بی عدالتی اجتماعی در نتیجه معافیت مالیاتی
مسیر هموار کاسبان کنکور
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یک اقتصاددان:

تحریم ها مانع ابرتورم شد 
یک استاد دانشگاه اظهار داشت: عده ای امسال از اصلاح ساختار بودجه صحبت 
می کنند اما به نظر من این روش، تخریب بودجه است چراکه با همان روش قبلی پایه 

پولی شکل می گیرد اما با این تفاوت که بودجه بخش  عمرانی افزایش می یابد.
علی سعدوندی عضو انجمن اقتصاددانان ایران  دیروز در همایش » شکل دهی آینده 
سیاستگذاری پولی و مالی« با بیان اینکه نسبت به خطرناک بودن نقدینگی ها هشدار 
داده بودیم، گفت: اگر اقدامات احتیاطی در این حوزه انجام نمی شد چه بسا امروز با 

مشکلات شدیدتری مواجه بودیم.
وی ادامه داد: هرچند امروز یک بحران را از سر گذراندیم اما با بحران های دیگر مواجه 
هستیم که متاسفانه این موضوعات اقتصادی در کشورمان به خوبی مدیریت نمی شوند 
و اگر در عرصه سیاست گذاری ها به نوآوری نرسیم و اصلاح ساختار صورت نگیرد، 
شکست قطعی است. وی گفت: اگر امروز دچار ابرتورم نشدیم به دلیل تحریم ها است 

که مانع از برخی جریانات پولی در اقتصاد ایران شد.
با تاکید بر اینکه دیدیم تبدیل فقط ۵ درصد از شبه پول به پول باعث  سعدوندی 
سه برابری نرخ ارز و این تورم شد، گفت: اگر به جای این ۵ درصد ۵۰ درصد از شبه پول به 

پول تبدیل می شد به طور قطع امروز با بحران اقتصادی مواجه بودیم.
در کشور ما علم اقتصاد را انکار می کنند

این استاد دانشگاه با بیان اینکه متاسفانه در حال حاضر یک حالت انکار به علم 
اقتصادی در کشورمان شکل گرفته است، گفت: عده ای افتخار می کنند که به سخنان 

اقتصاددانان توجهی نمی کنند و به آنها اهمیت نمی دهند.
وی با اشاره به شباهت سیاست ها برای کنترل تورم در زمان قبل و بعد انقلاب گفت: 
در رژیم گذشته هم درآمدهای نفتی پایه پولی را شکل می داد و تورم ایجاد می شد که در 
همان زمان هم برای مهار این وضعیت، سیاست تصویب قیمتی انجام شد اما این یک 

سیاست ابرتورمی است و ما از سال 13۵۰ تا به امروز همین سیاست را دنبال می کنیم.
سعدوندی افزود: با این تفاوت که در آن زمان کشورهای زیادی این سیاست را دنبال 

می کردند اما به مرور زمان تعداد آنها بسیار کاهش یافت.
وی اظهار داشت: در سال های 1۹6۰ تا 1۹۷۰ علم اقتصاد به یک افتضاح آکادمی 
تبدیل شد و توصیه های اقتصاددانان بحران ساز شدند و علم بسیار ناموفقی در جهان 
محسوب می شد اما در طی 3۰ سال سیاست ها تغییر کرد و علم اقتصاد از موفق ترین 
علوم در دنیا محسوب می شود و در کشورهایی که علم اقتصاد به اجرا می رسد نرخ تورم 

وجود خارجی ندارد.
عضو انجمن اقتصاددانان ایران با اشاره به کاهش کشورها در لیگ تورمی گفت: در 
زمانی یک لیگ تورمی با عضویت ۲۰۰ کشور وجود داشت که الان کشورهای ایران، 

ونزوئلا، آرژانتین و سودان تنها اعضای این لیگ محسوب می شوند.
سعدوندی با بیان اینکه باید برای تغییر در سیاستگذاری ها تصمیم بگیریم، گفت: 
زمانی دشمن ما یعنی کشور اسرائیل با تورم 1۰۰۰ درصدی مواجه بود اما امروز تورم این 

کشور به کمتر از ۲ درصد رسیده و توانسته رشد اقتصادی پایدار داشته باشد.
آشکارشدن کسری بودجه، نعمت تحریم هاست

وی با تاکید بر اینکه برای اولین بار است که کسری بودجه در کشور آشکار شده که این 
نعمت تحریم ها است، گفت: کسری بودجه موضوع امروز و دیروز نیست و سال ها است 
که کشور با آن دست و پنجه نرم می کند. عضو انجمن اقتصاددانان ایران گفت: وقتی کل 
درآمدهای نفتی به بانک مرکزی می رود و پایه پولی شکل می گیرد، تورم ایجاد می شود و 

سال ها است که ما همین روند را در کشور شاهد هستیم.
سعدوندی تاکید کرد: عده ای امسال از اصلاح ساختار بودجه صحبت می کنند اما 
به نظر من این روش، تخریب بودجه است چراکه با همان روش قبلی پایه پولی شکل 

می گیرد اما با این تفاوت که بودجه بخش  عمرانی افزایش می یابد.
وی تاکید کرد: این تصمیم گیری ها برای کشور جای تاسف دارد و باعث شرمساری 
است. عضو انجمن اقتصاددانان ایران با بیان اینکه کارگروه های صحیحی که در گذشته 
تشکیل شدند، به سمت فضای منفی در حرکت هستند، گفت: الان آرزوی ما این است 

که شورای پول و اعتبار و سازمان برنامه و بودجه به ساختار دهه ۴۰ برگردند.

بانک مرکزی ابلاغ کرد؛

هشدار به بانک ها درباره دارندگان بیش از 
۲۰ فقره چک برگشتی

بانک مرکزی بخشنامه ای را به بانک ها و موسسات اعتباری برای نظارت بیشتر بر افراد 
دارای بیش از ۲۰ فقره چک برگشتی ابلاغ کرد.

مدیریت کل نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری با صدور بخشنامه ای اعلام کرد: 
مطابق با بند ج ماده 3۵ قانون پولی و بانکی کشور، هر بانک در مقابل خسارتی که براثر 

عملیات آن متوجه مشتریان می شود مسوول و متعهد جبران خواهد بود.
 از سوی دیگر بر اساس ماده 3۰ از دستور العمل حساب جاری نیز مسوولیت عدم 
رعایت یا تخطی از مقررات دستورالعمل حساب جاری با هیات مدیره هر بانک است و 
در صورت تخلف، مشمول مجازات های انتظامی موضوع ماده ۴۴ قانون پولی و بانکی 
کشور می شود. همچنین رفتار مدیران ارشد هر بانک و موسسه اعتباری در این زمینه در 
سوابق آنان درج و در فرآیند تایید صلاحیت برای تصدی سمت های مدیریتی ملحوظ 
نظر خواهد بود. بر این اساس بانک مرکزی از بانک ها خواسته است درباره اشخاص 
دارای بیش از ۲۰ فقره چک برگشتی با نظارت واحد بازرسی هر بانک، گزارش ها تکمیل 
و به طور مستمر در دو مقطع پایان شهریور ماه و پایان اسفند ماه هر سال به منظور اتخاذ 
تدابیر لازم ارسال شود. همچنین ضروری است مدیریت بازرسی هر بانک نسخه ای 
از گزارش ها و نتایج بررسی های صورت گرفته در این خصوص را به همراه مستندات 

مربوطه، به طور ماهانه به بانک مرکزی ارسال کنند.

رییس اسبق بانک مرکزی:

طرح جامع قانون بانکداری باید اصلاح شود
 رییس اسبق بانک مرکزی با اشاره به طرح جامع قانون بانکداری گفت: در این طرح 
۲۰۴ ماده ای مباحثی درباره بانک مرکزی آمده که مشکلاتی دارد؛ البته این طرح نکات 
مثبتی را نیز داراست اما سایر موارد آن باید اصلاح شود که در غیر این صورت، گردش 

کارها دچار مشکل خواهد شد.
»ابراهیم شیبانی« دیروزدر نشست سیاستگذاری پولی و مالی با اعتقاد به اینکه بخش 
خصوصی می تواند کشور را از هر ورطه ای نجات دهد، درباره وظایف بانک مرکزی در این 
طرح بیان کرد: مهم ترین وظیفه بانک مرکزی، حفظ ارزش پول یا همان تورم و دیگری 
کمک به رشد اقتصادی است. شیبانی درباره برخی بندهای طرح قانون بانکداری 
توضیح داد: ایجاد بسترهای لازم برای فعالیت شرکت های اعتبار سنجی و ایجاد صندوق 
ضمانت سپرده ها در این طرح آمده که به سپرده گذار آرامش می دهد که اگر بانک ها 
دچار مشکل شوند خسارت را پوشش دهد. وی ادامه داد: در همین قانون در برخی 
بخش ها اختیارات بانک مرکزی را قوت بخشیده است، مثلا به بانک مرکزی برای تسلط 
بر عملکرد بانک ها و موسسات اعتباری از طریق ایجاد پایگاه اطلاعاتی اختیار کامل 
داده اند. این استاد دانشگاه با اشاره به بند دیگری درباره افشای اطلاعات مربوط به افراد 
بدحساب اظهار کرد: اطلاعات افراد بدحساب به صورت آنلاین منتشر می شود که این 
اقدام می تواند جلوی سوء استفاده برخی افراد را بگیرد. به گفته شیبانی، در این قانون 
آمده اگر کسی بدهی خود را پرداخت نکند بانک مرکزی می تواند از حساب آن فرد در هر 
بانکی برداشت کند. این اقتصاددان درباره بند دیگری از طرح قانون بانکداری گفت: 
ممنوعیت رسانه ای و تبلیغ برای موسسات مساله دار نیز مورد توجه قرار گرفته است، 
به این معنا که دیگر صدا و سیما نمی تواند برای موسسات اعتباری شبهه دار تبلیغات 
انجام دهد که موجبات سوء استفاده آنها از مردم را فراهم می کند. وی با بیان اینکه 
شرکت های گزارشگری اعتباری و شورای سنجش اعتبار نیز راه اندازی می شود، افزود: 
این شرکت ها اعتبارسنجی واحدها را گزارش می کنند و اگر کسی بخواهد اعتبار بگیرد 
حتما اعتبارسنجی می شود. شیبانی ابراز نگرانی کرد که این طرح در بخش بانک مرکزی 
نتواند عملیاتی شود، زیرا روند طولانی دارد. این اقتصاددان در پایان خاطرنشان کرد: در 
صورت اجرای این قانون، پایه های ارزش دادن به اعتبار و شفافیت در بخش خصوصی 

فراهم می شود که تاکنون به این صورت نبوده است.

 نایب رییس اتاق ایران:

بلاک چین و رمز ارزها، رقیب پول نیستند
نیست  قرار  گفت:  ایران  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رییس  نایب   

بلاک چین و رمزارزها جایگزین و رقیب پول شوند.
»حسین سلاح ورزی« دیروزدر نشست شکل دهی آینده سیاستگذاری پولی و مالی 
افزود: بلاک چین، بستری برای ساختاربندی کردن تراکنش های نظام پولی هستند. 
تحلیل کلان داده ها و هوش مصنوعی هم می تواند باعث پایداری سیاستگذاری نهاد 

ناظر باشد.
کردن  پلتفرم ریزی  موضوع  داده ها،  کلان  و  چین  بلاک  بحث  در  داد:  ادامه  وی 
اطلاعات پولی و مالی کشور نیز با اهمیت است که زیرساختهای آن در کشور وجود دارد، 
اما عملیاتی کردن آن نیازمند هماهنگی بین سیاستگذاران و دستگاه های نظارت در 

حوزه صنعت و تجارت است.
سلاح ورزی معتقد است که پلتفرم ریزی کردن اطلاعات مالی می تواند تاثیر مثبتی در 

مبارزه با فساد و فرار مالیاتی داشته باشد.
وی همچنین بیان کرد: امروزه تمام بار تامین مالی را به دوش سیستم بانکی انداخته ایم 
و بخش های مختلف اقتصاد درباره سبک تر شدن نظام تامین مالی مساعدت ندارند؛ 
متمرکز بودن موضوع تامین مالی از طریق نظام بانکی هم ریسک برای بنگاه ها و نظام 
مالی بوجود آورده و هم انتظارمان را از نظام بانکی بالا برده است. وی اضافه کرد: همه 

این موارد باعث شده که سیاستگذاران پولی از ماموریت و نقش اصلی خود دور شوند.

تاکید  مورد  موضوعات  از  یکی  مولد  بنگاه های  و  صنایع  طریق  از  اشتغال زایی 
ایجاد  در  بیشترین سهم  مقاومتی است. صنایعی می توانند  اقتصاد  سیاست های 
اشتغال را داشته باشند که با ایجاد ارزش افزوده صادرات محور، در برابر نوسان های 
ارزی و کاهش ارزش پول ملی کشورمان دچار تعدیل نیرو نشوند؛ شرایطی که صنایع 

پتروشیمی کشورمان به طور ویژه از آن برخوردار است.
اهداف اقتصاد مقاومتی برای اولین بار در سال ۸۹ در دیدار رهبری با کارآفرینان 
مطرح و در سال ۹۲ سیاست های کلی این راهبرد اقتصادی به مسئولان کشور و تمام 

نهادها ابلاغ شد.
با  مقابله  برای  برون نگری است که  و  مقاومتی درون زایی  اقتصاد  مهم ترین محور 
تحریم ها طراحی و تنظیم شده  تا با کمترین وابستگی به خارج از کشور بتوان از این 

شرایط سخت عبور کرد و به خوداتکایی رسید.   
یکی مصادیق بارز اقتصاد مقاومتی بهینه سازی مصرف و ایجاد ارزش افزوده با استفاده 
از منابع موجود و افزایش درآمدهای صادراتی از این طریق است بنابراین می توان گفت 
اصلی ترین پایه اقتصاد مقاومتی جلوگیری از خام فروشی محسوب می شود که تمام این 

تعریف را می توان در صنعت پتروشیمی دید.
صنعت پتروشیمی را شاه  کلید اجرای اقتصاد مقاومتی در کشور می دانند چراکه بدون 
خام فروشی و با ایجاد ارزش افزوده در بخش نفت و گاز، تولیدات این صنعت حدود یک 
سوم درآمدهای صادرات غیرنفتی کشورمان را شامل می شود. این در حالی است که 
اگر گاز کشورمان حتی با بالاترین قیمت هم صادر شود از آن جایی که بابت آن شغلی 
در کشور ایجاد  و ارزش افزوده خلق نشده است، نمی تواند انتظارات اقتصاد مقاومتی 

را برآورده سازد.   
هر چند صنعت پتروشیمی کشورمان هم از خرداد ماه گذشته در لیست تحریم های 
آمریکا قرار گرفته اما واقعیت این است که حتی در شرایط تحریم فروش محصولات 
پتروشیمی بسیار سهل تر از فروش نفت است و در واقع صنعت پتروشیمی توانسته کشور 
را در مقابل بسیاری از تهدیدات مقاوم کند. از این رو بخش قابل توجهی از سیاست های 

اقتصاد مقاومتی به ترسیم نقشه راه توسعه صنعت پتروشیمی اختصاص دارد.

جایگاه صنعت پتروشیمی در سیاست های اقتصاد مقاومتی
براساس اخبار منتشر شده در رسانه های رسمی، صنعت پتروشیمی در حال حاضر در 

جایگاه ششم میان ۷1 بخش اقتصادی کشور ایستاده است.
از سوی دیگر ایران با دارا بودن بیش از 33 تریلیون مترمکعب ذخایر متعارف گاز 
طبیعی و 1۵۷میلیارد بشکه ذخایر قابل برداشت نفت خام، پتانسیل قابل توجهی برای 
توسعه صنعت پتروشیمی دارد. به همین دلیل در اسناد بالادستی از جمله برنامه های 
شش گانه توسعه و اقتصاد مقاومتی به طور جدی به استفاده از ظرفیت های این صنعت 
پرداخته شده است به طوری که مواد 13 تا 1۵ سیاست های اقتصاد مقاومتی به ترسیم 

چشم انداز این صنعت اختصاص دارد.
همچنین بندهای ۴ و ۸ مرتبط با هدفمندی یارانه ها و مدیریت مصرف انرژی و 
همچنین بند 1۸ مرتبط با سهم صندوق توسعه ملی از منابع حاصل از صادرات نفت و 

گاز هم به این صنعت مرتبط است.
کاهش وابستگی کشور به درآمدهای حاصل از صادرات نفت )بندهای 13 و 1۸( از 
موضوعات مطرح شده درسیاست های اقتصاد مقاومتی است و در این بندها بر مقابله 
با ضربه پذیری درآمد حاصل از صادرات نفت و گاز از طریق انتخاب مشتریان راهبردی، 
ایجاد تنوع در روش های فروش، مشارکت دادن بخش خصوصی در فروش و افزایش 
صادرات گاز، برق، پتروشیمی و فرآورده های نفتی و افزایش سالانه  سهم صندوق توسعه 
ملی از منابع حاصل از صادرات نفت و گاز تا قطع وابستگی بودجه به نفت تاکید شده 

است.
 همچنین بندهای 13 و 1۵ سیاست های اقتصاد مقاومتی مرتبط با موضوع افزایش 
ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش صنعت نفت و گاز است که طبق آن  مقابله 
با ضربه پذیری درآمد حاصل از صادرات نفت و گاز از طریق افزایش صادرات گاز، برق، 
پتروشیمی و فرآورده های نفتی وافزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت نفت و گازو بالا بردن صادرات برق، محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 

در دستور کار قرار دارد.

حفظ و توسعه ظرفیت های تولید نفت و گاز، به ویژه در میادین مشترک هم موضوع 
بند 1۴ اقتصاد مقاومتی است که در آن بر حفظ و توسعه ظرفیت های تولید نفت و گاز، 
به ویژه در میادین مشترک که به صورت غیرمستقیم با صنعت پتروشیمی در ارتباط 

است، تاکید شده است.
مدیریت مصرف انرژی از دیگر موضوعات مطرح شده در بندهای ۴ و ۸ اقتصاد 
مقاومتی است که استفاده از ظرفیت اجرای هدفمندسازی یارانه ها در جهت کاهش 
شدت انرژی و مدیریت مصرف با تاکید بر اجرای سیاست های کلی اصلاح الگوی 
مصرف از سیاست های گنجانده شده در این برنامه راهبردی در ارتباط غیرمستقیم با 

صنعت پتروشیمی است.
اما برنامه جهش دوم صنعت پتروشیمی هم از موضوعات مورد توجه قرار گرفته در 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است که در آن به موضوعاتی از جمله اجرای به موقع 
طرح های تامین خوراک پتروشیمی های جدید از جمله طرح های تولید و بازیافت
NGL ، تکمیل و اجرای مجموعه طرح های در دست اجرا و جدید پتروشیمی، بازاریابی 
و صادرات محصولات پتروشیمی برای بازارهای جدید، حمایت از توسعه واحدهای 
پایین دستی پتروشیمی از جمله با توسعه »کیمیا شهر«های تخصصی و استفاده از 
تکنولوژی های جدید در توسعه صنعت پتروشیمی مانند GTPPپرداخته شده که هدف 
از این سیاست گذاری ها رسیدن به ارزش تولید محصولات پتروشیمی به ۸۰ میلیارد دلار 

حداکثر تا سال 1۴۰۰ است.
در  مقاومتی  اقتصاد  راهبردی  برنامه  تحقق  برای  لازم  بسترهای  ایجاد  ضرورت 

پتروشیمی  
از راه های جلوگیری از ضربه پذیری  در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی یکی 
اقتصاد از درآمدهای نفت و گاز، افزایش صادرات محصولات پتروشیمی عنوان شده و 
هر چند که در این اسناد بالادستی برنامه های مفصلی برای توسعه صنعت پتروشیمی و 
افزایش ظرفیت آن دیده شده است اما پیاده سازی این برنامه ها نیاز به ایجاد بسترهایی 
دارد که مهم ترین آن، بومی سازی دانش فنی و فرآیندهای تولید است. از این رو در 
سیاست های اقتصاد مقاومتی به انعقاد قراردادهای بومی سازی تجاری فرآیندها با 

دانشگاه ها، پارک های علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان تاکید شده است.
بهینه سازی صادرات و بیشینه سازی ارزآوری این صنعت از طریق فروش محصولات 
با ارزش افزوده بالا، طراحی و ساخت کاتالیست ها و ارائه طرح های همکاری و ارائه 
خدمات فنی و مهندسی در خارج از کشور هم از دیگر اقدامات مورد نیاز برای تحقق 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در حوزه استفاده از توان واحدهای پتروشیمی کشورمان 

است.  
موضوع دیگر تمرکز بر تامین تجهیزات و قطعات مورد نیاز از داخل و انتقال دانش برای 
ارتقای توان داخل در جهت انجام تولیدات است که باید در اولویت صنایع کشورمان 
قرار بگیرد چراکه تا زمانی که زیرساخت صنعت پتروشیمی وابسته به خارج باشد هزینه 
تمام شده تولید این صنایع بالا خواهد بود و توان رقابتی آن در بازارهای بین المللی 

کاهش می یابد.      
پتروشیمی انتظار اقتصاد مقاومتی در اشتغال را برآورده می سازد 

اشتغالزایی از طریق صنایع و بنگاه های مولد یکی از موضوعات مورد تاکید سیاست 
اقتصاد مقاومتی است و به طور قطع تنها صنایعی می توانند بیشترین سهم در ایجاد 
برابر  در  تا  باشند  محور  صادرات  افزوده  ارزش  ایجاد  با  که  داشته باشند  را  اشتغال 

نوسان های ارزی و کاهش ارزش پول ملی کشورمان دچار تعدیل نیرو نشوند.
بنابراین صنعت صادرات محور و مولد پتروشیمی می تواند این بخش از سیاست های 
اقتصاد مقاومتی را برآورده سازد. در حال حاضر تولید هر یک میلیون تن پتروشیمی 
1۷۰ هزار شغل در پایین دست صنعت پتروشیمی ایجاد می کند و 1۰۸ هزار نفر به 
صورت مستقیم در صنعت پتروشیمی مشغول به کار هستند و که با افزایش واحدهای 

پتروشیمی جمعیت شاغل در این صنعت هم افزایش می یابد.   
از این رو در حال حاضر 6۴ واحد پتروشیمی با پیشرفت ۲۰ تا ۹۹ درصد در ایران 
درحال ساخت است که تا سال 1۴۰۰ حدود ۲۰ واحد از آنها  به بهره برداری می رسند 
که با افتتاح این ۲۰ واحد، ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی کشور به ۹1 میلیون تن، 
محصولات قابل فروش به ۵1 میلیون تن، درآمد کشور به ۲۵ میلیارد دلار و سهم صادرات 
به حدود 1۹ میلیارد دلار می رسد و افزایش درآمدهای صادراتی هم به معنای رونق تولید 

و رشد فرصت های شغلی است.

 ضرورت ایجاد بسترهای لازم برای تحقق برنامه راهبردی بخش پتروشیمی

صنایع پتروشیمی؛ پشتوانه تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی

آل اسحاق:اروپایی ها یک سال و نیم فقط وعده دادند

تاثیر فعال شدن مکانیزم ماشه بر اقتصاد ایران 
چیست؟

آل اسحاق با اشاره به بدقولی های اروپا 
در یک سال و نیم گذشته خواهان توجه 
بیشتر فعالان اقتصادی و دولت به بازار 
تاکید کرد:  او  کشورهای همسایه شد. 
با مذاکره مخالفتی ندارم ولی نمی توان 

صرفا به وعده های اروپا دلخوش کرد.
مکانیسم  دارد  قصد  کرده  اعلام  اروپا 
در  مکانیسم  این  کند.  فعال  را  ماشه 
راستای حل اختلافات پیش بینی شده 
در برجام فرایندی است که اگر یکی از 
طرف های توافق به این نتیجه برسد که 
طرف دیگر از انجام تعهدات خود سرباز زده می تواند به این کمیسیون شکایت کند. 
این کمیسیون نیز در چارچوب توافق نامه برجام و با هدف نظارت بر اجرای صحیح آن 
تاسیس شده است. اگر ظرف 3۵ روز به شکایت شاکی آن طور که رضایت جلب شود 
رسیدگی نشود شاکی می تواند شورای امنیت را از این ماجرا آگاه کند و شورای امنیت 
نیز باید در فرصت یک ماهه درباره استمرار تعلیق تحریم ها یا بازگرداندن آن ها قطعنامه 

صادر کند.
حال پرسشی که وجود دارد این است که تاثیرات این اتفاق در اقتصاد کشور چه 

خواهد بود.
در همین رابطه یحیی آل اسحاق، وزیر اسبق بازرگانی و رییس اسبق اتاق تهران، در 
رابطه با اجرایی شدن مکانیسم ماشه گفت: آن ها در حالی اعلام کردند که به زودی این 
مکانیسم را فعال خواهند کرد که به شکل غیر رسمی از زمانی که امریکا از برجام خارج 
شد، آن ها نیز از ایران رفتند. گرچه در این مدت یک سال و نیم اروپا دائما به ما وعده های 
گوناگون داد ولی در عمل چیزی ممکن نشد. او در رابطه با اینستکس که به عنوان کانال 
مالی ایران و اروپا مطرح شده تاکید کرد: در عمل این نیز هنوز اجرایی نشده و در حد 
وعده باقی مانده است. با این حال حتی اجرای آن نیز نمی تواند بار چندانی از دوش 
ما بردارد چرا که محدودیت های فراوانی چه در خرید کالاها و خدمات و چه در حجم 
آن اعمال شده که عملا نیاز کشور را تامین نخواهد کرد.  وزیر اسبق بازرگانی گفت: 
به هر حال هیچ کس از این که اروپایی ها به وعده خود وفادار بماند ناراضی نیست اما 
باید توجه داشت که آرزوها و آلام ما نیست که حقیقت را رقم می زند. ایران یک سال 
و نیم منتظر اروپایی ها ماند ولی آن ها فقط وعده دادند و نهایتا کنار ایالات متحده که 
شریک بزرگشان است ماندند. این فعال اقتصادی تصریح کرد: از سوی دیگر باید توجه 
داشت که کل مراودات ما با اروپا به دو میلیارد دلار می رسد که از این مقدار تنها ۴۰۰ 
میلیون دلار صادرات است و مابقی واردات. حال آن که مراوده اقتصادی ایران و عراق در 
سال گذشته 13 میلیارد دلار و در سال جاری تاکنون ۹ میلیارد دلار بوده است. درنتیجه 
مراودات ایران و اروپا چندان تعیین کننده هم نیست. همان طور که گفتم اگر اروپایی ها 
به وعده های خود عمل می کردند بهتر بود ولی اکنون باید از فرصت سوزی جلوگیری 
کنیم. آل اسحاق گفت: همان طور که اشاره کردم از آن جایی که اروپا عملا از یک سال 
و نیم قبل مراودات خود را با ایران کاهش داد درنهایت مکانیسم ماشه بیش از آن که 
تاثیراتی در مراودات اقتصادی داشته باشد، مانند جنگ روانی عمل خواهد کرد. در هر 

باید واقع بین باشیم و بپذیریم اروپا ایالات متحده را متحد اصلی خود می داند.
او تاکید کرد: در هر حال ما باید قوی باشیم و همان طور که رهبری تاکید کردند باید 
بر منابع داخلی و اطراف خود تکیه کنیم. در همسایگی ما بازار چند صد میلیون نفری 
وجود دارد. براساس تحقیقاتی که صورت گرفته ظرفیت بالقوه تجاری ایران با این 
کشورها به ۲۰۰ میلیارد دلار می رسد. این در حالی است که هم اکنون میان این کشورها 
هزار میلیارد دلار مراودات تجاری انجام می شود. این ظرفیت در اختیار ماست و عقل 

حکم می کند اقتصاد ایران به این سمت برود تا منتظر اروپا بنشیند.
این فعال اقتصادی در رابطه با مذاکرات تصریح کرد: من مخالف مذاکره نیستم رهبری 
هم اعلام کردند با مذاکره مخالف نیستند.درنتیجه امیدواریم مذاکرات پیش برود و 
فرجی هم حاصل شود ولی نمی شود به این مساله دل ببندیم. واقعیت این است که 
در سال گذشته صادرات غیر نفتی ایران به ۴۰ میلیارد دلار رسید. این نشان می دهد 
می شود مشکلات صادرات را حل کنیم به شرط اینکه مشکلات داخلی خود را کاهش 
دهیم. وی در رابطه با موانع صادرات کشور با اشاره به کمبود انگیزه و قیمت گهگاه بالای 
کالاهای ایران خاطر نشان ساخت: هم اکنون می توانیم تا حدی کیفیت کالاهای خود 
را هم افزایش دهیم. علاوه بر این ها باید نظام اداری کشور هم اصلاح شود و سیستم 
بانکی نیز صادرات را رکن اساسی اقتصاد کشور بداند. خوشبختانه رییس کل محترم 
بانک مرکزی نیز بر این مساله تاکید کردند. به بیان ساده تر باید صادرات ایران صورت 
گیرد و صادرکنندگان هم در کنار ارز حاصل از این به واردات کالاها و خدمات در ازای 
صادرات روی آورند تا هر چه زودتر مشکلات حل شود. به طور خلاصه ضروری است که 

ما نگاه خود را درون زا و برون نگر کنیم.
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در نامه دبیرکل AFC به فدراسیون فوتبال ایران اعلام شد؛

جزییات پیشنهاد AFC به ایران برای حل مناقشه

ورزشی6

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدرقم: 

حق ما در ۲ مسابقه قبلی ناحق شد
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم با اشاره به ۲ دیدار قبلی تیمش گفت: همیشه 
همکاری کامل با داوران داشتیم و اعتراضی نکردیم، اما در ۲ مسابقه قبلی حق ما ناحق 

شد و نباید سکوت می کردیم.
»محمدرضا اسلامی« سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم در گفت و گویی اظهار 
داشت: در این فصل بدشانسی های زیادی داشتیم اما هر اتفاق ناگواری که امکان 
داشت برای تیم ما افتاد. در نیم فصل نخست »وحید دلیرزهان« را از دست دادیم و در 
دور برگشت نیز »مهدی کامرانی« و »واورلی آستین« آسیب دیدند و دستمان بسته شد و 

گاهی برای تمرین تعداد بازیکنان به 1۰ نفر هم نمی رسید.
وی افزود: با تمام این شرایط بازیکنان با قدرت کامل بازی کردند و جنگیدند. به نظرم 
در ۲ مسابقه اخیر برابر شهرداری گرگان و پتروشیمی بازیکنان ما فراتر از همیشه بودند 
و عملکرد بسیار خوبی داشتند و شایسته پیروزی بودند، اما یکسری اتفاق ها افتاد که 
باعث شد  نتیجه را واگذار کنیم. سرمربی تیم شیمیدر با اشاره به این اتفاق ها که اعتراض 
مدیرعامل باشگاه را نیز در پی داشت، گفت: در این فصل تمام تلاشمان را کردیم تا در 
جریان مسابقه نتیجه لازم را کسب کنیم. در برخی دیدارها هم باختیم و اعلام کردیم که 
خودمان بد بودیم و باختیم. هیچ وقت اعتراضی نداشتیم اما در ۲ مسابقه اخیر شرایط 

فرق داشت و سوت داوران بر روی نتیجه بازی تاثیر گذاشت.
اسلامی افزود: اعتراض بیجا نمی کنیم. برخی دوستان یک صحنه از بازی را منتشر 
کرده اند و روی آن مانور می دهند، اما صحنه های زیادی در این ۲ مسابقه اتفاق افتاد که 
باعث شد نتیجه بازی تغییر کند و ما از این مساله ناراحت هستیم. این اتفاق ها به دور از 
حقانیت بود و زمانی که مدیرعامل مجموعه شیمیدر زحمت بازیکنان را دید و درک کرد 

که به حقشان نرسیده اند، اعتراض کرد.
وی با اشاره به این موضوع که موضع باشگاه شیمیدر همیشه احترام به تصمیمات 
داوران بوده، گفت: مگر در دور رفت پس از شکست برابر حریفان اعتراض کردیم؟ 
اعتراض ما به این ۲ مسابقه بود که تمام صحنه های آن نیز موجود است. ۲ بازیکن 
خارجی شهرداری گرگان بیش از یک کوارتر را با ۴ خطا بازی کردند و هیچ سوتی 

برایشان زده نشد تا بتوانند به کارشان ادامه دهند.  
اسلامی ادامه داد: همکاری کامل با مجموعه فدراسیون و داوران داشتیم و اعتراضمان 
برای این ۲ مسابقه ای بود که شایسته پیروزی بودیم اما نتیجه بازی تغییر کرد. حالا هم 
با بچه ها صحبت کردیم که تمرکز خودشان را بر ادامه کار جمع کنند تا بتوانیم در ادامه 

لیگ نتایج مناسبی کسب کنیم.  
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم درباره زمان بازگشت بازیکنان مصدوم تیمش بیان 
کرد: کامرانی تا ۲ هفته دیگر به تیم اضافه می شود و »واورلی آستین« نیز تا 1۰ روز دیگر 

بازمی گردد و باید ببینیم شرایطش چطور خواهد بود.
وی در پاسخ که آیا بازیکن خارجی دوم هم جذب می کند؟ گفت: از باشگاه خواسته ایم 
که بازیکن دوم هم جذب شود. به هر حال زمانی که تیم با محدودیت بازیکن، چنین 
عملکرد قدرتمندی برابر مدعیان دارد، می تواند با تقویت خود قوی تر پیش برود و برای 
قهرمانی بجنگد. اسلامی در پاسخ به این سووال که شنیده شده قرارداد بازیکن خارجی 
دوم تیمش نهایی شده  است؟ گفت: در حقیقت با »بهنام یخچالی« قرارداد را نهایی 
کرده  بودیم. تنها منتظر رقم پیشنهادی بودیم و بعد از چند روز به من پیام داد که به دلیل 
تعارفی که با آقای شاهین طبع داشته شهرداری گرگان را انتخاب کرده و برای این تیم 
بازی می کند. بعد هم شنیدیم با تیم دیگری از لحاظ مالی هم توافق کرده  بود که در 

نهایت به شهرداری گرگان رفت.
وی ادامه داد: اکنون به دنبال بازیکن جایگزین و البته نظر باشگاه هم هستیم. این 

باشگاه است که در نهایت سیاست کار را تعیین می کند.
بازیکن  و گفت: مایک  اشاره کرد  به وضعیت »مایک رستم پور«  پایان  اسلامی در 
توانمندی است که کلاس بالایی در بسکتبال دارد. از ابتدای فصل مصدومیتی از  
ناحیه مچ پا داشت که سعی کردیم با کم کردن فشار تمرینات فرصتی به او بدهیم که 
مصدومیتش را مداوا کند. اکنون شرایطش بهتر شده و به ۷۰ درصد آمادگی  رسیده  
است. پیشنهاد هم داده ام برای انتخابی کاپ آسیا استراحت کند و مصدومیتش را به 

طور کامل از بین ببرد.

محمد پولادگر:

علیزاده نمی تواند برای کشور دیگر بازی کند
 ریس فدراسیون تکواندو در واکنش به خبر پناهندگی کیمیا علیزاده گفت: او نمی 

تواند برای کشور دیگر بازی کند و این کار قانونی نیست.
محمد پولادگر، در جمع خبرنگاران درباره اتفاقات رخ داده در فوتبال گفت:  فکر می 
کنم یک برخود انقلابی صورت گرفت و ما همیشه اجازه دادیم به ما حمله کنند و سپس 
دفاع کردیم. این رویه باید تغییر کند، ببینیم چه اتفاقی در این حوزه به خصوص در حوزه 
بین الملل رخ می دهد که به ما حمله می کنند و ما کوتاه می آییم و سکوت می کنیم. 
تصمیم درستی بود، باید مقابل ظلم ایستاد و حق مهم ترین موضوع است، حق گرفتنی 

است، کسی در این آشفته بازار بین المللی حق را به ما نمی دهد.
وی ادامه داد: اتفاقات خوبی رخ داده است، خیلی از حلقه های مفقوده در کمیته 
ملی المپیک که راه اندازی آن و فعالیت کمیسون های مختلف در دوره جدید کمیته 

توجه بیش تری شده است،  امیدوارم ثمرات خوبی برای ورزش کشور داشته باشد.
پولادگر درباره کیمیا علیزاده و حضور او در کشور دیگر گفت: قانونی نمی تواند برای 
کشور دیگر بازی کند، از آخرین حضور یک ورزشکار در ترکیب تیم ملی باید 3 سال بگذرد 
تا برای کشور جدید بتواند بازی کند. رسانه هایی که این اخبار را منتشر می کنند قطعا 

از قانون خبر ندارند.
پولادگر تاکید کرد: اصلا امکان پذیر نیست مگر اینکه کمیته بین المللی المپیک در تیم 
پناه جویان که راه انداخته است که آن هم شرایط خاص دارد. مطلبی که علیزاده نوشته 
است خودش هم از روی آن نمی تواند بخواند، کسانی که این مطالب را عنوان کردند 
دروغ های بزرگی به کشور و نظام اسلامی ما زدند. تهمت های زیادی در این تن است. از 
رسانه می خواهم برای اینکه تمام دنیا بدانند  این دروغ است نتایج تیم های ملی دختر 
های ما را نسبت به کشورهای اسلامی مقایسه کنند.  از رسانه ها خواهش می کنم به این 

بهانه  به نتایج تیم های ملی بانوان ما با سایر کشورهای اسلامی بپردازند.

رییس کمیته ملی المپیک ایران: 

تعهدی به »توماس باخ« ندادیم
 رییس کمیته ملی المپیک ایران در خصوص سفرش با وزیرورزش به سوییس و دیدار با 
رییس کمیته بین المللی المپیک، گفت: در این دیدار تعهدی به »توماس باخ« و معاونین 

وی ندادیم و منشور المپیک را رعایت خواهیم کرد.
»سیدرضا صالحی امیری« دیروزدر پایان مجمع عمومی کمیته المپیک، در خصوص 
اینکه شنیده می شود به همراه وزیر ورزش در دیدار با توماس باخ برای دیدار با نمایندگان 
رژیم اشغالگر تعهد داده اند، گفت: قرارداد و تعهدی را امضا نکردیم و تنها گفت وگوهای 
دیپلماتیک بود بین ما و رییس کمیته بین المللی المپیک و معاونان وی صورت گرفت. ما 
بر اساس منشور المپیک عمل خواهیم کرد، چراکه عضوی از کمیته بین المللی المپیک 
هستیم. صالحی امیری در خصوص شرایط لیگ قهرمانان آسیا، عنوان کرد: در چند روز 
گذشته تمام ظرفیت وزارت ورزش، کمیته المپیک، مجلس، دولت و وزارت خارجه به کار 
گرفته شد تا این تصمیم غیرعقلانی کنفدراسیون فوتبال آسیا مورد اعتراض شدید قرار 
بگیرد. این تصمیم سیاسی است و طرح مساله بازی در کشور سوم اهداف سیاسی دارد. 

این بخشی از پروژه فشار بین المللی به نظام اسلامی است.
  

سخنگوی فدراسیون فوتبال :

لغو میزبانی در بازی های ملی صحت ندارد
سخنگوی فدراسیون فوتبال شایعات منتشره درباره لغو میزبانی تیم ملی فوتبال ایران 
را تکذیب کرد. امیرمهدی علوی گفت: برخلاف برخی شایعات منتشره هیچ نامه ای از 
فیفا یا کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر امکان نداشتن میزبانی تیم ملی در مقدماتی 
جام جهانی دریافت نشده است. سخنگوی فدراسیون فوتبال افزود: در شرایطی که 
هواداران فوتبال، باشگاه ها، رسانه ها، فدراسیون و وزارت ورزش و جوانان در یک اجماع 
ملی در کنار هم حضور دارند شایسته است از هر گونه گمانه زنی و انتشار شایعاتی 
که پایه و اساس ندارند پرهیز شود. وی گفت: در شرایط فعلی، مبنای اخبار صحیح 
صرفا اعلامیه های رسمی فدراسیون فوتبال است و جریان سازی های هدفمند برخی 

خبرنگاران کشور های عربی در فضای مجازی مورد تایید نیست.

ظریف:

 اقدام AFC بدون مبنا و بازی غیر ورزشی است
 وزیر امور خارجه ایران گفت: اقدام کنفدراسیون فوتبال آسیا بدون مبنا و یک بازی 

غیر ورزشی است.
کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرده است که تیم های ایرانی نمی توانند در لیگ 

قهرمانان آسیا از حریفان خود میزبانی کنند.
محمدجواد ظریف در پاسخ به این سوال که وزارت امور خارجه چه اقدامی در ارتباط با 
لغو میزبانی تیم های فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا انجام داده است؟ گفت: امروز 
صبح جلسه یک ساعت و ۴۰ دقیقه ای با حضور همه مدیران و معاونان وزارت امور خارجه 
و دستیاران منطقه ای، وزیر ورزش و جوانان و رییس کمیته ملی المپیک برگزار کردیم و 

روش های مختلف برای بررسی و مقابله با این موضوع مطرح شد.
وی یادآور شد: ایران امن ترین کشور منطقه است از این رو اقداماتی در این زمینه 
تدارک دیدم زیرا مشخص است که بازی غیر ورزشی شروع شده است. امیدوریم به طریق 

معمول ورزشی با این موضوع برخورد شود.

امین صانعی

 فوتبال ایران روزهایی را سپری  می کند که شاید در تاریخ، دیگر تکرار نشود. فوتبالی 
که با استعفاهای پشت سر هم، زبانزد خاص و عام شد و مربیان خارجی یکی پس از 
دیگری، ایران را به دلایل مختلف ترک کردند؛بهانه هایی از جمله عدم انجام تعهدات از 
سوی باشگاه و فدراسیون فوتبال، عدم پرداخت مطالبات در زمان مقرر و از پیش اعلام 

شده و رفتارهایی خارج از عرف و اخلاق حرفه ای.
هرچه بود تمام شد و مربیانی که با سلام و صلوات به تهران آمده  بودند، امروز در 

فوتبال ایران دیگر حضور ندارند.
خارجی هایی که دیروز بودند، امروز نیستند

از مربیانی سخن گفتیم که عطای حضورشان در ایران را به لقایش بخشیدند. بدون 
شک بزرگترین جدایی مربیان فوتبال در این دوران، به تیم ملی و شخص مارک ویلموتس 
بازمی گردد. مربی بلژیکی که با آمدنش خیلی ها را به فوتبال هجومی و تماشاگرپسند 
امیدوار کرد اما نتایج به دور از تصور و ۲ شکست غیرقابل باور مقابل بحرین و عراق، همه 
آرزوهای فوتبال دوستان را نقش بر آب کرد تا خیلی زود مرد بلژیکی تهران را ترک کند. 
البته در مورد همکاری، نوع قرارداد و اتفاقاتی که میان فدراسیون فوتبال و ویلموتس 
بود، حرف های بسیاری مطرح است که فعلا موضوع ما نیست چراکه می خواهیم به 

این بهانه به ایام کنونی تیم ملی و بازی های پیش رو برسیم. 
از سویی دیگر با رفتن آندره استراماچونی و گابریل کالدرون از دو تیم پرطرفدار 

استقلال و پرسپولیس نشان دادیم مشکل از حضور خارجی ها نیست. کلاف این 
بلاتکلیفی در فوتبال ایران، در تصمیم مدیران و مسئولان ورزشی ما و نوع رفتار حرفه ای 
ماست. چرا باید 3 مربی از 3 گوشه جهان با تفکرهای مختلف و ایده های جداگانه در 
یک زمان تقریبی مشترک با کلیت فوتبال ایران به مشکل برخورده و به نوعی مجبور 

شوند در اوج فعالیت، تیم و حرفه خود را رها کرده و راهی دیار خویش شوند؟ 
فدراسیون بدون رییس، تیم ملی بلاتکلیف

در شرایطی دنبال مربی تیم ملی هستیم که فدراسیون فوتبال به عنوان متولی این 
رشته در ایران، رئیس و سکان دار ندارد و معلوم نیست در این شرایط چه آینده ای پیش 
روی این ورزش پرطرفدار است. مهدی تاج به زعم بسیاری از کارشناسان ورزشی به بهانه 
بیماری و کسالت، در شرایطی استعفا داد که می دانست چه شرایط سختی پیش روی 
فوتبال ایران و فدراسیون کشورمان است و باید به ذکاوت این مرد اصفهانی فوتبال، 

احسنت گفت که از زیر بار مسئولیت به خوبی شانه خالی کرد!
آن زمان که فدراسیون رئیس داشت و همه گوش به فرمان بودند، شرایط  مان این 
شد. سه مربی خارجی آمدند و رفتند، البته با ضررهای مالی که برای ما به یادگار ماند. 
اما این همه ماجرا نیست، در برابر تیم های عربستانی، شانس میزبانی را از دست دادیم 
و نتوانستیم از حق خود به خوبی دفاع کنیم و هر بار در کشوری ثالث برابر حریفان 
به میدان رفتیم. حالا هم سایر تیم ها چنین ادعایی را دنبال می کنند. متاسفانه در 
ارتباطات برون مرزی بسیار ضعیف عمل کرده ایم. این هم هنر ماست و باید دید آیندگان 

در مورد ما چه نظری خواهند داشت؟  

گمانه زنی هایی که هنوز به نتیجه نرسیده
با رفتن مرد بلژیکی از همان ابتدا نام های مختلفی بر سرزبان ها جاری شد. علی 
دایی، امیرقلعه نویی و یحیی گل محمدی بیش از سایرین در گزینه های داخلی مطرح 

شدند و رسانه های ورزشی هم بیشتر به این سه مرد فوتبالی پرداختند.
با رفتن یحیی  گل محمدی به پرسپولیس، عملا او از گزینه های تیم ملی کنار گذاشته 
شد. او در نخستین اظهار نظر خود اعلام کرد حضور در پرسپولیس کمتر از تیم ملی 

نیست و از این انتقال خرسند است. 
با این شرایط دو گزینه دیگر باقی می ماند؛ دایی و قلعه نویی. البته این امکان وجود 
دارد که بازهم مثل همیشه، مدیران ورزشی ما دست به ابتکار و خلاقیت زده و فردی را 
مطرح کنند که شاید کسی حتی تصورش هم را نمی کند اما منطق و دانش روز دنیا ما 

را به همین گزینه هایی که گفتیم، می رساند.
نقل قولی از سوی مدیران باشگاه سپاهان هم در این روزها مطرح شده که با انتقال و 
جابهجایی امیر قلعه نویی به تیم ملی مخالف بوده و اجازه نخواهند داد تا سرمربی این 
تیم اصفهانی روی نیمکت تیم  ملی بنشیند. هر چه جلوتر می رویم نام ها محدودتر و 
زمان را بیشتر از دست می دهیم و جای نگرانی است که این لحظات، به سرعت برق و 
باد از دست می رود، آن هم در شرایطی که فوتبال ایران اصلا روزهای خوبی را سپری 

نمی کند.
پای گزینه خارجی هنوز هم در میان است

در شرایطی که خیلی ها اعتقاد دارند باید در این زمان اندک به مربی با دانش ایرانی 
اکتفا کرد اما برخی از فدراسیون نشین ها حضور مربی خارجی را منتفی نمی دانند. 
البته با توجه به مشکلات مالی که پیش از این هم گریبان تیم ملی و باشگاهی ایران را 

گرفته است، خیلی بعید است این اتفاق آنهم در این شرایط به سرانجام برسد.
اما چه گزینه ای این ویژگی ها را دارد؟ فردی که شناخت کامل و کافی از فوتبال ایران 
و بازیکنان ما داشته باشد، به فرهنگ ایرانی نزدیک بوده و بتواند از نظر روحی و روانی، 
این حس را در میان فوتبالیست های تیم ملی و هواداران ایجاد کند که می توان از این 
مسیر سخت به سلامت عبور کرد. هر چه فکر می کنیم تنها گزینه در این میان، برانکو 
است. مربی که با پرسپولیس روزهای خوشی را رقم زد و هواداران فوتبال امید دارند با 

حضور او بتوانیم یک بار دیگر مسافر جام جهانی شویم. 
زمان باقی مانده و آزمونی سخت که پیش روی ماست

پنج شنبه ۷ فروردین 13۹۹، یک بازی خانگی برابر هنگ کنگ داریم، بازی که به 
نظر نمی رسد برای ما دردساز شود. 1۲ فروردین ما نیز باید در دیداری خارج از خانه به 
مصاف کامبوج برویم که به نوعی یک بازی تدارکاتی برای هماهنگی بیشتر ملی پوشان 

به شمار می رود. از اینجا به بعد کار سخت می شود، بسیار سخت. 
است.  حیاتی  ملی،  فوتبال  و  ما  ورزش  برای  که  روزهایی  خردادماه.   ۲۰ و   1۵
ملی پوشان کشورمان در دو دیدار خانگی به مصاف تیم های بحرین و عراق خواهند 
رفت و اگر بتوانند در این دیدارها عملکرد خوب و قابل قبولی داشته باشند، شاید راهی 

جام جهانی شویم چرا که به نتایج سایر تیم ها نیز باید  نیم نگاهی داشت.
فعلا عراق با 11 امتیاز در صدر است، بحرین با ۹ امتیاز در رده دوم جای دارد و تیم 
ملی فوتبال ایران هم با 6 امتیاز در جایگاه سوم است. هنگ کنگ و کامبوج هم با ۵ 
و یک امتیاز در رده های چهارم و پنجم قرار دارند و باید دید سال ۹۹ برای فوتبال ایران 
چه لحظاتی را رقم خواهد زد. این روزها فوتبال ما بلاتکلیف است، فدراسیونی داریم که 
صندلی ریاستش خالی بوده و چشم انتظار مجمع است. صندلی داغ نیمکت تیم ملی 
خالی بوده و روزهای سختی هم پیش روی فوتبال و ورزش ما است. آیا از این شرایط 

سخت، جان سالم به در خواهیم برد؟ امیدواریم. 

فوتبال ایران، کلافی سردرگم در دورانی بدون رئیس

صندلی داغ تیم ملی به چه کسی می رسد؟

رئیس فدراسیون والیبال گفت: واکنش ایگور کولاکوویچ سرمربی تیم ملی بعد از 
کسب سهمیه المپیک غیر حرفه ای بود اما نباید کسب سهمیه را زیر سوال برد.

چهل و هفتمین مجمع عمومی کمیته ملی المپیک صبح روز دوشنبه با حضور مسعود 
سلطانی فر وزیر ورزش و سیدرضا صالحی امیری رئیس کمیته ملی المپیک در سالن 

سلمان فارسی آکادمی ملی المپیک برگزار شد.
محمدرضا داوزنی بعد از این جلسه در جمع خبرنگاران درباره دومین حضور متوالی 
والیبال در المپیک گفت: کسب سهمیه المپیک در سخت ترین زمان ممکن اتفاق 
افتاد. کار بسیار ارزشمندی در برهه ای از زمان اتفاق افتاد که دو حادثه خیلی تلخ در 

کشور داشتیم. حادثه سقوط هواپیما و شهادت سردار سلیمانی که داغدارمان کرد. 
امیدوارم در 6 ماه باقیمانده که برای حضور مقتدرانه در المپیک داریم شرایط را فراهم 

کنیم تا افتخارآفرینی شود.
رئیس فدراسیون والیبال افزود: دشمنان ما مثل رژیم غاصب صهیونیستی و همسایه 
هایمان که اسیر دست آنها شده اند شرایط را علیه ما می کنند تا با سختی روبرو شویم. 
این موضوع در عرصه ورزش هم وجود دارد. بهانه های پوچ می آورند. چطور فوتبال در 
ریاضِ عربستان که در جنگ است برگزار می شود اما در ایران نه! آنها مستقیم با یمن 
در مبارزه هستند. در سایر کشورها هم همین شرایط است اما ایران کاملا امن است و 
بسیار قدرتمند هستیم. متاسفانه لابی های عربستان و کشورهای حاشیه جنوبی خلیج 
فارس، عرصه را بر ما تنگ می کنند. چهار باشگاه فوتبال پای عزت کشور ایستاده اند. 
البته در کنار این موضوع باید از تمام ظرفیت های خودمان هم استفاده کنیم که حق مان 
را از AFC بگیریم. وزیر گفتگویی با شیخ سلمان مطرح کرد تا این موضوع بررسی شود.  

فکر می کنم با توجه به اتحادی که برای عزت کشور ایستادیم اتفاقات خوبی رخ بدهد.
داورزنی درباره عملکرد کمیته ملی المپیک افزود: جا دارد بابت تعاملی که وجود دارد، 
از آنها تشکر کنم. ما قبلا بابت ناهماهنگی ها با مشکلات جدی روبرو بودیم. از اثرات 
مثبت اقدامات، هماهنگی هایی بود که ایجاد شد. زیرساخت های خوبی به وجود آمده 
است. افزایش اعتبار داشته ایم و کمیته ملی المپیک برای اعزام ها هم تلاش زیادی 
کرده اند. نقش کمیته ملی المپیک حمایت از رفتن به مسابقات در رشته های مختلف 
است. امیدوارم تا مدت زمان باقیمانده المپیک ۲۰۲۰ حمایت ادامه داشته باشد تا 

موفقیت های لازم کسب شود.
داورزنی درباره پاسخ تند ایگور کولاکوویچ با انتشار عکسی در اینستاگرام به منتقدان 
خود گفت: رفتار غیر حرفه ای از جانب هر کس حتی کولاکوویچ باشد خوب نیست. 
من از هر دو طرف در تهران نیز خدمت دوستان گفتم بابت عکسی که در فضای مجازی 

منتشر کرده تذکر دادم. با این حال کسب سهمیه نباید زیر سئوال برود که اتفاق مهم 
کسب سهمیه به وجود آمده است. نقد ما باید در والیبال منصفانه باشد. قدرتمندانه به 
المپیک رسیدیم. با وجود بی ثباتی ها همه تمهیدات اتخاذ شد که تیم ملی با آرامش کار 

خود را پیش ببرد. من هم به  کولاکوویچ گفتم عکسی که منتشر کرد غیر حرفه ای بود.
وی درباره زمان استفاده از بازیکنان جوان در ترکیب تیم ملی افزود: باید از تمام 
ظرفیت ها استفاده کنیم. برای مسابقات لیگ ملت های والیبال تلاش می  کنیم با کمک 
کادرفنی از نیروهای جوانتر استفاده کنیم که پشتوانه لازم باشند. کولاکوویچ نیز در 

شروع رقابت های پلی آف والیبال به تهران می آیند تا کار را دنبال کند.
داورزنی درباره نحوه پرداخت پول به مربیان خارجی این رشته تاکید کرد: فدراسیون 
والیبال از سال ۲۰۰۷ تا الان از سرمربیان خارجی استفاده کرده است و مشکل آنچنانی 
برای تامین مبلغ قرارداد آنها نداشته ایم. اگر سایر فدراسیون ها بخواهند به آنها راهنمایی 

می دهیم.
وی درباره ایجاد تغییر نایب رئیس حوزه بانوان فدراسیون ادامه داد: در فدراسیون از 
افراد مختلف استفاده می کنیم تا انجام شود.  زبردست کارشناس وزارت ورزش است 
و سرپرستی نایب رئیس حوزه بانوان هستند. باید دنبال فردی باشیم که تمام وقت در 
اختیار فدراسیون باشد. به هر حال ایشان با وجود زحماتی که کشیدند قرار شد کماکان 
هیات تهران و همچنین کارشناسی در وزارت ورزش را ادامه دهند. می خواهیم بانوان نیز 

مثل آقایان در آسیا حرفی برای گفتن داشته باشند.
داورزنی ادامه داد: می توانستیم تیم بانوان را اعزام نکنیم. تصمیم گرفتیم به جای 
دعوت از دختران بزرگسال فرصتی را به والیبالیست های 1۸ ساله بدهیم تا در کنار 
باتجربه ها تلاش کنند. ما انتظار کسب سهمیه از آنها نداشتیم. جزو ماموریت های 
فدراسیون است که در بانوان نیز مثل اقایان در آسیا بی رقیب شویم. دنبال این هستیم و 

از مربیان باتجربه بهره خواهیم برد.

 داورزنی: کسب سهمیه نباید زیر سئوال برود

حرکت کولاکوویچ غیر حرفه ای بود

دبیرکل AFC در نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران راهکار حل مشکل میزبانی ایران در 
لیگ قهرمانان آسیا را به فدراسیون فوتبال اعلام کرده است.

به  نامه ای  در  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  دبیرکل  ویندزور جان،  داتو  ایسنا،  به گزارش 
فدراسیون فوتبال ایران شرایط حضور تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا را اعلام کرده و 

فدراسیون در حال بررسی این پیشنهادات است.
مهمانی در 3 بازی نخست!

AFC در این نامه به ایران اعلام کرد که در گام نخست، تیم های استقلال و شهرخودرو، 
پلی آف اول خود را در زمین بی طرف برگزار کنند. در گام دوم نیز تیم های ایرانی که در مرحله 
گروهی حضور دارند، در سه بازی دور رفت مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا به عنوان تیم 
مهمان در زمین رقبای خود بازی کنند تا بر این اساس موضوع بازی در زمین ایران در این 

زمان نیز بنوعی حل شده باشد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا هم چنین پیشنهاد داده که پس از این مراحل، در ماه های آینده 
مجددا درباره میزبانی ایران تصمیم گیری خواهد شد. در این صورت اگر با میزبانی ایران در 
لیگ قهرمانان آسیا موافقت شد، سه بازی پایانی تیم های ایرانی در ایران برگزار می شود و 

تیم های ایرانی می توانند در سه دیدار متوالی از رقبای خود در خانه پذیرایی کنند.
البته این شرایط شامل حال بازی های رو در رو با نمایندگان عربستان نمی شود.

همچنین AFC از برگزاری بازی های پلی آف استقلال و شهرخودرو مقابل نمایندگان 
کویت و بحرین به میزبانی کشور قطر خبر داده است.

طبق نامه AFC، فدراسیون فوتبال ایران تا پایان وقت اداری امروز )3۰ دی - ۲۰ ژانویه( 
فرصت دارد که با پیشنهاد کنفدارسیون فوتبال آسیا موافقت کند، در غیر این صورت، 
بازی های نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا طبق برنامه از قبل تعیین شده برگزار 

می شود و تیم های ایرانی باید در زمین بی طرف میزبان حریفان خود باشند.
برنامه دیدارهای نمایندگان ایران در پلی آف و مرحله گروهی لیگ قهرمانان 

آسیا - بدون تغییر
)تیم سمت راست میزبان و تیم سمت چپ مهمان است(

مرحله دوم پلی آف
استقلال – الکویت کویت ۵ بهمن ۹۸

شهرخودرو – الرفاع ۵ بهمن ۹۸
مرحله نهایی پلی آف

الریان قطر – استقلال ۸ بهمن ۹۸
السیلیه قطر – شهرخودرو ۸ بهمن ۹۸

)برنامه مرحله گروهی در صورت صعود استقلال و شهرخودرو(
هفته نخست

الدحیل - پرسپولیس ۲۲ بهمن ۹۸
سپاهان - برنده پلی آف ۲۲ بهمن ۹۸

استقلال - الشرطه ۲1 بهمن ۹۸
الهلال - شهر خودرو ۲1 بهمن ۹۸

هفته دوم
پرسپولیس - شارجه ۲۹ بهمن ۹۸

السد - سپاهان ۲۹ بهمن ۹۸
برنده پلی آف ۴ - استقلال ۲۸ بهمن ۹۸

شهر خودرو - پاختاکور ۲۸ بهمن ۹۸
هفته سوم

پرسپولیس - التعاون 1۲ اسفند ۹۸
سپاهان - النصر 13 اسفند ۹۸

الوحده - استقلال 1۲ اسفند ۹۸
شهرخودرو - شباب الاهلی 13 اسفند ۹۸

پیشنهاد می  شود که باتوجه به پیشنهادهای کنفدراسیون فوتبال آسیا، فدراسیون فوتبال 
نیز در پاسخ به AFC دو نکته را حتما مورد تاکید قرار دهد:

AFC -1 کتبا تضمین دهد که در مرحله برگشت لیگ قهرمانان آسیا هیچ مشکلی برای 
حضور تیم های خارجی به بهانه های مختلف در ایران وجود نخواهد داشت و کنفدراسیون 

فوتبال آسیا نیز این مهم را بصورت کتبی تعهد کند.
۲- حضور تیم های ایرانی در مرحله پلی اف در کشور ثالث نیز به شرطی انجام شود که 
هزینه های حضور این دو تیم ایرانی در این بازی ها بصورت کامل از سوی AFC پرداخت 
شود. با این شرایط شاید بتوان موضوع را حل شده دانست و مناقشه موجود در فوتبال آسیا 

نیز بصورت برد - برد به پایان خواهد رسید.

نامه چهار باشگاه ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال شد.
به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، در پی ارسال نامه جدید دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره میزبانی تیم های ایرانی در 
فصل جدید لیگ قهرمانان، جلسه ای با  حضور مسئولان فدراسیون و مدیران عامل باشگاه های پرسپولیس، سپاهان، استقلال و 

شهر خودرو در محل فدراسیون برگزار شد.
در این نشست نامه باشگاهها در پاسخ به نامه جدید دبیرکل کنفدراسیون آسیا تهیه شد که متن آن  به شرح ذیل است:

 با عنایت به نامه مورخ ۲۰ ژانویه دبیرکل کنفدراسیون خطاب به دبیرکل فدراسیون فوتبال، جلسه ای دیروز تشکیل و پس از بحث 
و تبادل نظر تصمیمات به شرح ذیل به اطلاع کنفدراسیون خواهد رسید؛

1_ به اطلاع می رساند باشگاههای ایرانی با این استدلال که هیچ دلیل قانونی برای سلب حق میزبانی آنان وجود ندارد، اعلام می 
کنند به هیچ عنوان میزبانی خود را به هیچ وجه به خارج از مرزهای جمهوری اسلامی ایران منتقل نمی کنند.

۲_ کلیه باشگاههای ایرانی حاضر در مسابقات اعلام می کنند صرفا در شرایطی در مسابقات حاضر می شوند که کنفدراسیون به 
صورت رسمی اعلام کنند این باشگاهها از رقبای خود داخل سرزمین جمهوری اسلامی میزبانی می کنند.

3_ در صورت قبول شرایط فوق توسط کنفدراسیون، باشگاههای ایرانی صرفا تغییر زمان برگزاری مسابقات داخل تقویم برگزاری 
را می پذیرند.

۴_ مدیران عامل باشگاههای ایرانی تقاضا دارند در اسرع وقت جلسه ای با رییس و دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا برگزار کنند.

 اسطوره باشگاه پرسپولیس در واکنش به سلب میزبانی تیم های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا گفت: این تصمیم 
غیرمنطقی هیچ توجیهی ندارد، ایران امن نیست و آن وقت کشورهایی همچون عربستان و بحرین امن هستند؟ این کشورها برای 
ایران بهانه تراشی می کنند. »علی پروین« اظهار داشت: سلب میزبانی از تیم های ایرانی شرکت کننده در لیگ قهرمانان آسیا 
یک تصمیم غیر منطقی و ناعادلانه از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا بود. وی افزود: کشور ایران امن ترین کشور در جهان است 
و هیچ کس نمی تواند امنیت و آرامش ایران را زیر سووال ببرد. مگر در همین چند سال اخیر مسابقات مهم و معتبر بین المللی در 

کشور ما به بهترین شکل ممکن برگزار نشد؟ آیا کوچک ترین مشکلی پیش آمد؟ این ها بهانه های واهی است که حقیقت ندارد.
پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: آنهایی که این تصمیم غیرمنطقی را گرفتند چه استدلال و توجیهی دارند؟ ایران امن 
نیست و آن وقت کشورهایی همچون عربستان و بحرین امن هستند؟ حالا این کشورها که ناامنی زیادی در آن ها وجود دارد 
برای ایران بهانه تراشی می کنند. پروین تصریح کرد: همیشه فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( اعلام کرده است که سیاست از 
ورزش جدا است، اما تصمیمی که کنفدراسیون فوتبال آسیا گرفت کاملا سیاسی بود. متاسفانه کشورهایی که به آنها باج ندادیم 
با لابی های خود دست به این اقدامات زدند و چنین شرایطی را به وجود آوردند. وی تاکید کرد: مسوولان ورزش و فوتبال ایران 
باید با تمام وجود این مساله را پیگیری کنند و اجازه ندهند حقی از ایران پایمال شود زیرا  حالا بحث ملی مطرح است. پیشکسوت 
پرسپولیس در پایان گفت: اگر در تصمیم اتخاذ شده از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( تجدیدنظری صورت نگرفت، 

بهترین و عاقلانه ترین کار تحریم و کنار کشیدن از این رقابت ها است چرا که هیچ چیزی بالاتر از اقتدار و عزت ایران نیست.

:AFC پاسخ نهایی 4 باشگاه به

خارج از ایران بازی نمی کنیم 
واکنش اسطوره پرسپولیس به سلب میزبانی ایران؛

پروین: حالا ایران امنیت ندارد، عربستان امن است؟
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با  اصلاح طلبان  ائتلاف  احتمال  درباره  اصلاحات  دولت  وزیر 
برای  اصلاح طلبان  راهبرد  در  می گوید:  اعتدالی  چهره های 

انتخابات جایی برای عدول از هویت اصلاح طلبی وجود ندارد.
چهره های  ردصلاحیت   خبرآنٖلاین،  خبرگزاری  گزارش  به 
اردوگاه  در  لیست  بستن  و  انتخاباتی  وضعیت  اصلاح طلب، 
اصلاحات را به حالت قرمز درآورده است، تا جایی که زمزمه های 
عدم ارائه لیست از سوی برخی اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو به 
گوش می رسد. البته در کنار این اخبار، عده ای هم بر بستن لیستی 
با تعداد کاندیداهای کمتر تاکید دارند و حتی از رایزنی برای انتخاب 

سرلیست  سخن می گویند.
باره  این  در  سیاستگذاری  عالی  شورای  عضو  صوفی،  علی 
سیاستگذاری  عالی  شورای  در  اصلاح طلبان  راهبرد  می گوید: 
تصویب و اعلام شد که ما در هر جا که کاندیدا داشته باشیم در آنجا 
کاندیدا را معرفی می کنیم و اگر هم کاندید نداشته باشیم، فردی را 
معرفی نمی کنیم. وزیر دولت اصلاحات هم چنین درباره بحث بر سر 
سرلیست های تهران می گوید: اصلاح طلبان در شرایطی نیستند 
که بخواهند بحث لیست را مطرح کنند، لیست ببندند و بعد بگویند 

سر لیست چه کسی شود.
مشروح گفتگوی با علی صوفی را در ادامه بخوانید:

مورد  ردصلاحیت ها  اینکه  به  توجه  با  صوفی!  آقای   
انتقاد بسیاری از اصلاح طلبان قرار گرفت، به نظر شما برنامه 

اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس چه خواهد بود؟
وقتی که همه را ردصلاحیت کردند، چه برنامه ای می ماند.

است  ممکن  که  است  شده  مطرح  صحبت هایی  الان   
لیستی با کمتر از 3۰ نفر کاندیدا ارائه شود؟

در تهران منظورتان است؟
اگر در حوزه انتخابیه ای کاندیدا داشته باشیم معرفی می 

کنیم
 بله در تهران یا اینکه در شهرهایی که کاندیدا دارند، نامزد 
معرفی کنند و در شهرهایی که نامزدی نیست، لیستی ارائه 

ندهند...
این موضوع، قبلا تحت عنوان راهبرد اصلاح طلبان در شورای 
عالی سیاستگذاری تصویب و اعلام شد که ما در هر جا که کاندیدا 
داشته باشیم در آنجا کاندیدا را معرفی می کنیم و اگر هم کاندید 

نداشته باشیم، فردی را معرفی نمی کنیم.
از کاندیداهای اصلاح طلب شناخته شده حمایت می کنیم نه 

اصلاح طلب اسمی
 در مورد تهران چطور؟ آیا قرار است لیست ارائه نشود یا 

مثلا به معرفی 1۵ یا ۲۰ نفر اکتفا می کنید؟
به هر تعداد -تفاوتی  آن راهبردی که گفتم اقتضاء می کند که 
نمی کند که در تهران یا شهرستان- کاندیدای اصلاح طلب شناخته 
شده و امتحان پس داده -نه اسمی- وجود داشته باشند معرفی 
شود، طبعا شامل حال تهران هم می شود و تفاوتی ندارد، البته 

تصمیم با شورای عالی سیاستگذاری است.
فکر  چیست؟  تحلیلتان  تهران  در  انتخابات  مورد  در   
می کنید چه تعداد نیروی شناخته شده در تهران وجود دارد 

که اصلاح طلبان با تکیه بر آنها لیست ارائه دهند؟
در حال حاضر در تهران یک تعداد از نمایندگان فعلی مجلس تأیید 

شده اند و همین افراد می توانند برای لیست مطرح باشند.
اصلاح طلبان برای بستن لیست بلاتکلیف هستند

صحبت هایی که اخیرا مطرح شده است که آقای مجید 
این  هستند،  مطرح  سرلیستی  برای  کواکبیان  و  انصاری 
اخبار صحت دارد یا در حد گمانه زنی است؟ در شورای عالی 

سیاستگذاری در این رابطه صحبتی شده است؟
فعلا اصلاح طلبان در شرایطی نیستند که بخواهند بحث لیست را 
مطرح کنند، لیست ببندند و بعد بگویند سر لیست چه کسی شود. 
اصلاح طلبان مانند اصولگراها نیستند که تکلیفشان مشخص باشد. 
اصلاح طلبان بلاتکلیف هستند. منتظر تا ببینند که آیا این جمع 
کثیری از داوطلبان که ردصلاحیت شدند، آیا در 1۲ بهمن فرد 
دیگری تأیید خواهد شد یا خیر؟ بالاخره سیاست شورای نگهبان 
تغییر خواهد کرد یا همان روال قبلی را ادامه خواهد داد؟ اگر به 
وضع موجود باشد باید بگوییم که لیستی وجود نخواهد داشت که 

بحث سرلیستی اش مطرح شود.
روش شورای نگهبان بر حضور مردم در انتخابات لطمه 

خواهد زد
صحبت هایی هم در مورد رایزنی با شورای نگهبان مطرح 
شده بود که مثلا آقای مجید انصاری یا عارف مسیر رایزنی با 

شورای نگهبان را پیش بگیرند.
و  نگهبان مذاکره  با شورای  را دارد که  زمینه  این  هر کسی که 
صحبت کند، وارد میدان می شود، بالاخره پای منافع ملی و حضور 
مردم در انتخابات در میان است. ما شاهد هستیم که بحث حضور 
در انتخابات مجلس از سوی رهبر انقلاب در نماز جمعه اخیر مورد 
تأکید قرار گرفته است و بحث اصلی رهبر انقلاب بر حضور مردم 
است. این برخورد شورای نگهبان و حذف یک جریان، بر حضور 
مردم لطمه خواهد زد و بر این موضوع تردید نیست. بنابراین بحث 

فراتر از ورود یک سری افراد است و موضوع کلیت نظام را شامل 
می شود. این رفتار در کلیت نظام و منافع ملی خلل ایجاد می کند. به 

هر حال شرایط به گونه ای است که کلیت نظام آسیب خواهد دید.
جایی برای عدول از هویت اصلاح طلبی وجود ندارد

آیا امکان دارد که اصلاح طلبان به دلیل آنکه نیروی کافی 
ندارند دوباره به سمت ائتلاف با نیروهای اعتدالی یا برخی از 
چهره های اصولگرا بروند. شما محتمل می دانید که شورای 
سیاستگذاری به این نتیجه برسد یا همچنان تأکید بر اصلاح 

طلب بودن است؟
شما اگر راهبرد اصلاح طلبان را که در شورای عالی سیاستگذاری 
تصویب شده است را مشاهده کنید، در آن راهبرد جایی برای عدول 

از هویت اصلاح طلبی وجود ندارد.

علی صوفی: 

ائتلاف جایی در راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان ندارد
اصلاح طلبان درحال حاضر شرایط بستن لیست را ندارند

کمیسیون اصل۹۰ و گزارش هایی که بایگانی می شود

تحقیق وتفحص های پرهزینه اما کم نتیجه

با وجود تهیه گزارش هایی در مورد پرونده های  کمیسیون اصل ۹۰ مجلس دهم 
مختلف به ویژه در حوزه اقتصادی، نتوانست آنچنان که باید انتظارها را برآورده سازد. در 
این دوره، برخی از موضوعاتی که در دستور کار کمیسیون قرارگرفت یا گزارش هایی که 
از این نهاد در صحن عمومی قرائت شد، به نتیجه ای مشخص نرسید. همچنین قرار بود 
کمیسیون به دیوان مستقلی برای انجام مسئولیت هایش مبدل شود که این فرایند هم 

تاکنون فرجامی نیافته است.
مجلس دهم در شرایطی تشکیل شد که فضای سیاسی کشور با روی کارآمدن دولت 
تدبیر و امید دچار تغییر و تحولات عمده ای شده بود. زمستان سیاسی به سرآمده بود 
و مردم طلیعه بهار پرنشاط سیاسی در کشور را مشاهده می کردند. تابستان داغ عرصه 
سیاست برای مردم با گره گشایی در عرصه سیاست خارجی آغاز شد؛ گره گشایی که 
تداوم آن در انتخاب مجلس به چشم می آمد. درواقع، حضور گسترده مردم جرقه امید را 

با گذر از ناامیدی ها روشن کرد.
فضای جدید سیاسی باعث شده بود که مردم بوی بهبود را احساس کنند و نسبت به 
حل مشکلات اقتصادی و ناکارآمدی ها در کشور امیدوار شوند. در اسفند ۹۴ انتخابات 
مجلس دهم با حضور گسترده مردم برگزار شد. اما با گذشت چند ماهی از مجلس 
دهم، برخی عملکردها نارضایتی هایی را به بار آورد. اینکه چرا این باور و اعتقاد و سپس 
نارضایتی در سطح جامعه شکل گرفت دلایل مختلفی دارد که موضوع مطلب حاضر 

نیست.
یکی از کمیسیون های مهم مجلس که در عملکرد نهایی هر دوره ای از مجالس اثرگذار 
است کمیسیون اصل ۹۰ قانون اساسی است. در اصل ۹۰ قانون اساسی تصریح شده 
»هرکس شکایتی از طرز کار مجلس یا قوه مجریه یا قوه قضائیه داشته باشد، می تواند 
شکایت خود را کتباً به مجلس شورای اسلامی عرضه کند. مجلس موظف است به این 
شکایات رسیدگی کند و پاسخ کافی دهد و در مواردی که شکایت به قوه مجریه یا قضائیه 
مربوط است رسیدگی و پاسخ کافی از آنها بخواهد و در مدت متناسب نتیجه را اعلام کند 

و در موردی که مربوط به عموم باشد به اطلاع عامه برساند.«
در آیین نامه های داخلی مجلس متناسب با اصل ۹۰ قانون اساسی، برای کمیسیون 
مربوط به این اصل وظایف متعدد و گسترده ای در نظر گرفته شده است. سامان دادن 
و کارآمدسازی مجلس و نمایندگان، بررسی طرز کار قوای مجریه و قضاییه و مجلس 
به  رسیدگی  همچنین  و  کمیسیون  مصوب  و  سالانه  مدون  برنامه های  براساس 
شکایت های مربوط به طرز کار مجلس، قوه مجریه و قوه قضایی از جمله وظایف مهم 

این کمیسیون است.
 مطالبه پاسخ کافی از مجلس، قوه مجریه و قوه قضائیه، اعلام نتیجه رسیدگی 
کمیسیون به عموم در مواردی که مربوطه به عموم مردم باشد، ارائه و اعلام نتیجه 
کمیسیون های  شده   قرائت  گزارش های  مورد  در  مجلس  به  کمیسیون  رسیدگی  
تخصصی، اعلام تخلف عملی دستگاه ها به مراجع صالحه قضایی جهت رسیدگی 
خارج از نوبت و اقدام قانونی نسبت به گزارش نهایی تحقیق و تفحص ها از دیگر وظایف 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی است. البته این کمیسیون دارای وظایف 

مهم دیگری هم است که باید در مطلب جداگانه به آن پرداخت.
با توجه به اهمیت و جایگاه کمیسیون اصل ۹۰ که وظیفه کارآمدسازی مجلس و 
ابزارهای نظارتی آن را بر عهده دارد عملکرد این کمیسیون می تواند در بهبود عملکرد 
نهادهای مختلف و مبارزه با فساد و تخلف حائز اهمیت باشد. از این رو بررسی عملکرد 

کمیسیون اصل ۹۰ در مجلس فعلی موضوع گزارش پیش رو است.
قرائت 1۲ گزارش در صحن علنی مجلس

»بهرام پارسایی« سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس یک سال پیش در گفت وگویی 
با  مرتبط  را   ۹۰ اصل  کمیسیون  به  شده  ارسال  شکایت های  بیشترین  رسانه ای 
خودروسازان دانست و بیان داشت: اکثر این شکایت ها به دلیل عدم تعهد خودروسازان 
به مشتریان است. قرار است کمیته ای از سوی مجلس و دولت موضوع شکایت های که 
انجام شده را بررسی کند. دو شرکت خودروسازی سایپا و ایران خودرو حدود 3۰۰ هزار 

خودرو پیش فروش کرده اما تحویل ندادند که باید این موضوع تعیین تکلیف شود.
»داود محمدی« رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی هم اواخر مهرماه 
در مصاحبه ای با بیان اینکه 1۲ گزارش از سوی کمیسیون اصل ۹۰ آماده شده، اظهار 
کرده است: پرونده های مهمی مثل زمین خواری، مسکن مهر، حقوق های نجومی، 
زلزله کرمانشاه از جمله این پرونده ها هستند. در حال حاضر هم ۴ پرونده را در دست 
اقدام داریم که تا قبل از پایان مجلس فعلی در صحن قرائت می شوند. پرونده مربوط به 
خودروسازان، پرونده سقوط هواپیمایی تهران- یاسوج، پرونده سیل در پنج استان کشور 

و پرونده محصولات تراریخته هم جزوه پروندهای در دست اقدام است.
خصوصی سازی  موضوع  پرورش،  و  آموزش  در  گرفته  صورت  تخلفات  بررسی 
شرکت های دولتی، پرونده قشم ایر و آتش سوزی پتروشیمی هم در زمره پرونده هایی 
است که کمیسیون اصل ۹۰ در سال های ابتدایی مجلس دهم رسیدگی کرده است. 
البته طبق درخواست هیات رئیسه مجلس، کمیسیون اصل ۹۰ موظف شده بود که 

گزارشی هم در مورد فساد سیاسی تهیه کند که تا به امروز خبری از این گزارش نیست.
یکی دیگر از مسائلی که پیرامون کمیسیون اصل ۹۰ در سال ۹6 مطرح شد و هنوز 
خبری از آن نیست فرایند تبدیل کمیسیون اصل ۹۰ به دیوانی مستقل برای افزایش 
قدرت عمل این نهاد بود که از دید برخی ناظران باید آن را جزو طرح های فراموش شده 

این کمیسیون به حساب بیاوریم.
تحقیق وتفحص های پرهزینه اما کم نتیجه

تحقیق و تفحص یکی از اختیارات نمایندگان مجلس است. به موجب اصل ۷6 قانون 
اساسی و مواد 1۹۸ تا ۲۰1 آیین نامه داخلی مجلس، وکلای ملت هر زمان تشخیص 
دهند که در سازمان یا ارگانی سوء عملکردی وجود دارد می توانند تحقیق و تفحص از آن 
را کلید بزنند و در نهایت گزارش پایانی خود را در صورت احراز تخلف و ضرورت تعقیب 

قضایی به منظور بررسی بیشتر به قوه قضائیه ارسال کنند.
سازمان  عملکرد  تبریز،  ماشین سازی  واگذاری  نحوه  درباره  موشکافی  و  واکاوی 
خصوصی سازی، وضعیت صنعت خودرو کشور، عملکرد وزارت جهاد کشاورزی، گمرک، 
واگذاری باشگاه های پرسپولیس و استقلال از جمله تحقیق و تفحص های مجلس دهم 
است؛ تحقیق و تفحص هایی که از مشکلات این نوع طرح ها در مجالس گذشته برکنار 

نمانده است.
حدود ۲۰۰ طرح تحقیق و تفحص از ابتدای مجلس دهم مطرح  شده است، اما 
بررسی ها نشان می دهد از این تعداد 16 طرح در کمیسیون و 13 مورد در صحن 
تصویب شده و تنها شش طرح به نتیجه نهایی رسیده است؛ مسئله ای که ناخرسندی 
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ را هم برانگیخته است.به گفته او، بسیاری از تحقیق و 
تفحص هایی که در مجلس انجام می شود، اثربخشی لازم را ندارد و منتج به نتیجه 
و  پیگیری  وظیفه  قانون  طبق  است  حالی  در  این  نمی شود.  کشور  برای  مطلوب 
به نتیجه رساندن گزارش های تحقیق و تفحص بیش از از هر نهادی برعهده خودِ 

کمیسیون یادشده است.
و  تخلفات مختلف  از  گزارش  تهیه  در  اصل ۹۰  مرور خلاصه عملکرد کمیسیون 
همچنین عملکرد این کمیسیون در قبال طرح های تحقیق و تفحص، این سوال را 
برجسته می کند که این گزارش ها چه ضمانت اجرایی دارند؟ به بیان بهتر گزارش های 
تهیه شده که با صرف وقت مجلس و هزینه هایی که به گفته برخی نمایندگان از حداقل 
سیصد میلیون تومان شروع می شود، به چه سرانجامی می رسد و آیا تنها قرائت گزارش ها 

در صحن علنی مجلس می تواند کارکرد نظارتی مجلس را تحقق ببخشد.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: گام پنجم گام پایانی کاهش تعهدات ما ذیل برجام 
بوده و اگر حرف ها ادامه یابد ایران در حال طراحی گام نهایی و موثرتری است و اگر روال 

ادامه یابد گام موثر را ایران برخواهد داشت . 
»سید عباس موسوی« صبح روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه، با گرامی 
داشتن یاد و خاطره تمامی جان باختگان پرواز بوئینگ ۷۵۲ و ابراز همدردی و تسلیت 
نسبت به این حادثه تلخ گفت: روز گذشته، روز غزه نماد مقاومت بود که یاد این روز و 
مقاومت مردم غزه و فلسطین را گرامی  می داریم. باید بدانیم مسئله اول جهان اسلام 

مسئله فلسطین است.  
وی ادامه داد: ایران همواره از حامیان مقاومت است و روز غزه را گرامی می داریم و به 
همین خاطر، یاد و خاطره سردار مقاومت، سردار شهید سپهبد سلیمانی را هم گرامی 

می داریم.  
 ظریف به داووس نمی رود

موسوی با اشاره به تحولات اخیر در حوزه دیپلماسی اظهار داشت: قرار بود آقای ظریف 
همین روزها برای شرکت در نشست مجمع جهانی اقتصاد در داووس به سوییس برود که 
به رغم دعوت رسمی و حضوری اولیه از ایشان، برنامه تنظیمی را به هم زدند و برنامه ای که 
توافق شده بود و ترتیبات دیگری را در نظر گرفتند که این سفر متاسفانه انجام نمی شود.  

ادعاهای اروپایی ها قابل قبول نیست
موسوی درباره فعال کردن سازوکار حل اختلافات از سوی سه کشور اروپایی ابراز 
داشت: ایران در برجام حضور دارد اما تعهدات خود را متوازن با تعهدات طرف مقابل 
کرده است. اینکه ایران یکطرفه در برجام باقی مانده، عبارت صحیحی نیست. ایران پس 
از خروج آمریکا از برجام اعلام کرد برای ایجاد توازن میان حقوق و تکالیف، حق دارد 

تعهداتش را کاهش دهد که آخرین گام آن طی روزهای گذشته برداشته شد.  
وی با بیان اینکه ادعاهای اروپایی ها قابل قبول نیست، عنوان کرد: ایران ماه ها قبل 
سازوکار حل اختلافات را براساس بند 36 اجرا کرد و ادعای اروپایی ها قابل قبول نیست. 
البته آنها می گویند مکانیزم ماشه را فعال کرده اند اما اشکالات فنی و حقوقی زیادی 

وجود دارد که به آنها اعلام کردیم و اقدام آنها پس از اقدام ایران است.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره واکنش احتمالی 
ایران به اجرای ماده 3۷ برجام یادآور شد: ایران به برجام پایبند است. آنچه برای ما 

اهمیت دارد، عمل طرف مقابل است که چیز خاصی از آنها مشاهده نشده است.
وی خاطرنشان کرد:گام پنجم گام پایانی کاهش تعهدات ما ذیل برجام بوده و اگر 
حرف ها ادامه یابد ایران در حال طراحی گام نهایی و موثرتری است و اگر روال ادامه یابد 

گام موثر را ایران برخواهد داشت . 
 وزارت خارجه هر آنچه می دانست را درباره FATF به نهادهای تصمیم گیر 

اعلام کرده است
موسوی درباره آخرین اقدام وزارت امور خارجه درخصوص تکمیل برنامه اقدام توافق 
شده با FATF بیان کرد: وزارت خارجه نه تصمیم گیر است و نه می تواند کاری کند. 
وزارت خارجه هر آنچه می دانست به نهادهای تصمیم گیر منتقل کرده است. جلسات 
توجیهی همراه با وزارت اقتصاد با بخش های مختلف از جمله مجمع تشخیص داشته ایم 

که عواقب و نگرانی ها را اعلام کردیم.  
وی اضافه کرد: به دلیل مسائل مختلفی که پیش آمده، آنها به جمع بندی نرسیده اند. 
نمی دانم چقدر وقت داریم اما کشور درگیر مسائلی است که علیرغم اهمیت این اولویت 
به آن پرداخته نشده است. ما امیدواریم تصمیم گیران، مصلحت کشور را به صورت دقیق 

و جدی مورد ملاحظه قرار دهند تا از این گذرگاه عبور کنیم.  
  اقدام موشکی ایران به اطلاع دولت عراق رسیده بود

این مقام وزارت امور خارجه درباره شکایت عراق از ایران به شورای امنیت به دلیل عدم 
توجه به حاکمیت ملی این کشور در پی حمله موشکی به دو پایگاه آمریکا گفت: پاسخ و 
اقدام دفاعی ما به آمریکایی ها به اطلاع دولت و نیروهای مسلح عراق رسیده بود. علت 

آنکه اینها بیانیه داده و شکایت کردند را باید از مقامات عراقی پرسید.  
موسوی با تاکید بر اینکه امنیت، حاکمیت ملی و تمامیت ارضی عراق برای ایران به 
عنوان همسایه و دوست و یار دیرینه عراق، مهم است، گفت: ما همواره خواهان عدم 
دخالت نیروهای بیگانه در این کشور بوده ایم. زمانی هم که ایران به دعوت عراق پاسخ 
داد و کمک هایی را کرد با دعوت دولت عراق بود که همگی بر این مسئله اذعان دارند و 

هنوز هم به نقش ایران در مبارزه با داعش اشاره می کنند.  
وی ادامه داد: اعلام کردیم که از هر جایی که علیه ایران و مقامات ما توطئه ای صورت 
گیرد، مورد هدف قرار می گیرد. برای ما مسجل شده بود که توطئه ترور سردار سلیمانی 
در پایگاه مورد نظر انجام شده است و با اطلاع دولت عراق اعلام کردیم آن پایگاهی  که 

علیه سردار ما توطئه شد و ایشان ترور شد، مورد هدف قرار می دهیم.
 ذوق زدگی بوریس جانسون برای ما قابل اعتنا نیست

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره اظهارات نخست  وزیر انگلیس مبنی بر توافق 
ترامپ اظهار داشت: همین که اسم یک فرد بر توافق گذشته می شود، نشان می دهد با 
شرایط آشنا نیستند. توافق با فرد معنا ندارد. ایران با اوباما توافق نکرد. وزیر خارجه ایران 
با جان کری دیدار نکرد بلکه با نماینده دولت آمریکا کرد و هر تعهدی که داده شد، تعهد 

دولت این کشور است.  
موسوی با بیان اینکه اظهارات جانسون که با ذوق زدگی ترامپ همراه شد، برای ما قابل 
اعتنا نیست، تصریح کرد: برجام می تواند نجات یابد در صورتی که همه طرف ها به آن 
پایبند باشند و حتی آمریکا هم می تواند به آن بازگردد. فکر نمی کنم ایران آمادگی داشته 
باشد با شرایطی که آنها در نظرشان است، مذاکره کند. توصیه ما این است که به این 

توافق پایبند باشند.  
با  آمریکا خاطرنشان کرد: در ملاقات هایی که ظریف  به  اروپا  باج دهی  وی درباره 
نمایندگان کشورهای اروپایی به ویژه جوزپ بورل به عنوان هماهنگ کننده عالی اتحادیه 
اروپا داشته است، نقش اروپا در حفظ برجام را یادآوری کردیم. ما به رغم خباثتی که در 
برخی از کشورهای اروپایی مشاهده می کنیم درب مذاکره با آنها بسته نشده است و توپ 

در زمین این کشورها است.  
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: با وجود بیانیه ها و اظهاراتی که اروپایی ها 
می کنند باید به تعهداتشان عمل کنند.  آنها در جریان نقطه نظرات ما هستند و ابتکارات 
ما به آنها انتقال داده شده است. اگر نیاز به اراده است، باید از طرف آنها باشد آنها هستند 
که باید تصمیم بگیرند می خواهند مستقل باشند یا به حرف قلدری مانند آمریکا گوش 

کنند.  
 ابتکارات درباره برجام به دلیل عدم اراده و استقلال اروپا به نتیجه نرسیده 

است
موسوی افزود: نتیجه همراهی اروپا با آمریکا این است که اگر نورث استریم را اجرا کنید، 
تحریم تان می کنم یا اگر ماشه را پیگیری نکنید، ۲۵ درصد به تعرفه ها اضافه می کنم. این 

حرف شنوی ها نتیجه قلدری است.  
وی با اشاره به راهکارها و ابتکارات ایران بیان کرد: از دل برجام راهکارهایی پیش پای 
آنها گذاشته شده است ولی ابتکارات آنها به دلیل مخالفت آمریکا و اینکه مجبورند با 

آمریکا هماهنگی کنند و از خود اراده و استقلالی ندارند، به نتیجه نرسیده است.
اتفاقاتِ یمن، یک جنگِ نابرابر است 

امور خارجه درباره عدم واکنش  و رسانه ای وزارت  رییس مرکز دیپلماسی عمومی 
کشورهای منطقه نسبت به پاسخ موشکی ایران به آمریکا یادآور شد: واکنش علنی 
بزرگ  به عنوان قدرت  ایران  اثبات شد  آنها  به  واکنش داشته اند.  اما قطعا  نداشتند 
منطقه ای در برابر به اصطلاح ابرقدرت جهانی دست بسته نیست و بلد است از خود 
دفاع کند. این اقدام ایران ضربه محکمی بود و استراتژیست ها و تحلیلگران منطقه ای و 

بین المللی روز به روز در حال باز کردن ابعاد آن هستند.  
موسوی درباره حملات سعودی به یمن هم عنوان کرد: آنچه در یمن رخ می دهد 

جنگ نابرابری است که یک طرف آن ائتلاف بین المللی به رهبری سعودی علیه ملت 
یمن است. در برابر جنگ و بحران در شرایط کنونی، دولت مستقر، انصارالله و ارتش یمن 
مجبور به دفاع از خود هستند. اینکه آنها علیه ایران اتهام زنی کنند کار همیشگی آنها 

است و برای ما تعجب برانگیز نیست و ما از دفاع مشروع ملت یمن هم دفاع می کنیم.  
وی درباره آخرین پیگیری ها درخصوص سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: ایران اعلام 
کرد براساس خطای انسانی این اتفاق ناگوار رخ داده است که گام مهمی بود. بعد از این 
اعلام، برخی از مسئولیت ها متوجه جمهوری اسلامی ایران است. براساس رایزنی هایی 
که در داخل و کشورهای ذینفع انجام می دهیم، اولویت ما انجام اقدامات انسانی است.  

 کشورها از سیاسی کردن ماجرای سقوط هواپیما پرهیز کنند
این مقام مسئول در وزارت خارجه با بیان اینکه ما از همان ابتدا اعلام کردیم آماده 
همکاری با کشورهای مختلف هستیم، اظهار داشت: اکثریت قریب به اتفاق قربانیان 
این واقعه، ایرانی بودند و دولت و ملت ایران از این بابت متاسف است. ما به کشورهایی که 
اتباعشان در آن هواپیما بودند، دسترسی کنسولی و ویزا برای هیات های فنی، کنسولی 

و تخصصی  داده ایم، اما عزدار اصلی ما هستیم.  
موسوی اضافه کرد: بررسی حادثه برای روشن شدن نکات حقوقی و فنی زمانبر است 
ولی ما آماده همکاری هستیم. امروز هم وزیر راه به اوکراین می رود که نشان دهنده 
اوج همکاری ایران در قبال ایران موضوعات است. دیگر کشورها از سیاسی کردن این 

موضوع باید پرهیز کنند چرا که چیزی گیرشان نمی آید.  
 اقدام سفیر انگلیس خلاف شئون دیپلماتیک و مشکوک بود

وی درباره خروج سفیر انگلیس از ایران و درخواست برای کاهش مناسبات با لندن 
تصریح کرد: در اینکه اقدام سفیر انگلیس خلاف شئون دیپلماتیک و غیرمتعارف 
بوده است، تردیدی وجود ندارد. وزارت خارجه ایران ایشان را احضار کرد و به ایشان و 
دولت انگلیس به شدت اعتراض کرد. علاوه بر این آقای ظریف و عراقچی توییت های 
به شدت تندی را منتشر کردند. بیانیه ای هم منتشر کردیم که  اقدام سفیر خلاف شئون 
دیپلماتیک و مشکوک بوده است. برخی از گروه های مردمی مطالباتی دارند که به حق 

هم هستند اما روندهای دیپلماتیک آداب خاص خود را دارد.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه سفیر انگلیس ترجیح داده است که ایران 
را ترک کند، خاطرنشان کرد: نمی دانیم موقت است یا به ایران بازمی گردد. ما دولت 
انگلیس را به بند پایانی بیانیه وزارت خارجه ارجاع می دهیم که در صورت تکرار این نوع 
اقدامات، واکنش مانند قبل نیست. دیپلمات های خارجی تا زمانی که در ایران هستند، 
مهمان ما هستند و دارای مصونیت هستند تا جایی که مقررات را رعایت کنند ولی آنها 

باید متوجه باشند اقدام خلاف قواعد دیپلماتیک انجام ندهند.
موسوی درباره اقدام دولت آلبانی در اخراج دو دیپلمات ایرانی ابراز داشت: دولت 
آلبانی در حال خطاهای پی در پی است. برخی اقدامات موجب سوء تفاهم شده است. 
ما اقدام آنها را که بدون ارائه هیچ مدرک و سندی بوده است، محکوم می کنیم و امیدوارم 

روابط خوب و قدیمی با آلبانی تخت تاثیر طرف ثالث قرار نگیرد.
وی اضافه کرد: روند کنونی مناسبات سازنده نیست. پاسخ ایران در حال نهایی شدن 

است. امیدواریم دولت آلبانی در رویکرد کنونی تجدیدنظر کند.
به وزارت خارجه  ایران در لندن  سخنگوی وزارت امور خارجه درباره احضار سفیر 
انگلیس هم گفت: پس از اعتراض تند ایران به دولت انگلیس و احضار سفیر این کشور 
به دلیل اقدام غیرمتعارف، سفیر ایران هم از سوی وزارت خارجه انگلیس احضار شد. 

اظهاراتی را مطرح کردند که وزارت خارجه در قالب بیانیه به آن پاسخ داد.
هنوز به ترور سردار سلیمانی پاسخ نداده ایم

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به این سوال که آیا مراحلی از انتقام سردار سلیمانی 
باقی مانده است، ابراز داشت: ترور سردار سیمانی با این اقدامات جبران پذیر نیست و 
اقدام ایران و ضربه ای که به پایگاه های عراقی زده شد، بخشی از اقدام ماست. موسوی 
در پاسخ به سوالی درباره همکاری احتمالی کشورهای منطقه در ترور سردار سلیمانی 
گفت: اگر به نتیجه برسیم کشوری با این اقدام مذبوحانه آمریکا همکاری شده است، 

تاوان آن را خواهد داد.
موسوی درباره سفر رئیس دومای روسیه به ایران هم گفت: این سفر از قبل برنامه ریزی 
شده بود و در حال نهایی شدن است. این سفر هفته آینده انجام می شود و براساس روابط 

خوب دو کشور در عرصه دیپلماسی پارلمانی است.
وی درباره خروج ایرلاین های خارجی از آسمان ایران خاطرنشان کرد: خروج ایرلاین ها 
اقدام شتابزده ای است که با گذشت زمان، امنیت آسمان ایران برای آنها اثبات می شود و 

آنها مجددا به کشور باز خواهند گشت.
ما ملت صلح طلب جنگ بلدیم 

موسوی با تاکید بر اینکه ایران جنگ  طلب نیست، عنوان کرد: ما ملت صلح طلب 
جنگ بلدیم. تاریخ ما پر از رشادت ها و حماسه ها است ولی ایران، کشوری اهل گفت وگو 
و صلح است. اگر تهدیدی علیه منافع ایران انجام شود، ایران دست بسته نیست و دست 

بسته نخواهد بود. با این حال ایران خواستار افزایش تنش در منطقه نیست.
وی با اشاره به بیانات رهبری یادآور شد: با آمریکایی ها دنبال مذاکره نیستیم و به دنبال 

جنگ نیستیم اما در برابر هر اقدام پاسخ جانانه خواهیم داد.
این دیپلمات درباره تلاش ها برای کاهش تنش میان ایران و آمریکا از سوی برخی از 
کشورها بیان کرد: کشورهایی که خواستار کاهش تنش میان ایران و آمریکا و کاهش 
تنش در منطقه هستند، باید ریشه تنش ها برگردند که این تنش چه زمانی، چرا و از سوی 

چه کسی شروع شده است.
وی در رابطه با آخرین وضعیت راه اندازی کانال بشردوستانه ایران و سوئیس اظهار 
برای  را  خود  آمادگی  می افتد،  اروپا  در  که  اتفاقاتی  از  فارغ  سوئیس  کشور  داشت: 
راه اندازی کانالی بشردوستانه اعلام کرده که امیدواریم از این طریق اقلام دارویی علاوه 

بر بخشی که خودکفا هستیم را بتوانیم از این کشور وارد کنیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا کاهش نظارت آژانس بر 
فعالیت های هسته ای در دستور کار ایران قرار دارد، تصریح کرد: در حال حاضر اطلاع 

ندارم اما اقدامات متعددی در دستور کار کشور قرار دارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

در صورت ادامه اقدامات اروپا، گامی موثرتر برمی داریم

فرمانده کل سپاه پاسداران با تاکید بر اینکه "شهید سلیمانی" زنده تر از قاسم سلیمانی و برای دشمن خطرناک تر از گذشته 
است، گفت: "حاج قاسم" دشمن را آواره و سرگردان کرده بود و مرد تغییر میدان موازنه در اوج نابرابری بود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه نیوز، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی در آیین معارفه فرمانده نیروی قدس سپاه که 
روز دوشنبه با حضور فرماندهان و مسئولین عالی رتبه نیروهای مسلح در ستاد فرماندهی کل سپاه برگزار شد، با بیان اینکه امروز 
یکی از تلخ ترین و غم انگیزترین تودیع های سپاه را تجربه می کنیم، اظهار داشت: ما امروز یک فرمانده بزرگ، اسطوره فراموش 

نشدنی و تکرارناپذیر که در بر دارنده جمیع فضایل الهی بود را تا عرش تودیع می کنیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران با تاکید بر اینکه سردار شهید قاسم سلیمانی تندیس مجسم آیات جهادی قرآن، عمود خیمه سپاه 
و مایه آرامش همه ما بود، بیان کرد: سردار سلیمانی با آن شکوه شخصیت و محبوبیتی که می تواند هر انسان بزرگی را به غرور 
کشاند، روز به روز متواضع تر از قبل بود،  در عین حال در برابر دشمن صلابتی بی مثال داشت و به معنای واقعی "اشداء علی 

الکفار" بود.
 سلامی، حاج قاسم را تربیت شده واقعی مکتب قرآن و اهل بیت )ع( توصیف و تصریح کرد: هرچند تنها بخشی از کرانه های 
شخصیتی سردار سلیمانی برای ما هویدا بود، اما تواضع و مهربانی در مواجهه با مردم، از این شهید والامقام تصویری زیبا و 

فراموش نشدنی نزد همگان ساخت.
حاج قاسم نه تنها زنده، بلکه حیات بخش و جریان ساز است 

وی با تاکید بر اینکه حاج قاسم نه تنها زنده، بلکه حیات بخش و جریان ساز است، اظهار کرد: همگان به وضوح مشاهده کردند 
که این سردار بزرگ با شهادت خود موج و حرکتی بی نظیر را نه تنها در ایران اسلامی بلکه در میان امت اسلام و سایر ملت ها 

ایجاد کرد.
فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه شهادت "سردار سلیمانی" آغاز سردار سلیمانی جدید است، گفت:  "شهید سلیمانی" زنده تر 

از قاسم سلیمانی و برای دشمن خطرناک تر از گذشته است.
سلامی، حاج قاسم را یک مکتب، راه و ستاره ای درخشان در سپهر افتخارات انقلاب اسلامی توصیف و خاطرنشان کرد: 
سردارشهید قاسم سلیمانی انتقام خود را قبل از شهادت چندین بار از دشمن گرفته بود؛ این فرمانده مجاهد کسی بود که برای 
اولین بار در تاریخ، جبهه وسیعی را در بلاد اسلامی علیه دشمنان گشوده بود و آمریکا و رژیم غاصب صهیونیستی را فرسوده کرده 
بود. وی افزود: پوسیدگی که امروز در روح، جسم و جان دشمنان مشاهده می کنیم، محصول سنت جدیدی است که حاج قاسم 
پایه گذاشت؛ این فرمانده بزرگ کاری کرد که دشمن هزینه می کرد و جبهه اسلام فایده و بهره آن را می برد؛ سردار سلیمانی 

دشمن را آواره و سرگردان کرده بود و مرد تغییر میدان موازنه در اوج نابرابری بود.
فرمانده کل سپاه  سپهبد شهید قاسم سلیمانی را مدیری توانا، اندیشمند، مدبر، مومن، شجاع، صریح و قاطع توصیف و 
تصریح کرد: این فرمانده بزرگ جبهه مقاومت در لبنان، سوریه، عراق، افغانستان و در بلاد اسلامی قدرت ساخت و مخاطرات 

ناشناخته ای را برای دشمنان امت اسلامی ایجاد کرد.
شهادت سردار سلیمانی  روح جدیدی در کالبد انقلاب اسلامی دمید

سلامی با بیان اینکه سردار شهید قاسم سلیمانی حجم وسیعی از سیاره زمین را به میدان مقاومت تبدیل کرد، گفت: در نظر 
حاج قاسم هیچ معادله ای غیرقابل حل نبود؛ همیشه در قلب خطر، کوه آرامش و وقار بود ودشمنان را به شکست کشانده بود.

وی افزود: تصور غلط دشمن این بود که اگر این سردار رشید سپاه اسلام را ترور کند، ماجرا تمام خواهد شد؛ اما همگان دیدند 
خون این شهید والامقام و حضور ۵۰ میلیونی مردم زیر تابوت وی، تمامی توطئه ها و ترفندهای شوم دشمن را بر باد داد و حرکت 

جدیدی را آغاز کرد.
فرمانده کل سپاه از شهادت سردار سلیمانی به عنوان روح جدیدی که در کالبد انقلاب اسلامی دمیده شد، یاد کرد و یادآور 

شد: یاران شهید سلیمانی امروز سربلند، مقتدر و زنده هستند، تفکر حاج قاسم در ذهن آنها سرشار است و این راه ادامه دارد.

سردار سلامی در آیین معارفه فرمانده نیروی قدس سپاه:

سردار سلیمانی مرد تغییر میدان موازنه در اوج نابرابری بود



طرح:مهدی عزیزی 

بازم رکورد زدیم! 

هر ایرانی 4 کارت بانکی !
بانک های ایرانی تا آبان  امسال حدود 3۲1 میلیون کارت بانکی صادر کرده اند.به گزارش ایسنا، در 
حال حاضر نزدیک به تمامی افرادی که اقدام به باز کردن یک حساب در بانک ها می کنند، کارت بانکی 
مرتبط با این حساب را نیز از بانک درخواست می کنند. البته در عین حال برخی از حساب های بانکی 
نیز دارای کارت بانکی نیستند که این حساب ها معمولا برخی حساب های مشترک یا حساب هایی 
است که برای پس انداز افتتاح می شوند.آمار بانک مرکزی حاکی از آن است که تا پایان آبان امسال، 
بانک های ملی، ملت و سپه بیشترین کارت های بانکی را صادر کرده و در اختیار مردم قرار داده اند.این 
آمار همچنین نشان می دهد که تا این مدت در مجموع، بانک ها رقمی بالغ بر ۲1۹ میلیون و 33۵ هزار 
کارت برداشت بانکی صادر کرده اند.بیشترین تعداد کارت های بانکی در این میان مربوط به بانک ملی 
ایران به تعداد 3۹ میلیون و ۵۴۷ هزار است و پس از آن بانک سپه با ۲۷ میلیون و ۲1۲ در رتبه دوم 

بیشترین کارت های صادره بانکی قرار گرفته است.

پیکر 7 شهید سانحه هوایی هنوز شناسایی نشده 
مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران اعلام کرد: تاکنون هویت 16۹ نفر از شهدای سانحه هواپیمای 
اوکراینی مشخص شده، اما هویت ۷ تن دیگر به دلیل عدم دریافت پروفایل دی. ان. ای شناسایی نشده 
است.مهدی فروزش روز دوشنبه در شورای اداری استان تهران به اقدامات انجام شده برای شهدای 
هواپیمای اوکراینی در پزشکی قانونی اشاره کرد و از شناسایی هویت 16۹ نفر از آنان خبر داد.وی 
افزود: به محض آنکه از حادثه سقوط هواپیما مطلع شدیم در کمتر از 1۵ دقیقه مدیریت بحران پزشکی 
قانونی در محل سانحه حضور پیدا کرد.فروزش اظهارداشت: در روز حادثه تا ساعت 11 تمامی قطعات 
اجساد جمع آوری و به محل سوله مدیریت بحران پزشکی قانونی برای تشخیص هویت منتقل شد. وی 
تاکید کرد: در این مدت یک هزار و 1۰۰ نمونه و قطعه بدن شهدای هواپیما شناسایی شد و در کنار 
هم قرار گرفت و در نهایت نخستین پیکر ۵ روز بعد حادثه به خانواده آنان تحویل شد.فروزش یادآورشد: 

شناسایی هفت پیکر باقی مانده به خاطر تاخیر در ارسال پروفایل دی. ان. ای از دیگر کشورهاست.

دستگیری عوامل کیک های آلوده 
وزیر کشور با اشاره به بررسی موضوع وجود قرص در کیک های خوراکی از سوی ناجا و وزارت 
اطلاعات، گفت: عده ای از افراد این کار را بعد از خرید کیک انجام داده بودند که بازداشت هم شدند 
و برخی آن را برای کار تفریحی انجام داده بودند. عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور عصر دیروزدر 
پایان جلسه ستاد هماهنگی اطلاع رسانی اقتصادی کشور در مورد اخبار منتشر شده مبنی بر وجود 
سم در برخی شیرهای مورد استفاده در جامعه، گفت: متاسفانه در صداوسیما مصاحبه غیر تخصصی 
انجام شد که مجری تخصص نداشت و کارشناس هم ملاحظات لازم را نداشت.وی ادامه داد: از وزارت 
صمت و بهداشت و دستگاه ها دعوت کردیم، دستگاهای اجرایی و کارشناسان نسبت به این موضوع 

اطمینان دادند که بالاترین استانداردها در تولید شیر رعایت می شود و جای هیچ نگرانی نیست.

منشاء بوی نامطبوع تهران شناسایی شد
در  پاک  هوای  جلسه  آخرین  اساس  بر  گفت:  تهران  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری تهران سه مجموعه آرادکوه، دام گستر و فاضلاب جنوب تهران کانون انتشار بوی نامطبوع 
پایتخت است. محمد تقی زاده با اشاره به اینکه یک مجموعه دانشگاهی در این زمینه تحقیق می 
کند، افزود: هدف از تشکیل این مجموعه علمی بررسی سهم هر یک از این واحدها در انتشار بوی 

نامطبوع پایتخت است.

ادعای عجیب دایی در فدراسیون فوتبال
علی دایی که یکی از گزینه های اصلی سرمربیگری در تیم ملی فوتبال ایران است، بعدازظهر دیروز 
وارد ساختمان فدراسیون فوتبال شد تا شائبه انتخابش به عنوان جانشین مارک ویلموتس قوت بگیرد.
خبرنگاران برای پیگیری این موضوع لحظاتی با علی دایی همکلام شدند.دایی درباره انتخابش به 
عنوان سرمربی تیم ملی گفت: برای تیم ملی کسی با من صحبت نکرده است و الان هم برای جلسه 

کمیته استیناف اینجا هستم.

عزل سرپرست سازمان جوانان جمعیت هلال احمر 
دبیرکل جمعیت هلال احمر، "رضا بامداد" را از سمت سرپرستی سازمان جوانان جمعیت هلال 
احمر برکنار و علی حیدری نجات را به عنوان سرپرست این سازمان منصوب کرد.به گزارش تسنیم، 
محمودرضا پیروی دبیرکل جمعیت هلال احمر اقدام به برکناری رضا بامداد از سرپرستی سازمان 
به عنوان  را  جوانان جمعیت هلال احمر کرد؛ همچنین پیروی در حکمی علی حیدری نجات 

سرپرست سازمان جوانان جمعیت هلال احمر منصوب کرد.

1۰ میلیون موتورسیکلت برقی می شوند
 مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توانیر گفت: طرح برقی کردن وسایل حمل و نقل عمومی 
آغاز شده و در گام نخست 1۰ میلیون موتورسیکلت فعال، برقی می شوند. »محمد حسن متولی 
زاده« در مراسم امضای تفاهم نامه استفاده از مولدهای مقیاس کوچک نظامی و انتظامی در پیک 
تابستان با حضور رییس سازمان بسیج مهندسین صنعتی کشور افزود: اجرای این طرح کاهش 
هزینه سوخت سالانه برای هر موتورسیکلت از 6 میلیون تومان به 6۰۰ هزار تومان را به همراه 

خواهد داشت.

مجلس از توضیحات ظریف قانع شد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی سوال جواد 
ساداتی نژاد از وزیر امور خارجه در رابطه با اقدامات انجام شده از سوی این وزارتخانه برای مقابله با 
اقدامات مداخله جویانه دشمنان را بررسی کرده و در نهایت نمایندگان با 11۲ رای موافق، ۵3 رای 
مخالف و چهار رای ممتنع از 1۹۴ نماینده حاضر در جلسه از توضیحات وزیر امور خارجه مانع شدند.

عذرخواهی زاهد فر از استقلال و هوادارانش 
محمدحسین زاهدی فر داور لیگ برتر فوتبال گفت: بنده شهامت این را دارم که از جامعه فوتبال، 
باشگاه استقلال و هوادارانشان معذرت خواهی کنم و قطعاً تلاشم را می کنم که در آینده اشتباه 

تأثیرگذاری نداشته باشم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

۱5 کشته ومجروح در واژگونی اتوبوس درسلفچگان
فرمانده انتظامی استان قم گفت: بر اثر برخورد اتوبوس "اصفهان - رشت" با نیوجرسی در کیلومتر ۵ 

محور سلفچگان،3 نفر در دم جان باخته و 1۲ نفر نیز به شدت مجروح شدند. 
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: ساعت 3 بامداد دیروز برابر اعلام مرکز پیام استان مبنی بر وقوع 
حادثه رانندگی در محور "سلفچگان-ساوه" کیلومتر ۵، بلافاصله گشت پلیس راه فرماندهی انتظامی 
استان قم به محل اعزام شد. وی گفت: با حضور مأموران مشخص شد، یک دستگاه اتوبوس پس از برخورد 
با نیوجرسی از جاده خارج که بر اثر آن، راننده و ۲ نفر سرنشین زن این خودرو در دم فوت و 1۲ نفر نیز به 
شدت مجروح شده اند. سردار آقاخانی تصریح کرد: در ادامه برابر هماهنگی های صورت گرفته، اکیپ 
هایی از هلال احمر و اورژانس در محل حادثه حضور یافته و پس از امداد رسانی اولیه بلافاصله مجروحان به 
مراکز درمانی استان اعزام شدند. وی اضافه کرد: در بررسی مأموران مشخص شد، اتوبوس در مسیر جنوب 

به شمال از مبدأ اصفهان به مقصد رشت و رامسر در حرکت بوده که در این محور دچار سانحه می شود.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه کارشناسان علت حادثه را عدم توجه به جلو اعلام کرده اند، 
گفت: با توجه به فصل زمستان و احتمال یخ زدگی و لغزندگی جاده ها رانندگان با سرعت مطمئنه حرکت 
کرده و از عجله و شتاب بی مورد خودداری کنند. بر اساس گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، 1۰ دستگاه 
آمبولانس اورژانس به محل حادثه اعزام شد و مصدومان به مراکز درمانی نکویی - فرقانی و امام رضا)ع( قم 
منتقل شدند. حال چند تن از مصدومان وخیم گزارش و یک تن نیز دچار قطع عضو شده است. آقایان 
محسن سورانی، فاروق جلالی، حفیذ جلالی و سیروس علیزاده به بیمارستان امام رضا)ع( منتقل شدند. 
همچنین خانم ها عاطفه براتی، آتنا شریفی، زهرا اشرف زاده و مهتاب علیان و آقایان هوشنگ پرکوار، مجید 

فلاحتی، حسین غلامرضایی و فردی به نام سجاد نیز به بیمارستان فرقانی جهت مداوا اعزام شدند.

سرپرست پلیس راهور استان قم  مطرح کرد

توصیه های برای رانندگی بر خطر در شرایط مه آلود
سرپرست پلیس راهور استان قم، بر ضرورت توجه رانندگان به هشدارهای پلیس جهت رانندگی در 

شرایط آب و هوایی مه آلود تاکید کرد. 
 سرهنگ "علی حسن قیصری اظهارداشت: در حال حاضر با توجه به شرایط جوی و لغزنده بودن معابر 
و همچنین وجود مه غلیظ، یکی از خطرناکترین شرایط آب و هوایی است که رانندگان با آن مواجه و درواقع 
آن را تجربه می کنند. وی افزود: قرار گرفتن در مه غلیظ باعث کاهش دید راننده می شود و توصیه بر این 
است که حتی الامکان از رانندگی در شرایط مه آلود خودداری شود و اگر هم ضرورت به انجام سفر هست، 
با حداقل سرعت رانندگی کنند و استفاده از چراغ مه شکن و در صورت نداشتن چراغ مه شکن از چراغ 
جلو با نور پایین استفاده شود. سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: در صورت مواجهه با ترافیک در مه 
غلیظ در صورتی که این امکان وجود دارد وسیله نقلیه را در جای مناسبی پارک کنید و تا زمانی که فاصله 
ایمن از مسیر مقابل مشاهده نشد حرکت نکنید، در حین حرکت هم از خطوط وسط و کنار معابر برای ادامه 
مسیر استفاده کنید. سرهنگ قیصری اضافه کرد: موضوع بعدی اینکه در صورت بخار کردن شیشه جلو 
دستگاه تهویه خودرو که باد مستقیم به روی شیشه پرتاب می کند تنظیم و استفاده شود، یا شیشه سمت 
راننده مقداری پایین بیاید تا بخار حاصله ازبین برود و مانع دید نشود و با استفاده از چراغ ها و فلاش، 
حضور خودتان را به دیگران مخصوصاً عابرین پیاده اعلام کنید. سرپرست پلیس راهور استان افزود: رعایت 
سرعت مطمئنه و رعایت فاصله طولی و قرار دادن زمان بیشتر برای سفرهای درون و بیرون شهری و بستن 
کمربند ایمنی و توجه به هشدارهای پلیس از مهمترین الزامات برای رانندگی در آب و هوای مه آلود است، 

تردد موتورسواران هم در این شرایط برابر قانون اکیداً ممنوع است.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبر داد

کشف محموله ۲5 میلیارد ریالی پارچه قاچاق 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف محموله ۲۵ میلیارد ریالی پارچه قاچاق در 

قم خبر داد.
سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهار داشت: مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم 
یک دستگاه کامیون مشکوک به حمل کالای قاچاق در حال تردد در یکی از محور مواصلاتی استان توقیف 
کردند. وی گفت: در ادامه با بررسی های صورت گرفته مشخص شد خودرو مذکور در یکی از استان غربی 
کشور به مقصد استان البرز بارگیری شده اما آدرس فرستنده و گیرنده کالا در بارنامه به صورت سوری ثبت 
شده است. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: سپس کامیون به اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان منتقل و با تخلیه آن تعداد یک هزار و ۷1۲ طاقه پارچه کشف شد.

وی اضافه کرد: کارشناسان اداره کل گمرکات استان ارزش کالای مکشوفه قاچاق را حدود ۲۵ میلیارد 
ریال اعلام کردند. سرهنگ قهرمانپور افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت:  
اجرایی شدن مصوبات ستاد اقتصاد مقاومتی استان، 
و  زیرساخت ها  ایجاد  دربحث  بسیاری  تحولات  منشا 
صدور مجوزهای لازم برای سرمایه گذاری است و حوزه 

تولید قم را متحول می کند.
پیگیری  درجلسه  دوشنبه  روز  غضنفری  مهرداد 
مصوبات ستاد اقتصاد مقاومتی قم بیان کرد: حضور 
آقای نهاوندیان به نمایندگی از دولت در جلسات این 
ستاد،  یک فرصت مطلوب برای رشد و توسعه اقتصاد 
استان است و همه دستگاه های متولی باید با استفاده 
از ظرفیت ایجادشده برای اجرایی شدن مصوبات این 

ستاد تلاش کنند.
وی افزود: اگر مصوبات جلسات ستاد اقتصاد مقاومتی 

استان توسط دستگاه های مرتبط به سرعت پیگیری و 
نتیجه آن ارائه شود،  با استفاده از فرصت حضور نماینده 
دولت دراین جلسات می توان این طرح ها را در سطح 

ملی پیگیری و مشکلات آن را رفع کرد.
وی ادامه داد: همه دستگاه های اجرایی استان باید 
از  نحو  بهترین  به  سال جاری  از  باقی مانده  درفرصت 
منابع مالی اختصاص  یافته به قم استفاده کنند و برای 
سال آینده به دنبال جذب اعتبارات بیشتر برای سرعت 

بخشیدن به روند توسعه اقتصادی استان باشند.
برای  و مدارک موردنیاز  اسناد  اگر  غضنفری گفت: 
فعالیت های اقتصادی در استان به سرعت آماده شود،  
امکان استفاده از منابع جذب نشده سایر استان ها برای 
قم نیز امکان پذیر است که در همین رابطه دستگاه های 

داشته  موضوع  این  به  بیشتری  اهتمام  باید  متولی 
باشند.

وی بیان کرد: فعالیت های اقتصادی و مالی دراستان 
همه  و  باشد  منسجم  برنامه  و  راهبرد  اساس  بر  باید 
دستگاه های مرتبط باید مشخص کنند که برای سال 

آینده چه اهدافی را دنبال خواهند کرد.
وجود  به  خود  ازسخنان  دیگری  دربخش  وی 
زیرساخت های لازم برای تبدیل پهنه صنعتی نیزار قم 
به شهرک صنعتی اشاره کرد و ادامه داد: تبدیل شده 
پهنه صنعتی نیزار به شهرک صنعتی برای تشویق بیشتر 
بخش خصوصی به سرمایه گذاری درآن و برخورداری 
فعالان اقتصادی از برخی امتیازات شهرک های صنعتی 

بسیار مؤثر است و این طرح بار مالی ندارد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

اجرای مصوبات ستاد اقتصاد مقاومتی حوزه تولید قم را متحول می کند

رئیس اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با تاکید بر اینکه نظارت بر 
اجرای پروژه های بیولوژیکی توسط کارشناسان این اداره انجام می شود، از موفقیت بیش از 

۹۰ درصدی پروژه های بیولوژیکی در استان قم خبر داد
از  را  قم  استان  سطح  در  بیابان زدایی  پروژه های  بر  نظارت  و  اجرا   ، آبروش  صادق 
رسالت های اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم برشمرد و اظهار 
کرد: نظارت، حفاظت و قرق عرصه های بیابانی که نهال کاری در آن ها انجام شده است 
توسط اداره بیابان دنبال می شود که یگان حفاظت رسالت نظارت مقیم بر اجرای عملیات 
حفاظت و قرق عرصه های نهال کاری شده را بر عهده داشته و نظارت عالی بر عهده اداره 

بیابان خواهد بود.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از ۲۷۹ هزار هکتار از عرصه های بیابانی و مستعد بیابانی 
شدن استان قم مورد مطالعه قرار گرفته است،  اضافه کرد: بر اساس این مطالعات بیش از 
۷۵ هزار هکتار از عرصه های بیابانی و مستعد بیابانی شدن استان قم نیازمند حفاظت و 

رعایت سیستم چرایی است.

رئیس اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در سال یک یا 
دوبار قرق را آزاد می کنیم تا از چوبی شدن بوته جلوگیری و به جوان سازی کمک کنیم و 
در این راستا مرتع را مورد چرا قرار می دهیم و با استفاده از کودپاشی که توسط حیوانات 
انجام می شود ظرفیت عرصه را افزایش می دهیم. وی خاطرنشان کرد: اجرای پروژه های 
بیابان زدایی بعد از تامین اعتبار با استفاده از اعتبارات ملی و استانی، با استفاده از روند به 

مناقصه گذاشتن پروژه ها و بکارگیری کارشناسان متخصص دنبال خواهد شد.
آبروش با تاکید بر اینکه نظارت بر اجرای پروژه ها توسط کارشناسان اداره بیابان انجام 
اجرای  موفقیت  بالای  درصد  قم  استان  ویژگی های  از  یکی  کرد:  تصریح  می شود، 
پروژه هاست چراکه بعد از اتمام عملیات بیولوژیک شاهد سبزینگی بیش از ۹۰ درصدی 

عرصه های اجراشده هستیم.
وی با اشاره به آمارهای اعلامی از سوی دفتر امور بیابان سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور گفت: بر اساس این آمار استان قم با توجه به وسعت محدود نسبت به 

سایر استان ها، در زمینه اجرای عملیات بیولوژیک در گروه برترین ها قرار دارد.

رئیس اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد 
موفقیت بیش از ۹۰ درصدی پروژه های بیولوژیکی در استان قم 

 رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: اجرای طرح تقاطع غیر همسطح بلوار شهید 
کیوانفر با خیابان امام خمینی )ره( قم منتفی نیست، و اخباری که طی دیروز در صدا و 

سیما استان مطرح شده صحت ندارد و باید اصلاح شود.
عبدالله جلالی روز دوشنبه دریکصد و بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر 
قم اظهار داشت: طرح فوق تمامی مراحل قانونی خود را طی کرده و تصویب و عملیات 

اجرایی و شمع گذاری آن نیز آغاز شده و جای هیچ تردیدی برای اصل طرح نیست.
وی بیان داشت: از آنجایی که طرح های شهری منجر به اختلال در عبور و مرور می شود، 
باید طرح انحراف ترافیکی تهیه شود تا بتواند آمد و شد را در سطح شهر مدیریت کند.آنچه 
که در جلسه اخیر شورای حمل و نقل و ترافیک استان مطرح شد، این بود که طرح انحراف 

ترافیکی مورد تصویب قرارگیرد.
وی یادآور شد: این موضوع به رای گذاشته شد، و ما در اینکه باید در مورد هر طرحی 
اظهار نظر کارشناسی شود، هیچ تردیدی نداریم و خوشحال نیز خواهیم شد و اینکه برای 
اعضای شورای ترافیک این حق است که نظر بدهند و رای بدهند نیز هیچ تردیدی نداریم.
رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: طرح انحراف ترافیک درکمیته فنی شورای ترافیک 

تایید و در جلسه شورای ترافیک ارائه شد.
وی افزود: اتفاقی که در این جلسه افتاد این بود که بدون طرح موضوع درخصوص اینکه 
طرح انحراف ترافیکی در کمیته فنی مورد تایید و تصویب قرار گرفته و همچنین بدون اینکه 
اعضا اظهار نظری داشته باشند و یا دلایل مخالفتی را مطرح کنند و به این طرح اشکالی 

بگیرند، رای گیری شد و طرح انحراف ترافیکی رای نیاورد.
وی تصریح کرد: معنای این اقدام این است که معاونت فنی و عمرانی و شهرداری باید 

یک اصلاحی را با فوریت نسبت به طرح داشته باشند و مجددا درخواست جلسه بکنند.
جلالی تاکید کرد: درحال حاضر هیچ مانعی برای اجرای طرح مذکور وجود ندارد، چون 

شمع گذاری درحال انجام است.
وی بیان کرد: درخواست ما این است که به اصل اجرای طرح پرداخته نشود، چون از آن 
عبور شده است، از این رو بحث انحراف ترافیکی برای اجرای طرح و روش اجرای طرح و 

اینکه عبور و مرور مختل نشود، مطرح می باشد.
جلالی گفت: معاونت فنی و عمرانی شهرداری قم همچنین باید جدول زمان بندی 
طرح یاد شده را مشخص کند تا با توجه به اهمیت و موقعیت طرح با یک فاصله زمانی 

مناسب به لحاظ کیفیت طرح و کوتاه کردن زمان اجرای طرح مدیریت شود.
وی همچنین درپایان با تشکر ویژه از استاندار قم برای مدیریت جلسه شورای حمل و 
نقل و ترافیک استان گفت: ما هیچ نگرانی نمی بینیم، در آینده طرح را ارائه خواهیم داد، 
اگر اشکالی بر طرح دارند، می توانند اظهارنظر کنند تا اصلاح شود، و مسائل قانونی طرح 

انحراف ترافیکی نیز طی شود.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پروژه تقاطع شهید کیوانفر قطعاً 
اجرا می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با توجه به رأی قطعی شورای 
حل اختلاف استان پروژه تقاطع غیرهمسطح خیابان امام خمینی)ره( و بلوار 
شهید کیوانفر اجرا شده و تنها طرح پیشنهاد شهرداری برای انحراف ترافیک 
بازنگری می شود. عباس ذاکریان با اشاره به حواشی اجرای پروژه تقاطع خیابان 
امام خمینی)ره( و  خیابان شهید کیوانفر اظهار داشت: این پروژه بیش از 11 
ماه در کمیته ترافیک استان متوقف مانده است. وی با یادآوری پروسه طی شده 
این پروژه افزود: با وجود تصویب شورای اسلامی شهر قم و سپس تصویب کمیته 
ترافیک استان و در نهایت رأی قطعی شورای حل اختلاف استان برای اجرای این 
پروژه، اما هنوز حواشی آن تمام نشده و کمیته ترافیک استان مانع آغاز عملیات 
جلسه  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل   معاون  است.  طرح شده  عمرانی 
روزیکشنبه کمیته ترافیک استان را با ریاست استاندار و حضور شهردار قم مورد 
توجه قرار داد و تصریح کرد: در این جلسه تنها طرح انحرافی اجرای پروژه به بحث 

گذاشته شد و با تأکید استاندار این طرح اجرا خواهد شد.
طرح انحراف ترافیکی اصلاح خواهد شد 

وی این طرح را مطابق طرح جامع ترافیک و طرح تفصیلی شهر دانست و 
تأکید کرد: با اجرای این پروژه ترافیک خیابان امام خمینی )ره(، میدان سعیدی 
و خیابان اراک مدیریت  شده و یکی از اولویت های مشخص شده در طرح جامع 
ترافیک شهر قم است. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: با 
اجرای این پروژه خیابان زینبیه نیز به  عنوان یکی از دسترسی های ایستگاه راه آهن 
بازآفرینی شده و علاوه بر احیای دسترسی به ایستگاه  بسیاری از مشکلات و 

آسیب های اجتماعی این منطقه نیز حل می شود.
وی با گلایه از حواشی ایجاد شده در آغاز عملیات اجرایی این طرح خاطرنشان 
کرد: موضوع حفظ هویت تاریخی خیابان امام خمینی)ره( به عنوان تنها خیابان 
حرم نمای قم عامل ایجاد حواشی این پروژه بوده در حالیکه طرح ارائه شده بر 
حفظ هویت این خیابان تأکید دارد. ذاکریان عدم تصویب طرح انحراف ترافیک را 
در جلسه شورای ترافیک استان مانعی بر اجرایی شدن این پروژه ندانست و تأکید 
کرد: اصل پروژه با توجه به رأی قطعی شورای حل اختلاف و اخذ تمام مصوبه های 
لازم اجرا شده و تنها طرح انحراف ترافیک پیشنهاد شهرداری دراین جلسه  تصویب 
نشد. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: متأسفانه در حالی طرح 
انحراف ترافیک پیشنهادی از طرف شهرداری در جلسه دیروز تصویب نشد که در 

جلسه قبل شورای ترافیک استان این طرح تصویب  شده بود.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

اجرای خطوط لرزاننده در ۱۰ نقطه 
حادثه خیز شهر قم

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای خطوط لرزاننده 
در ده نقطه از سطح شهر به منظور آرام سازی ترافیک و با تصویب کمیته فنی و 

اجرایی شورای ترافیک استان خبر داد. 
به منظور  ترافیک شهرداری قم گفت:    و  و نقل   مدیر عامل سازمان حمل 
آرام سازی ترافیک در ده نقطه از سطح شهر که به تصویب کمیته فنی و اجرایی 

شورای ترافیک رسید خطوط اکستروژن )لرزاننده( اجرا شد.
به منظور  این خطوط گفت:  و مزایای اجرای  به اهداف  با اشاره  علی نیک 
آرام سازی تردد شهروندان در معابری که میانگین سرعت بالایی داشتند، سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اقدام به اجرای خطوط لرزاننده )اکستروژن( 

نمود تا با هشدار به رانندگان باعث کاهش سرعت در این معابر شود.
از دلایل اصلی تصادفات در معابر شهری تجاوز  وی خاطرنشان کرد: یکی 
رانندگان از سرعت مجاز می باشد که عموماٌ منجر به برخورد، سانحه و در نتیجه 
ایراد صدمه به شهروندان می شود که این سازمان به عنوان یکی از متولیان ترافیک 
شهری آرام سازی معابر را به عنوان یکی از وظایف و مأموریت ها خود دنبال می کند.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم عنوان داشت: آرام سازی 
معابر شهری به روش های متفاوتی از جمله نصب چراغ، تابلو، سرعت کاه و غیره 
امکان پذیر است و یکی از بهترین این روش ها اجرای خطوط لرزاننده است که با 
ایجاد صدا و لرزش در خودرو به راننده هشدار می دهد تا از سرعت خود کاسته 
و آرام تر حرکت نماید. نیک همچنین با اشاره به استفاده از تکنولوژی های روز در 
اجرای پروژه های ترافیکی گفت: در سازمان حمل و نقل و ترافیک با بسیج کلیه 
امکانات موجود و استفاده از علم روز در زمینه ترافیک تمام تلاش خود را در جهت 

افزایش ایمنی معابر و شهروندان به کار گرفته می شود.
وی عنوان داشت:  اجرای خطوط لرزاننده در ده نقطه شهر با اعتباری بیش از ۲ 

میلیارد و پانصد میلیون ریال اجرا شده است.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم :

روند اجرایی پروژه تقاطع کیوانفر با 
قدرت پیگیری می شود

معاون فنی و عمرانی شهردار قم با اشاره به مطالب مطرح شده در برخی رسانه ها 
در خصوص رد اصل اجرای پروژه تقاطع کیوانفر در جلسه اخیر شورای ترافیک 
استان گفت: طرحی که رد شده تنها مربوط به انحراف ترافیکی برای اجرای 
پروژه بوده و اصل اجرای پروژه همچنان پابرجا بوده و پیمانکار اقدامات اجرایی را 

همچون سابق پیش می برد.
 عباس حلوائی زاده با اشاره به وضعیت اجرای پروژه تقاطع شهید کیوانفر و 
خیابان امام خمینی)ره( اظهار کرد: با مصوبه شورای اسلامی شهر قم مقرر شده 
که پروژه تقاطع کیوانفر هرچه سریع تر از سوی شهرداری اجرایی شود که این 
مصوبه در هیات تطبیق فرمانداری رد شد و با اصرار اعضای شورای شهر در نهایت 

مهر تایید بر اجرای آن در هیات حل اختلاف زده شد.
وی با بیان اینکه شهرداری به سرعت اقدامات اولیه برای اجرای این پروژه را در 
دستور کار قرار داد تصریح کرد: پس از تایید طرح و انتخاب پیمانکار، تجهیز کارگاه 

و اقدامات اولیه برای آغاز عملیات عمرانی صورت گرفت.
معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه طرحی از سوی مشاور پروژه برای انحراف 
ترافیک محور برای عملیات عمرانی آماده شده است افزود: در نشست اخیر 
شورای ترافیک استان این طرح از سوی شهرداری ارائه شد و دفاع لازم از آن 
صورت گرفت. وی ادامه داد: اما با وجود دفاعیه مشاور و پیش بینی ابعاد مختلف 

ترافیک محور، طرح مورد تایید اعضای شورای ترافیک قرار نگرفت.
حلوائی زاده با اشاره به مطالب مطرح شده در برخی رسانه ها در خصوص رد 
اصل اجرای پروژه در شورای ترافیک استان گفت: طرحی که رد شده تنها مربوط 
به انحراف ترافیکی برای اجرای پروژه بوده و پس از رفع اشکالات مجدد به شورای 

ترافیک ارائه خواهد شد.
پیمانکار  و  بوده  پابرجا  پروژه همچنان  تأکید کرد: اصل اجرای  حلوائی زاده 

اقدامات اجرایی را همچون سابق پیش می برد.

شهردار منطقه شش قم خبرداد

رفع گره های ترافیکی وتسهیل در 
عبور و مرور شهری

شهردار منطقه شش قم از رفع گره های ترافیکی و تسهیل در عبور و مرور شهری 
در سطح این منطقه خبر داد.

 علی حاتمی فرد شهردار گفت: اصلاح و بازگشایی معابر و تقاطعات شهری پر 
تردد مانند چهار راه شهدای زند،بلوار حضرت معصومه)س(، بلوار شهید صیاد 
شیرازی، تقاطع معصومیه و خیابان شهیدان هوشنگی که بار ترافیکی بیشتری را 

در منطقه شش داشته اند در دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشاره به حجم بالای جمعیت و رشد سفرهای درون شهری در مسیرهای 
شریانی محدوده منطقه شش گفت: لزوم بهبود زیر ساخت های شهری و ارتقاء 
ایمنی، تسهیل در روان سازی ترافیک از مسائلی است که در دستور کار قرار دارد.

شهردار منطقه شش ادامه داد: یکی از مطالبات شهروندان بازگشایی گره های 
ترافیکی و تردد آسان است که تمام اهتمام این مجموعه برای رفع گره های ترافیکی 

در محدوده منطقه خواهد بود.
وی افزود : یکی از راهکارهای روان سازی ترافیک، بالابردن سطح ایمنی و 
اصلاح نقاط حادثه خیز اجرا و اصلاح طرح های هندسی در معابر شهری است 

که امروزه بیش از پیش نیاز به اجرای اینگونه طرح ها احساس می شود.
حاتمی فرد بیان داشت : با توجه به ترافیک در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( 
محدوده چهار راه شهدای زند، احداث راستگرد های این تقاطع در دستور کار قرار 
گرفته که این طرح هم اکنون ورودی بلوار 1۷ شهریور از سمت خیابان امامزاده 
ابراهیم)ع( به پایان رسیده و خروجی بلوار 1۷ شهریور به سمت خیابان امامزاده 
ابراهیم)ع( نیاز به تملک دارد و در دست اقدام است و به زودی عملیات عمرانی 
آن به پایان خواهد رسید . شهردار منطقه شش با اشاره به اینکه از ابتدای سال 
جاری تاکنون اقداماتی در محدوده منطقه درباره ساماندهی ترافیک و کاهش 
تصادفات انجام شده است، گفت : می توان به مواردی از جمله تملک مسجد باب 
الحوائج )ع( و تعریض بلوار حضرت معصومه )س(، تملک و بازگشایی قلعه مخروبه 
در خیابان شهیدان هوشنگی،تملک املاک در مسیر بلوار شهید صیاد شیرازی، 
خط کشی محوری، نصب علائم ترافیکی، مرمت و جانمایی المان های ترافیکی 
و تابلوها و همچنین اصلاح طرح هندسی تقاطع چهارراه شهدای زند، اصلاح 
هندسی تقاطع معصومیه، تقاطع بلوار حمزه سیدالشهدا )ع( و ساماندهی تقاطع 
کمربندی امام علی )ع( و بلوار حضرت معصومه )س( در خروجی محور جعفریه 

که در دست اقدام می باشد، اشاره نمود.

رییس شورای اسلامی شهر قم:

اجرای طرح تقاطع بلوار شهید کیوانفر منتفی نیست

ساماندهی  لزوم  بر  قم  استان  دادگستری  کل  رئیس 
کارگاه های بازیافت و ذوب سرب تاکید کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری از صدور دستور 
به منظور ساماندهی کارگاه های بازیافت و ذوب سرب در 
راستای احیای حقوق عامه خبر داد و گفت: با توجه به 
تصریح اصل 1۵6 قانون اساسی و دکترین حقوقی مبنی 
را  آنجا که فلز سرب  از  بر ضرورت احیای حقوق عامه، 
عنصری مخرب و آسیب زا در هوا بر می شمارند که سلامت 
جسمانی نسل فعلی و نسل های آینده را در معرض خطر 
جدی قرار می دهد و تأثیرات وراثتی و ژنتیکی آن پیامدی 
ایجاد  و  برای نسل فعلی  بیماری های صعب العلاج  جز 
ضمن  دارد  ضرورت  دارد،  همراه  به  معیوب  های  نسل 

بررسی جدی سقف نیاز استان نسبت به ادامه و گسترش 
واحدهای  فعالیت  ممنوعیت  و  ها  کارگاه  این  فعالیت 
غیرمجاز با قید فوریت اقدام شود. وی تأکید کرد: با عنایت 
به هماهنگی های به عمل آمده با دادستان قم و معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع دادگستری استان، کارگروه 
ویژه ای با حضور دستگاه های ذی ربط در این خصوص 
تشکیل و مقرر شد بر اساس قوانین ناظر بر امور بهداشتی 
اجرایی  نامه  آیین  و  پسماند  مدیریت  قانون  خصوصا  و 
آن، اولا با توجه به مشخص بودن حجم محدود مورد نیاز 
به  از سایر کشورها  واردات ضایعات سرب  استان، علل 
گمرکات استان بررسی شود، ثانیا با هماهنگی دادستانی 
تیم های ویژه بازرسی به منظور بررسی تخلفات کارگاه های 

فعال موجود و اعمال قانون و پلمب واحدهای غیرمجاز 
با قید فوریت تشکیل شود. رئیس کل دادگستری قم در 
ادامه با ممنوع اعلام نمودن ورود و دفع هر نوع پسماند 
ویژه از سایر استان ها به قم، تصریح کرد: ضمن تعجیل در 
اختصاص سایت ویژه از طریق تعیین زمین مناسب جهت 
دفن پسماند ویژه، ضرورت دارد تا نسبت به نحوه خنثی 
سازی، حمل و دفن پسماند اقدامات قانونی دقیقا انجام 
و از طریق صدور بارنامه برای حمل پسماند، مراحل تولید، 
حمل و دفن آن با نظارت اداره کل محیط زیست و دستگاه 
های متولی با جدیت اقدام و کوچکترین تخلف انجام شده 
بلافاصله به مراجع قضایی اعلام گردد تا ضمن پیگیری 

های قانونی با متخلفان برخورد شود.

رئیس کل دادگستری استان قم:
کارگاه های بازیافت و ذوب سرب ساماندهی شوند

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم با اشاره به کاهش مراجعه برای اهدای خون در 
قم، گفت: از ابتدای سال تاکنون 3۰ هزار و ۴3۷ نفر موفق به اهدای خون شده اند.

علیرضا کبیری با اشاره به کاهش 6 و سه دهم درصدی مراجعه کنندگان اهدای خون طی 
۹ ماهه امسال افزود: طی این مدت 36 هزار و ۸6۴ نفر برای اهدای خون مراجعه کرده اند 

در حالی که در مدت مشابه سال قبل تعداد مراجعه کنندگان 3۹ هزار و 3۴۵ نفر بوده است.
وی بیان کرد: از ابتدای سال تاکنون 3۰ هزار و ۴3۷ نفر موفق به اهدای خون شده اند در 
حالی که طی سال گذشته 3۰ هزار و ۹۰6 نفر موفق به اهدای خون خود شده بودند که 

کاهش یک و نیم درصدی را نشان می دهد.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم با اشاره به کاهش یک و سه دهم درصدی 
اهداکنندگان مستمر طی ۹ ماهه امسال افزود: تعداد اهداکنندگان مستمر در این مدت 1۸ 

هزار و ۷۰۹ نفر بوده در حالی که در مدت مشابه سال قبل 1۹ هزار و 3۸۰ نفر بوده است.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال تاکنون ۴۰ هزار و 3۵۸ واحد خون به بیمارستان ها ارسال 
شده است، تصریح کرد: همچنین ۹ هزار و ۲۹۰ واحد خون به شبکه خون رسانی ارسال 

شده است.
کبیری گفت: تعداد اهداکنندگان خانم طی ۹ ماهه نخست امسال هزار و 1۴۸ نفر بوده 

است که نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش ۲ دهم درصدی داشته است.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم  اعلام کرد

کاهش مراجعه برای اهدای خون در قم 

ایران  گاز  ملی  شرکت  سخنگوی 
در  خانگی  گاز  مصرف  رکوردزنی  از 
کشور خبر داد و افزود: سال گذشته 
گاز  مصرف  میزان  زمان  همین  در 
۵۲۰ میلیون مترمکعب در روز بود که 
اکنون این عدد به حدود ۶۰۰ میلیون 

متر مکعب افزایش یافته است.


